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معمای گران شدن مسکن در حومه تهران 
بررسی شد؛

توهم کنترل بازار 
 بررسی فایل های مســکن نشــان می دهد قیمت مسکن در پردیس و پرند، از 
افزایش قیمت مسکن در تهران فراتر رفته است. این سوال پیش می آید که چرا در 
بازار خراب مســکن که رکود در آن حکم فرماســت دو منطقه پردیس و پرند انقدر 
افزایش قیمت داشــته باشــند؟ علت این است که قیمت این دو منطقه برای زمان 
طولانی پایین تر از تهران بوده است. افرادی که توانسته بودند پول و سرمایه جمع 
کنند در این مناطق به دنبال مسکن می گشتند. در حال حاضر با افزایش تقاضای 
خرید برای سرمایه گذاری و افزایش قیمت دلار، این توهم در بین برخی از مالکان 
به وجود آمده است که شاید بتوانند بازار را تحت شعاع قرار داده و قیمت ها را افزایش 
دهند.فرشید ایلاتی کارشناس مسکن در گفتگو با »جهان اقتصاد« گفت: در چند 
ســال اخیر قیمت مســکن در تهران افزایش شــدیدی داشت. در نتیجه بخشی از 

تقاضایی که قبلًا در تهران وجود داشت، به...

 بهبود وضع اقتصاد
 و رفاه مردم با 

افزایش دستمزدها

واکنش ها به مرکز مبادلات توافقی ارز 
بررسی شد؛

 نگرانی از تکرار 
تجربه نیما

یادداشتیادداشتسرمقاله

هاشم اورعی 
استاد دانشگاه صنعتی شریف

پیام الیاس کردی
  کارشناس ارز

علی دماوندی کناری 
 پژوهشگر

نسخه دولت برای بحران انرژی: 
دستور، ابلاغیه و تمنّّا !

 تغییری تنّها
 در حد یک نام

واردات خودروهای دست دوم  
نوسازی ناوگان کشورهای ثالث
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بررسی ها نشان می دهد؛بررسی ها نشان می دهد؛

لاکچری بازی یلداییلاکچری بازی یلدایی

شرکت پلاسکو کار سایپا ) سهامی عام ( در نظر دارد پخت و توزیع غذای کارکنان خود را از طریق مناقصه به 
پیمانکار واجد شرایط واگذار نماید.  لذا متقاضیان محترم میتوانند جهت آگاهی از شرایط و دریافت اسناد مناقصه 
از تاریخ درج آگهی به پایگاه اینترنتی : www.plascokar.com بخش آگهی ها مراجعه نموده و پس از 
دریافت و تکمیل اسناد جهت تحویل تا پایان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ1403/10/12 به نشانی: تهران،  شهر 

قدس ، خیابان کمربندی شهریار، خیابان سایپا دیزل ، شرکت پلاسکو کار سایپا واحد دبیرخانه مراجعه نمایند.
تلفن جهت هماهنگی: 02192009551 -  داخلی 135

آگهی منّاقصهآگهی منّاقصه
شماره شماره 0505//14031403

 روابط عمومی

شهرداری آران و بیدگل در نظر دارد به استناد مصوبه شماره 1668 مورخ 1403/09/01 شورای اسلامی شهر آران و بیدگل نسبت به فروش 15 قطعه زمین واقع در بلوار مادر با کاربری کارگاهی – 
نمایشگاهی، از طریق مزایده عمومی با شرایط پرداخت به صورت نقدی شرح ذیل اقدام نماید:

کارشناسی جمعاً کاربریمتراژ مترمربعمشخصات ملکردیف
به مبلغ )ریال(

کارشناسی 
به ازای هر 

مترمربع

5 درصد سپرده آدرس
)ریال(

1

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 1 تفکیکی(

کارگاهی- 437/32
نمایشگاه

1.749.280.000بلوار مادر34.985.600.00080/000/000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 2
1780 فرعی مفر وز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 2 تفکیکی(

کارگاهی- 234
نمایشگاهی

1.170.000.000بلوار مادر23.400.000.000100.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 3
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 3 تفکیکی(

کارگاهی- 234
نمایشگاهی

1.170.000.000بلوار مادر23.400.000.000100.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 4
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 33 تفکیکی(

کارگاهی- 172.04
نمایشگاهی

1.293.000.000بلوار مادر25.860.000.000150.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 5
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 34 تفکیکی(

کارگاهی- 153/39
نمایشگاهی

1.533.900.000بلوار مادر30.678.000.000200.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 6
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 35 تفکیکی(

کارگاهی- 506/43
نمایشگاهی

1.772.505.000بلوار مادر35.450.100.00070.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 7
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 72 تفکیکی(

کارگاهی- 255/87
نمایشگاهی

1.023.480.000بلوار مادر20.469.600.00080.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 8
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 73 تفکیکی(

کارگاهی- 234
نمایشگاهی

1.170.000.000بلوار مادر23.400.000.000100.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 9
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 76 تفکیکی(

کارگاهی- 136/54
نمایشگاهی

1.024.050.000بلوار مادر20.481.000.000150.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 10
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 105 تفکیکی(

کارگاهی- 317/25
نمایشگاهی

1.269.000.000بلوار مادر25.380.000.00080.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 11
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 3 تفکیکی(

کارگاهی- 234257
نمایشگاهی

1.927.500.000بلوار مادر38.550.000.000150.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 12
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 127 تفکیکی(

کارگاهی- 257
نمایشگاهی

1.927.500.000بلوار مادر38.550.000.000150.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 13
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 129 تفکیکی(

کارگاهی- 278/75
نمایشگاهی

2.090.625.000بلوار مادر41.812.500.000150.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 14
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 148 تفکیکی(

کارگاهی- 257
نمایشگاهی

3.212.500.000بلوار مادر64.250.000.000250.000.000

قطعه زمین به پلاک ثبتی قسمتی از پلاک 15
1780 فرعی مفروز و مجزی شده از 241 فرعی 

از 2840 اصلی )قطعه 148 تفکیکی(

کارگاهی- 257
نمایشگاهی

3.212.500.000بلوار مادر64.250.000.000250.000.000

1- ایداع سپرده ای که از پنج درصد مبلغ کل برآورد کمتر نباشد به صورت نقد یا اسناد خزانه یا ضمانت نامه بانکی.
2- برندگان اول و دوم و سوم مزایده هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

3- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
4- سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به موضوع در اسناد مزایده مندرج است.

5- کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت و تحویل اسناد مزایده تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
6- متقاضیان شرکت در مزایده در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهر سازمانی اقدام 

لازم را به عمل آورند.
7- مهلت و نحوه و محل دریافت و قبول اسناد: شرکت کنندگان می توانند از تاریخ انتشار نوبت دوم این آگهی در تاریخ 1403/09/28 مهلت دارند تا تاریخ 1403/10/08 نسبت به دریافت اسناد 

مزایده اقدام و حداکثر تا تاریخ 1403/10/19 نسبت به تحویل پیشنهادها اقدام نمایند و بازگشایی پاکت ها در مورخ 1403/10/20 خواهد بود.

محسن صانعی شهردار آران و بیدگل

ت دومآگهی مزایده )مرحله اول(
نوب

شــرکت معدنی و صنعتی گل گهر به عنوان کارفرمای سلامت محور ملی برتر در ســال 
1403 از سوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی انتخاب و معرفی گردید .

در چهاردهمین دوره جشــنواره ملی تجلیل از کارفرمایان سلامت محور کشــور، شرکت 
معدنی و صنعتی گل گهر به انتخاب هیات داوران و پس از بازدید میدانی و بررسی مستندات 
و اقدامات انجام شده در حوزه سلامت و ایمنی کارگران و همچنین مسؤلیت های اجتماعی، 

به عنوان کارفرمای سلامت محور ملی برتر در سال 1403 انتخاب و معرفی گردید .
هدف از برگزاری این جشنواره اعتباربخشی و رتبه بندی کارفرمایان سلامت محور، خانه های 
بهداشــت کارگری و اعضای شــورای هماهنگی خدمات بهداشتی به بیمه شدگان استانی و 
شهرستانی، بسترسازی مسئولیت پذیری اجتماعی جامعه کارفرمایان کشور در حوزه سلامت 
و نیز شناسایی و معرفی الگو های برتر در حوزه بهداشت و سلامت جامعه کار و تولید است.
روابط عمومی شرکت معدنی و صنعتی گل گهر

یک کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه اصلاح بنگاه داری بانک ها با نیازمند مداخله 
جدی بانک مرکزی و دولت است، گفت: این مسأله با شرایط موجود اصلاح نخواهد شد.

علی محمد احمدی کارشناس مسائل اقتصادی در گفتگو با خبرنگار مهر در رابطه با بنگاه 
داری بانک ها اظهار کرد: در نظام بانکداری کشور ما متأسفانه مسیری که نباید طی می شد، 
طی شد. در غالب کشورهای دنیا بانک ها واسطه وجوه هستند یعنی وظیفه تجهیز منابع و 

در گام بعد توزیع منابع در راستای سرمایه گذاری و تقویت تولید را دارند.
وی با بیان اینکه تقویت تولید منجر به تقویت ارزش پول ملی می شود اما در کشور ما این 
چرخه بانکداری به دلایل متعددی معیوب شکل گرفته است، گفت: بانک ها به جای انجام 
وظایف خود، بنگاه داری و شرکت داری می کنند و هر روز به نسبت قبل از وظایف خود فاصله 
می گیرند و همین امر موجب شده است، دارایی هایی که فرصت نقد شوندگی دارند با مشکل 

مواجه شوند.
این کارشناس اقتصادی بیان کرد: موضوع فریز دارایی در تمامی بانک های ما علی الخصوص 
بانک هایی که حجم بدهی بالاتری دارند مشهود است. برای نمونه بانک آینده یا بانک پاسارگاد 
با حجم بدهی بسیار بالایی روبرو هستند که دلیل آن دقیقاً همان بوده که اینها به جای انجام 
وظیفــه اصــلی خــود، یعنی هدایت منابع به بخش خصوصی و تقویت تولید، این منابع را در 

جایی سرمایه گذاری کردند که در مسیر تولید واقعی قرار نگیرد.
احمدی خاطرنشان کرد: همین پدیده باعث شده که بانک های ما با مشکلات جدی روبرو 
هســتند و این مشــکلات تداوم پیدا کرده و در نهایت دولت و بانک مرکزی را به این نتیجه 
رسانده که این سیستم و نحوه بانکداری نه می تواند منجر به تقویت تولید شود و نه می تواند 
در اعطای تسهیلات خرد مشاغل خانگی و رفع مایحتاج اثرگذار باشد و نه سودی در حفظ 
ارزش پول ملی داشته باشد.وی تاکید کرد: سیستم حاکم در نظام بانکی ما با آنچه در دنیا به 

عنوان بانکداری رایج و پذیرفته شده است، فاصله بسیار زیادی دارد و بانک های ما نه توانستند 
وظایف بانکداری خود را به خوبی انجام دهند و نه توانستند به حفظ ارزش پول ملی و تولید 
به شکل عملیاتی گام بردارند.این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: بنده ساختار نظارتی موجود 
را مقصــر اصــلی ایــن موضــوع می دانم که باید اینها را مدیریت و هدایت و از افزایش بدهی و 

ورود آنها به بنگاه داری جلوگیری می کرد که متأسفانه صورت نگرفته است.
احمدی افزود: بانک مرکزی، حافظ ارزش پول ملی و متولی سیاســت های پولی و ارزی 
کشور است و باید با جدیت آن مسیر را اصلاح می کرد و با سیاست گذاری مانع آنچه پیش 
آمده می شد. در تمام دنیا ابزار لازم در اختیار بانک مرکزی بوده اما متأسفانه در کشور ما به 
شکل شایسته مأموریت خود را انجام نداده است.وی اذعان کرد: اقتصادی که در رکود تورمی 
است همان اندازه که در بخش تقاضا آسیب دیده در بخش عرضه نیز به شکل جدی آسیب 
دیده است. اقتصاد ما در شرایطی است که این دارایی های فریز شده خریدار آنچنانی ندارند. 
قوی ترین هلدینگ های بانک ها مربوط به هلدینگ های مسکن هستند و شرایطی را ایجاد 
کردند که منابع به جای اینکه در اختیار بنگاه های واقعی تولید و اقتصاد قرار گیرد در اختیار 
بنگاه های خودشان قرار گرفته است.این کارشناس اقتصادی گفت: دولت باید با جدیت به 
این موضوع ورود کند و بانک هایی که بدون برنامه این اقدامات را انجام دادند و منابع کشور 
را به ســمت پروژه های بدون بازدهی ســوق دادند و منجر به تورم بخشی و تورم ملی شــدند، 
پاسخگو باشند. بخشی از این بانک ها باید منحل شوند و برخی باید ادغام شوند.احمدی بیان 
کرد: در نهایت ما نیازمند مجموعه ای از سیاست ها هستیم که بتوانیم شرایط را مدیریت کنیم. 
طبق شرایط موجود و با افرادی که به دنبال راه اندازی ساز و کار بنگاه داری بانک ها بودند، 
نمی توان شرایط را تغییر داد. ما نیازمند نگاهی هستیم که به موجب آن بتوانیم از دنیا الگو 

بگیریم و به جای شرکت داری، بانکداری کرده و بورس را تقویت کنیم.

گل گهر کارفرمای برتر سلامت محور کشور 

بنگاه داری بانک ها با شرایط موجود اصلاح نخواهد شد
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 رهبـر معظـم انـقلاب اسلامی،حضرت فاطمـه زهرا)س( را 
از شـگفتی های آفرینـش خواندنـد و بـا بیان اصول مهم منشـور 
اسلام دربـاره زن، تأکیـد کردنـد: در اسلام، زن و مـرد مکمـل 
یکدیگرنـد و در تلاش بـرای رسیـدن بـه حیـات طیبـه و 
توانایی هـای فکـری و روحی در عرصه هـای علـمی،  فرهنگی، 
هنـری، اثرگـذاری اجتماعی-سیـاسی، فعالیـت اقتصـادی و 

مسائل بین المللی هیچ تفاوتی با هم ندارند.
بـه گـزارش خبرنـگار سیـاسی ایرنـا، حضـرت آیـت الله 
خامنـه ای صبـح امـروز )سـه شـنبه( در دیدار هـزاران نفر از زنان 
و دختـران، بـا اشـاره بـه تـداوم جنایـات رژیـم صهیونیسـتی و 
آمریـکا در منطقـه و کمـک بـرخی بـه آنهـا، گفتنـد: رژیـم 
صهیونیسـتی بـه خیـال خـود از طریـق سـوریه آمـاده می شـود 
کـه نیروهـای حـزب الله را محاصـره و ریشـه کن کنـد امـا آنکه 

ریشه کن می شود، اسرائیل است.
ایشـان در ابتدای سخنانشـان با تبریک ایام ولادت حضرت 
صدیقـه طاهـره)س(، جلسـه بـا زنـان و دختـران را بسیـار خوب 
و پرشـور خواندنـد و بـا اشـاره بـه بـرخی محورهـای سـخنان ۷ 
نفـر از خانم هـا در ایـن جلسـه، از جملـه »مراقبـت از خانـواده در 
فضـای مجـازی«، »افزایـش جمعیـت«، »مسـائل مربـوط بـه 
زنـان در عرصـه هنـر« و »تسـهیل گری در امـر ازدواج«، گفتند: 
مسـئولان دفتـر رهبـری و دسـتگاه های مربـوط، نـکات بسیار 
خـوب سـخنان خانم هـا در جلسـه را پیگیـری و مـورد ملاحظـه 

جدی قرار دهند.
رهبـر انـقلاب بـا اشـاره بـه بـرخی ابعـاد وجـودی حضـرت 
عالـم  پدیـده شـگفت انگیز  عنـوان  بـه  زهـرا)س(  فاطمـه 
آفرینـش، گفتنـد: اینکـه بانویی جـوان، از لحاظ معنوی و هویت 
ملکـوتی و جبـروتی بـه جـایی برسـد کـه بـه روایـت اهل تشیع 
و تسـنن، خشـم او خشـم خدا و خشـنودی او خشنودی پروردگار 

را به همراه بیاورد، بسیار پر عظمت و عجیب است.
ایشـان، »غمگسـاری بـا پیامبـر در سـختی ها«، »همراهی 
بـا امیرمومنـان در جهـاد«، »خیره کننـده چشـم فرشـتگان در 
آتشیـن«،  و  بلیـغ  فصیـح،  خطبه هـای  »بیـان  عبـادت«، 
»پـرورش امـام حسـن و امـام حسین )علیمها السلام( و حضرت 
زینـب)س(« را از ویژگی هـای بی نظیـر حضـرت فاطمـه)س( 
خواندنـد و افزودنـد: آن حضـرت در کـودکی، جـوانی، ازدواج و 
سیـره زنـدگی، برتریـن، زیباتریـن و گویاتریـن الگـوی زن 

مسلمان است.
حضـرت آیـت الله خامنه ای با اشـاره بـه دیدگاه های مختلف 
درباره مسئله زن در جهان، گفتند: سرمایه داری و سیاستمدارانِ 
تابـع آنهـا بـا در دسـت داشـتن رسـانه های مؤثـر در جهـان، بـا 
بی صداقـتی و دروغگـویی و در پوشـش ظاهـری یـک نظریـه 
فلسـفی و انساندوسـتانه، انگیزه های جنایتکارانه و فسـادانگیز 
خـود را بـرای دخالـت و جهـت دهی در امـور جامعـه جهانی زنان 

و کسب منافع نامشروع، پنهان می کنند.
همیشـگی  روش  را  ریـاکاری  و  بی صداقـتی  ایشـان 
اسـتعمارگران و سـرمایه داران غـربی دانسـتند و کشیـدن زنـان 
بـه کارخانه هـا بـرای تأمیـن نیـاز صنایع به کارگرانِ با دسـتمزد 
کـم را تحـت پوشـش آزادی و اسـتقلال زنـان، نمونـه ای از این 

ریاکاری خواندند.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای هـدف پنهـان از شـعار آزادی 
بـردگان آمریـکا در حـدود ۲ قـرن قبـل را، کشـاندن بـردگان از 

مـزارع جنـوب بـه کارخانه هـای شـمال ایـن کشـور خواندنـد و 
گفتنـد: امـروز هـم در پشـت شـعارهای فمنیسـتی و آزادی و 
حقـوق زنـان، اهـداف ضدانسـانی و سیـاسی، نهفتـه اسـت کـه 
بـرخی از آنهـا مشـخص اسـت و بـرخی اهـداف بعدهـا آشـکار 

می شود.
ایشـان تشـریح منشـور اسلام در مقولـه زن را بـرای درک 
عمـومی از منطـق اسلام در ایـن زمینـه، ضـروری برشـمردند و 
گفتنـد: بایـد ایـن منطـق را در جامعـه جـا بیندازیـم و براسـاس 
آن عمـل کنیـم کـه البتـه بعـد از انـقلاب در ایـن زمینه کارهای 

زیادی شده است.
رهبر انقلاب مسـئله زوجیت را اولین اصل مهم در منشـور 
زن در اسلام خواندنـد و افزودنـد: براسـاس آیـات متعـدد قـرآن، 

زن و مرد از جنس یکدیگر، زوج و مکمل هم هستند.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای لازمـه زوجیـت و مکمـل بودن 
زن و مـرد را تشـکیل واحـدی سـوم بـه نـام خانـواده خواندنـد و 
گفتنـد: برایـن اسـاس، تشـکیل خانـواده یـک سـنت الـهی 
آفرینـش اسـت کـه خوشـبختانه در فرهنـگ ایـرانی هـم، 
خانواده دوسـتی از نشـانه های مهـم قـوت و عمـق فرهنـگی 

ملت است.
رهبـر انـقلاب یـک اصـل دیگـر منشـور اسلامی درباره زن 
را »نبـود هیچ گونـه تفـاوت بیـن زن و مـرد در حرکـت معنـوی 
و تعـالی انسـانی و دسـتیابی بـه حیـات طیبـه« خواندند و گفتند: 
از منظـر اسلام، زن و مـرد بـا وجـود تفاوت هـای جسـمی، هـر 
دو از توانایی هـا و نوآوری هـای فکـری و عمـلی و اسـتعدادهای 
بی نهایت برخوردار هسـتند که باعث می شـود زن نیز همچون 
مـرد بتوانـد و در مـواردی واجـب باشـد کـه در عرصه هـا و 
فعالیت هـای گوناگـون علـمی، سیـاسی، اجتمـاعی، اقتصادی، 

بین المللی، فرهنگی و هنری نقش آفرینی کند.
ایشـان نقش هـای متفـاوت زن و مـرد در خانـواده از نـگاه 
اسلام را دلیـل برتـری یـکی بـر دیگـری ندانسـتند و افزودنـد: 
زن و مـرد در خانـواده از حقـوق یکسـان برخوردار هسـتند؛ البته 
از لحـاظ عاطـفی، اسلام زن را همچـون گُلی می دانـد کـه بایـد 

از طراوت و عطر او در خانواده مراقبت و استفاده کرد.
»محدودیت هـای حاکـم بـر ارتباطـات و معاشـرت های زن 

و 

مـرد« موضـوع دیگـر مـورد تأکیـد از منظـر اسلام بـود که رهبر 
انـقلاب در خصـوص آن گفتنـد: اسلام دربـاره مسـئله »حجاب 
و عفاف و نگاه« تکیه و ملاحظاتی دارد. البته بی بندوباری های 
امـروز در غـرب نیـز نسـبتاً جدیـد اسـت و توصیـف زن اروپـایی 
در آثـار ادبی دو سـه قـرن پیـش نشـان می دهـد در غـرب نیـز 

ملاحظات زیادی در مسئله زن وجود داشته است.
ایشـان »ارزش معنـوی مـادری و افتخـار بـه آن« را رکـنی 
دیگـر از نـگاه اسلام بـه مسـئله زن برشـمردند و افزودنـد: امروز 
بعضی ها در سـایه سیاسـت های سـرمایه داران و اسـتعماگران 
و بدخواهـان جوامـع مسـتقل بخصـوص جامعه ما، از »مادری« 
تصویـر بـدی ارائـه می کننـد. در حـالی کـه مـادری و پـرورش 
دادن یـک انسـان، افتخـاری بسیـار بـا ارزش اسـت و بـر همین 
اسـاس اسـت کـه در اسلام بـا تعابیـر مختلـف از جملـه قـرار 
داشـتن بهشـت زیـر پـای مـادران، سـفارش زیادی بـه محبت 

و خدمت و اطاعت از مادر شده است.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای پـس از برشـمردن بعـضی از 
اصول مهم منشـور اسلام درباره زن، رشـد شـگفت انگیز زنان 
مؤمـن، دانـا و فعـال در عرصه هـای مختلـف پـس از پیـروزی 
انـقلاب را بـر پایـه ایـن نـگاه متعـالی دانسـتند و گفتنـد: نقـش 
زنـان در دوره مبـارزات و پیـروزی انـقلاب تعیین کننـده بـود و 
در حـالی کـه بـرخی افـراد، مخالف حضور زنـان در راهپیمایی ها 

بودند، امام بزرگوار با آن نگاه به شدت مخالفت کردند.
ایشـان افزودنـد: ورود زنـان بـه میـدان بـود کـه باعـث بـه 
میـدان آمـدن همسـران و فرزنـدان آنهـا شـد؛ بنابرایـن به یک 

معنا زنان انقلاب را پیروز کردند.
رهبـر انـقلاب فعالیـت متیـن در عرصه هـای سیـاسی و 
بین الملـلی و همچنیـن نقش آفریـنی در حـوادثی ماننـد دفـاع 
مقـدس، دفـاع از حـرم و عرصـه سیـاسی را جلوه های درخشـان 
دیگری از فعالیت های زنان پس از پیروزی انقلاب برشـمردند 
و گفتند: زن ایرانی توانسته از هویت و فرهنگ و سنن تاریخی 
و اصیـل کشـور بـا متانـت، حیـاء و عفـت خـود صیانـت کنـد؛ 
بگونـه ای کـه تـا امـروز تحـت تأثیـر عـوارضی کـه بسیـاری از 
کشـورهای غـربی دچـار آن هسـتند قـرار نگرفتـه و پـس از این 

نیز ان شاءالله همینطور به حرکت خود ادامه خواهد داد.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای بـا اشـاره بـه درخشـش زنان در 
فعالیت هـای علـمی و تحقیـقی دانشـگاهها و حوزه هـای علمیه 
خاطرنشـان کردنـد: امـروز تعـداد زنـان مجتهـد، کـم نیسـت و 
حـتی معتقدیـم کـه در بسیـاری از مسـائل زنانـه کـه مردهـا 
تشـخیص خـوب و درسـتی ندارنـد، خانم هـا بایـد از مجتهـدان 

زن تقلید کنند.
ایشـان رشـد زنان دانشـمند، استاد دانشـگاه، نویسنده، شاعر 
و هنرمنـد بـا حفـظ تدییـن را غیرقابـل مقایسـه با قبـل از انقلاب 
خواندنـد و گفتنـد: البتـه دشـمن هـم بیـکار نیسـت و مشـغول 
طـراحی اسـت چـرا کـه آنهـا خیـلی زود متوجه شـدند شکسـت 
دادن و بـه زانـو درآوردن انـقلاب بـا شیوه هـای سـخت افزاری 
همچـون جنـگ، بمبـاران، قومیت گـرایی و نیروهـای فتنه گـر 
ممکـن نیسـت بنابرایـن سـراغ شیوه هـای نرم افـزاری یعـنی 

تبلیغات، وسوسه ها و شعارهای به دور از صداقت رفته اند.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای ادعـای دفاع از زن بـا راه اندازی 
اغتشـاش در کشـوری را از مصادیـق شـعارهای دروغیـن 
بدخواهـان دانسـتند و افزودنـد: دختـران، بانـوان، اسـاتید، 
دانشـجویان و همـه جامعـه زنـان خـود را موظـف بداننـد که در 
مقابـل وسوسـه ها و شیوه هـای موذیانـه و جنـگ نرم بدخواهان 
برای انحراف از ارزش ها در مسـائل زنان، اهتمام کافی داشـته 

باشند.
رهبـر انـقلاب در بخـش پایـانی سخنانشـان بـا اشـاره بـه 
مسـائل منطقـه، خاطرنشـان کردنـد: بـا حرکـتی که در سـوریه 
انجـام شـد و بـا جنایت هـای رژیـم صهیونیسـتی و آمریـکا و 
کمک هـای دیگـران بـه آنهـا، دشـمنان خیال کردند که مسـئله 

مقاومت تمام شد در حالی که آنها سخت در اشتباه هستند.
ایشـان بـا تأکیـد بـر اینکـه روح سید حسـن نصرالله و سـنوار 
زنـده اسـت، افزودنـد: جسـم آنهـا رفـت امـا شـهادت، آنهـا را از 
عرصـه وجـود بیـرون نبـرد و روح و فکـر آنهـا بـاقی اسـت و 

راهشان ادامه دارد.
حضـرت آیـت الله خامنـه ای بـا اشـاره بـه ایسـتادگی غزه در 
برابر حملات روزانه صهیونیسـت ها و اسـتمرار مقاومت لبنان، 
گفتنـد: رژیـم صهیونیسـتی بـه خیـال خود در حال آماده سـازی 
خـود از طریـق سـوریه بـرای محاصـره و ریشـه کنی حـزب الله 

لبنان است اما آنکه ریشه کن خواهد شد، اسرائیل است.
رهبـر انـقلاب بـا تأکیـد بر ایسـتادگی ایـران در کنار مبارزان 
فلسـطینی و مجاهـدان حـزب الله و تـداوم هرگونـه حمایـت و 
کمـک ممکـن بـه آنها، ابـراز امیدواری کردنـد مجاهدان روزی 

را ببینند که دشمن خبیث در زیر پاهای آنها لگدمال شود.
پیـش از بیانـات رهبـر انـقلاب ۶ نفـر از فعـالان حـوزه زنان 
و دختـران بـه بیـان مطالبی در زمینه های »الگوی زن مسـلمان 
انـقلابی«، »فضـای مجـازی، زن، خانـواده و کـودک«، »حـل 
مسـئله جمعیـت از طریـق تقویـت نهـاد خانـواده«، »توانمندی 
زنـان«،  حـوزه  نمایـشی  آثـار  تقویـت  و  هنرمنـد  بانـوان 
»تسـهیلگری ازدواج و مسـئله واسـطه گری« و نیـز، »اصلاح 
برنامه هـای درسی دانش آمـوزان دختـر بـا نـگاه بـه تقویـت 

هویت فرهنگی« پرداختند.
همچنیـن خانـم »عائـده سُـرور« مـادر دو شـهید لبنانی هم 
بـه نماینـدگی از بانـوان محـور مقاومـت، در این دیدار سـخنانی 

در باب ادامه و پیروزی مقاومت بیان کرد.

رهبر انقلاب: 

حقوق زن و مرد در خانواده یکسان است نسخه دولت برای بحران انرژی: 
دستور، ابلاغیه و تمنّا!

هاشـم اورعی - اسـتاد دانشگاه صنعتی شریف
ملـت بخاطـر دارد کـه رئیـس دولـت چهاردهـم حـتی قبـل از آغـاز کار 
مکـرراً بـر کارشـناسی و سـپردن کار بـه کاردان تاکیـد داشـت.  امـا گـویی 
فضـای پاسـتور بگونـه ای اسـت کـه رئیـس جمهـور وقـت راه سـاده را 
انتخـاب کـرده و صـدور دسـتور را بـر کارشـناسی ترجیـح می دهـد. یـک 
نمونـه آن دسـتور رئیـس جمهـور مبـنی بـر ممنوعیـت مازوت سـوزی در 
سـه نیـروگاه کـرج، اراک و اصفهـان بـود کـه بدلیـل فقـدان پشـتوانه 
کارشـناسی بیـش از یـک مـاه دوام نیـاورده و دوباره شـاهد مازوت سـوزی 
در ایـن نیروگاه هـا و بـه خطـر افتـادن جـان مـردم در ایـن مراکـز جمعیـتی 

هستیم.
شـواهد حـاکی از آن اسـت کـه رئیـس جمهور دولـت چهاردهم در ادامه 
رونـد همیشـگی بدنبـال آن اسـت کـه بـا دسـتور مشـکلات را حـل کنـد. 
در جلسـه هیـات دولـت هفتـه گذشـته رئیـس جمهـور بـا یـادآوری شـعار 
سـال دسـتور داد کـه تـا تابسـتان سـال آینـده ادارات دولـتی مجهـز بـه 
پانل هـای خورشیـدی بـرای تولیـد بـرق شـوند. قطعـاً چنانچـه قـرار بـود 
ناترازی هـا بـا دسـتور رئیـس دولـت مرتفـع شـود در پایـان کار نابهنـگام 
دولـت سیزدهـم اثـری از تـورم، فقـر، کمبـود مسـکن و دیگـر ناترازی هـا 
نبـود. از آنجـا کـه تـا رسیـدن بـه اوج مصـرف در سـال آینـده فقـط 5 مـاه 
وقـت باقیسـت کاش رئیـس جمهـور قبـل از دادن این وعده دسـت نیافتنی 
بـه الزامـات محقـق شـدن آن نیـز توجـه می کـرد. بـرای تجهیـز ادارات 
دولـتی بـه پانل هـای خورشیـدی انجـام حداقـل سـه کار کارشـناسی بـه 
صـورت مـوازی ضروریسـت. اقـدام اول بـررسی و تعییـن فضـای قابـل 
اسـتفاده در ادارات دولتی در سـطح کشـور و اولویت بندی بر مبنای میزان 
تابـش خورشیـد اسـت. بـا توجـه بـه ممنوعیـت سـرمایه گذاری مسـتقیم 
دولـت در ایـن بخـش، محدودیتهـای شـدید اعتبـاری ارگانهـای دولـتی و 
نیـز عـدم اختصـاص ردیـف در بودجـه سـال جـاری، نحوه تامیـن اعتباری 
ایـن اقـدام امـری بدیـهی و اسـاسی بشـمار می رود. و  بالاخـره اینکـه بایـد 
برنامـه اجـرایی بـا زمان بنـدی تدویـن شـده و ضمـن پرداختـن بـه نحـوه 
تامیـن تجهیـزات مـورد نیـاز برنامـه اجـرایی تدویـن و اجـرا شـود. سـوال 
اینجاسـت در حالیکـه بـرای سـاختن یـک سـاختمان قبـل از آغـاز عملیات 
اجـرایی نقشـه کشیـده شـده، تامیـن اعتبـار شـده و برنامـه اجـرا تدویـن 
می گـردد، چگونـه می تـوان انتظـار داشـت کـه چنیـن پروژه بـزرگی که از 
نظـر مـالی، فـنی و اجـرایی بسیـار پیچیـده اسـت، دسـتور رئیـس جمهور و 

تمنای ایشـان برای خروج از جهنم بی برقی کافی باشـد؟
به قول شاعر

عمر زاهد همه طی شـد به تمنای بهشـت    
                                                     او ندانسـت کـه در تـرک تمناسـت 

بهشت
واقعیـت ایـن اسـت کـه در حـوزه انـرژی بدلیـل عدم توجـه دولتها یکی 
پـس از دیگـری کشـور وارد مرحلـه بحـران شـده اسـت و شـگفتا کـه هنوز 
هـم مسـئولین عمـق فاجعـه را کـه ریشـه در ناکارآمـدی مدیریـتی دارد 
درک نکرده انـد. در حالیکـه پـس از ۲0 سـال مجمـوع ظرفیـت انـرژی 
تجدیدپذیـر کشـور 1350 مـگاوات اسـت مدیـر طـرح توسـعه انـرژی 
خورشیـدی توانیـر اعلام می کنـد کـه در سـه سـال آینـده 30 هزار مگاوات 
بـه ظرفیـت انـرژی تجدیدپذیـر کشـور افـزوده خواهـد شـد. کاملًا آشـکار 
اسـت کـه مسـئولین امـر یـا عـدد و رقـم نمی داننـد و یا در مسیر همیشـگی 
دادن وعده هـای پـوچ و توخـالی بـه ملـت گام برمی دارنـد. وقـتی می بینیم 
معاونـان رئیـس جمهـور و ۷ وزیـر کابینـه دور هـم جمـع می شـوند تا برنامه 
5-4 سـاله بـرای رفـع ناتـرازی انـرژی تدویـن کننـد معلـوم اسـت کـه 
کارشـناسی محـلی از اعـراب نداشـته و گشـودن گـره کـور بحـران انـرژی 
را بـه همانهـایی سـپرده ایم کـه بیشـترین نقـش و سـهم را در ایجـاد آن 
داشـته اند. و بالاخـره وقـتی نایـب رئیـس کمیسیـون برنامـه و بودجـه 
مجلـس اعلام می کنـد کـه در لایحـه بودجـه 1404 بـه دولـت اجـازه داده 
شـده تـا 30 میلیـارد یـورو سـرمایه خـارجی وارد کشـور شـود حتمـاً منظور 
ایشـان ایـن اسـت کـه دولـت مراقـب باشـد بیشـتر وارد نشـود و متقاضیان 
سـرمایه گذاری خـارجی در ایـران فـعلًا پشـت درب صـف بکشـند تـا 

نوبتشان شود!
در میخانه ببسـتند خدایا مپسـند                        

                                                    که درِ خانه ی تزویر و ریا بگشـایند
رئیـس جمهـور عزیزمـان در جلسـه هیـات دولـت بـر تلاش دولـت برای 
جلوگیـری از قطـع گاز و بـرق واحدهـای صنعـتی تاکیـد کـرده و گفـت بایـد 
تمـامی دسـتگاهها و  مسـئولین ذیربـط تلاش کننـد ناتـرازی انرژی به جایی 
نرسـد کـه مجبـور شـویم بـرق صنایـع را قطـع کنیـم. گویی حضرت ایشـان 
خبـر ندارنـد کـه چنـد روز قبـل از ایـن فرمایشـات، مسـئولین تمـام تلاش 
خـود را کـرده و موفـق شـده اند طی بخشـنامه ای بـرق کارخانجـات بـزرگ 
را حداقل برای سـه شـبانه روز و شـهرکهای صنعتی را حداقل دو شـبانه روز 
قطع کنند و از آنجا که در ادامه فصل سـرما در انتظار موفقیتهای چشـمگیر 
بیشـتری هسـتند از واژه حداقـل بجـای حداکثـر اسـتفاده کرده انـد! مسـئول 
دیگـری در ایـن مسـابقه بی کفایـتی گـوی سـبقت را ربـوده و دسـتور کتـبی 
داده اسـت کـه کل بـار صنعـتی نیمـه شـمالی کشـور از سـاعت 15:30 بـه 
صـورت صـد درصـدی تـا اطلاع ثانـوی اعمال مدیریت گـردد. البته صداقت 
مدیـران دولـتی اجـازه نمی دهـد کـه صحبـتی از قطـعی بـرق به میـان آمده 
و بخشـنامه ابلاغی بـه اعمـال مدیریـت و آن هـم تـا اطلاع ثانـوی بسـنده 
می کنـد. بنـازم بـه ایـن مدیریـت! در ادامـه ایـن نمایـش حزن انگیز شـرکت 
گاز اسـتان البـرز در رقابـتی ناجوانمردانـه بـه مدیرعامـل شـهرک صنعـتی 
سـپهر کتباً اعلام می کند که جریان گاز کارخانجات مسـتقر در آن شـهرک 
از روز جـاری مـورخ 1403/9/۲3 قطـع می گـردد.  سـوال اینجاسـت کـه 
مسـئولین مربوطه روز قبل نمی دانسـتند وضعیت گاز کشـور چگونه اسـت 
و نمی توانسـتند حداقـل یـک روز قبـل بـه واحدهـای صنعـتی اعلام کننـد؟ 
اینجـا دیگـر علـم مدیریـت مطـرح نیسـت و صحبـت از کـمی عقـل اسـت! 
ایـن اسـت مدیریـت قـرون وسـطایی! البتـه جـای شـکرش بـاقی اسـت که 
مسـئول مربوطـه در انتهـای دسـتور از واحدهـای صنعـتی کـه بـا قطـع گاز 
زنـدگی شـان بـر بـاد رفتـه و کارگـرانی کـه بیـکار شـده و نگـران سیر کردن 
شـکم خـود و خانواده شـان هسـتند خواهـش می کنـد کـه همـکاری لازم را 

مبذول فرمایند! مگر انتخاب دیگری هم دارند؟
مخلـص کلام اینکـه بحـران انـرژی کـه کشـور در آن قـرار دارد کاملًا 
قابـل پیش بیـنی بـوده و می رود کـه عمـق بحـران بیشـتر شـود. آنچـه 
می توانـد کشـور را بـه نابـودی بکشـاند توقـف فعالیتهـای تولیـدی اسـت 
کـه در ماههـا وسـالهای پیـش رو در تولیـد ناخالـص داخـلی شـاهد آن 
خواهیـم بـود. در ایـن وانفسـا نـه دسـتور رئیـس جمهـور کارسـاز اسـت و 
نـه تمنـای ۲ درجـه کاهـش دمـای منـازل. بایـد واقعیـات را بـه مردم گفت 
و به اتاق طراحی برگشـت. کشـور شـورای عالی انرژی و بسیاری سـازمان 
و نهـاد مرتبـط بـا انـرژی دارد ولی سیاسـت انـرژی نـدارد. وقـت آن رسیده 
رئیـس جمهـور محتـرم بـه وعـده خـود مبـنی بـر اعتماد به کارشـناسی وفا 
کـرده و افـرادی را خـارج از دولـت بـه تدویـن سیاسـت انـرژی بلندمـدت و 
واقع بینانـه بگمـارد. در غیـر اینصـورت ملـت بایـد از هـم اکنـون بـا جـان 
کنـدن بـرای روشـنایی بدنبـال شـمع و گـرم شـدن بدنبال هیـزم بوده، دور 

آتـش حلقـه بزنند وبا هم بخوانند،
زنـدگی کـردن من مردن تدریجی بود             

                                             آنچه جان کند تنم، عُمر حسـابش کردم!  

سرمقاله

رئیس جمهور گفت: عمل به انصاف و عدالت مشکلی را پیش 
نمی آورد و آنها را حل می کند.

به گزارش خبرنگار مهر، مسعود پزشکیان رئیس جمهور در 
آئین اختتامیه جشنواره بین المللی فارابی گفت: اگر ما بتوانیم به 
عدالــت و انصــاف برخورد کرده و عمل کنیم و جایگاه های افراد 
را بر همین اســاس بدهیم، مشــکلی پیش نمی آید و مشکلات را 

حل می کند.
رئیــس جمهور اظهــار کرد: این که ما از نظر اعتقادی اصول 
دین داریم تا باور کنیم دنیا صاحب و خالقی دارد و ما برای رسالتی 
به دنیا آمده ایم، لذا این باور اگر در ما نهادینه شود که قدرتی این 
دنیا را خلق کرده و برای انســان این اقدام را انجام داده و انســان 

به خاطر علم و این علم به دلیل اخلاص باید عمل کند.
پزشکیان تاکید کرد: عدالت جزو اصول دین است و پیامبران 
آمدنــد تــا عدالت را اجرا کنند. جوامع ثانی همه یکی بودند. تمام 
دعواهــایی کــه ما می کنیم را پیامبران با کتاب و میزان به دنبال 

حل و فصل آن ها بودند.
پزشــکیان تصریح کرد: تمام ظلم و بی عدالتی که در جامعه 
وجود دارد به این دلیل اســت که به حق خود قانع نیســتیم. تمام 

مشکلات ما به این دلیل است که به حق و حقوق خود قانع نیستیم 
و به حقوق دیگران تجاوز می کنیم و همین آغاز اختلاف است. 
اگر در جامعه اختلاف وجود دارد به دلیل این است که ما به حقوق 
دیگران در جامعه احترام نمی گذاریم و تصور می کنیم همه باید 

آنطور که من می پسندم و می فهمم عمل کنند.
رئیس جمهور ادامه داد: کسی که با بندگان خدا دشمن شود 
و با آنها دشــمنی کند، خدا هم با او دشــمنی می کند و دشــمن 

می شود.
پزشــکیان بیان کرد: اینکه ما بر ظلم بایســتیم، عذاب خدا را 
سریع تر نازل می کند و ایستادن بر ظلم باعث می شود که عذاب 

خدا نازل شود.
وی گفت: ایســتادن بر ظلم این اســت که ما برای خود یک 
سفره و برای مردم سفره دیگر باز کنیم. یک جا امکانات بدهیم 

و یک جای دیگر را امکانات ندهیم.
رئیس جمهور اظهار کرد: خدا صدای کسانی که به آنها ظلم 
کرده اند می شنود و در کمین جنایتکاران ایستاده است، لذا ما باید 
جامعه را به جایی هدایت و مدیریت کنیم که مشکلات نباشد و 
ما بتوانیم در عدالت و انصاف و در وحدت و وفاق در کنار یکدیگر 

زنــدگی کنیم.وی ادامه داد: زمانی که اختلاف می کنیم که حق 
را ضایع کردیم، لذا آرزو می کنم شما محققین و پژوهشگران در 
ساختن جامعه ای با اخلاق و خداگونه و بر اساس عدالت و انصاف 

تلاش کنید و کمک کنید تا جامعه را اینگونه بسازیم.
رئیس قوه اجرایی کشور در ادامه گفت: باید این نگاه در جامعه 
ایجاد شود که انسان می تواند همواره پیشرفت کند و بهتر از روز 
قبل باشد، لذا اگر این باور در جوامع اسلامی ایجاد شد، همه چیز 
از اقتصاد و فرهنگ تا دیگر موارد اصلاح می شــود و اگر چنین 
نشــود به این دلیل اســت که باورهای ما در یک قالبی متصلب 
شــده اســت و ذهنیت بســته ای در ما ایجاد می شــود که دیگر 

نمی توانیم از آن خارج شویم.
وی افزود: راســتی و درستی این نیست که هرچه من بگویم 
درست است زیرا این امر، مستقل از من و شماست. من باید خودم 
را با راســتی و درســتی تطبیق دهم نه راســتی و درستی خود را با 

من تطبیق دهد.
رئیس جمهور در برخی دیگر از ســخنان خود تاکید کرد: چه 
کسی ظالم تر از آن اســت که به مردم دروغ بگوید؟ و اگر راســت 

و درست هم مطرح شد، آن را نپذیرد؟

زشکیان متذکر شد: ما باید براساس شواهد در کشور مدیریت 
کنیــم و راه درســت را این گونه انتخــاب کنیم، لذا باید با جامعه 
برخورد صادقانه داشته باشی و اگر چنین باشد انتخاب راه درست 

امکان پذیر است.
وی خطاب به استادان و دانشمندان و فرهیختگان حاضر در 
ســالن اجلاس سران گفت: این چیزی است که شما باید کمک 
کنید در جامعه پیاده شــود. مشــکلاتی که امروز از نظر اعتیاد، 
مسائل اخلاقی و رفتارهای اجتماعی با آن مواجهیم زاییده همان 
آموزشی است که از مدارس شروع می شود و روش آن را هم بلد 
نیســتیم.رئیس جمهور عنوان کرد: بــا امر و نهی امکان اصلاح 
نیست. اصلاح هر انسان روش دارد. با گفتن نمی توان تغییر ایجاد 
کرد. با دســتور دادن نمی شــود انسان ها را اصلاح کرد. راهش را 

شما اندیشمندان می دانید.
رئیس قوه اجرایی کشــور ادامه داد: همه ما باید بدانیم یک 
امت هســتیم و زیاده طلبی نکنیــم و جایی ننشینیم یا نخواهیم 
جایی باشیم که حق مان نیست، اگر چنین باشد، اختلافی ایجاد 
نمی شود.پزشــکیان متذکر شد: وقتی من به عنوان یک قومیت، 
مذهب و باوری با من منصفانه برخورد نکردند یا احســاس کنم 
من توان و حقی بیشتر از آن که دریافت کرده ام را داشته ام، حتماً 
صدایم درمی آید. و امکان ندارد چنین نشــود. هر چیز بر حزب، 
دسته و جناح و قوم و خویش خود می خواهی برای بقیه هم همان 
را بخــواه. اگــر چنین نکنیم ظلم کرده ایــم؛ این از آیات قرآن و 

احادیث نهج البلاغه است.

پزشکیان:

 عمل به انصاف و عدالت مشکلات را حل می کند

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

 با نزدیک شــدن به روزهای پایانی آذرماه بار دیگر اجرای 
مراسم شب یلدا به موضوع روز خانوارها مبدل شده است . اگرچه 
که در این میان بررسی ها نشان می دهد هزینه این سنت ایرانی 
با رش هزینه ها مواجه شده و عملا برای خیلی از خانوادها چالشی 
بزرگ را رقم زده است . اما فارغ از برخی از سودجویی ها که با 
گرانی ملزومات این جشن رقم خورده اما تبلیغاتی که بعضا دیده 
می شود و برخی از شرکت ها و رستورانها هزینه تا 3 میلیون و 
500 هزار تومانی را برای برگزاری جشــن یلدا به ازای هر نفر 
طلب می کنند عمق شکاف طبقاتی و لاکچری بازی را در این 
سنت ایرانی نمودار می کند.چیزی به پایان پاییز و آغاز زمستان 
نمانده است. از دیرباز رسم بر آن بوده که خانواده ها طولانی ترین 
شب سال را در کنار یکدیگر بگذرانند. اما حدودا از سه چهار سال 
اخیر با دگرگونی های اجتماعی و مدرن شــدن ســبک زندگی، 
مشــغله های کاری، تغییــر در ســاختار خانواده هــا و تمایل به 
تجربه های جدید برخی ترجیح می دهند شب یلدا را در کافه ها 
و رســتوران ها ســر کنند. برنامه های شب یلدا در کافه ها شامل 
پخش موسیقی زنده یا دی جی، شعرخوانی، عکاسی و... همراه 
با بسته های تنقلات شب یلداست. ضمن آنکه برخی از آنها هم 

منو شام را هم در نظر گرفته اند.
مطابق آخرین برآورد ها حداقل هزینه برای شب یلدای یک 
خانواده چهار نفره حدود ۲ میلیون و 500 هزار تومان می شــود 
که نسبت به سال گذشته 40 درصد افزایش داشته است. هزینه 
و ورودی که کافه ها و رســتوران ها برای شــب یلدا از مشتریان 
دریافت می کنند بســته به منو و برنامه ها، متغیر اســت؛ از نفری 
150 هــزار تومــان تا نفری 3 میلیون و 500 هزار تومان. این در 
حالیســت که قیمت جشــن یلدا در برخی از رستوران های بالا 
شــهر تا 15 میلیون تمان به ازای هر نفر نیز می رســد . البته در 
این رستوران ها چیز خیلی خاصی به غیر از همان اقلام خوراکی 
مربوط به یلدا وجود ندارد و تنها هزینه این میزان ابت خودنمایی 
و نشان دادن گسترش لاکچری بازی در سنتی ترین شب ایرانی 
نهفته است. از سوی دیگر بررسی ها نشان می دهد که قیمت 
میوه های مرسوم در این شب به همراه نرخ آجیل و شیرینی با 
توجه به روند روبه رشــد تقاضا و همچنین ســودجویی برخی از 

صنوف با افزایش قیمت مواجه شده است . موضوعی که 
رئیس اتحادیه صنف بارفروشان معتقد است: میوه های ویژه 

شب چله، انار و هندوانه است. عرضه هر دو زیاد بوده و نگرانی 
در ایــن خصــوص وجود ندارد. روزانه بین 1500 تا ۲000 تن بار 
هندوانه به میدان مرکزی بارفروشــان تهران وارد می شــود که 
عرضه فقط برای اســتان تهران نبوده و برخی از بارفروشــان 
استان های همجوار مانند استان های شمالی، مرکزی، خراسان 

رضوی و... نیز از این مرکز خرید می کنند.
وی درباره قیمت محصولات عنوان کرد: در میدان بارفروشان 
قیمت دستوری نیست؛ بلکه بر اساس عرضه و تقاضا محصولات 
کشف قیمت می شود که به شکل هفتگی نرخ نامه از کف قیمت، 
نرخ متوسط و قیمت ممتاز اعلام می گردد. در ادامه خرده فروشان 
سطح شهر اجازه دارند میوه ها را با افزایش بین 30 تا 35 درصد 

به فروش برسانند.
این مسئول صنفی اعلام کرد: در حال حاضر روزانه ۲5 هزار 
تن از ۷0 قلم محصولات کشاورزی در میدان بار توزیع می شود 
که با توجه به نزدیک شدن به شب یلدا عرضه افزایش می یابد.
یاوری گفت: احتمالًا میزان عرضه هندوانه، انار، نارنگی، سیب 
درختی و پرتقال به ۲۷ هزار تن برسد تا مردم نگرانی برای سفره 

چله نشینی خود نداشــته باشــند.همچنین علی بهرمند، رئیس 
اتحادیه دارندگان قنادی و شیرینی در رابطه با قیمت های جدید 
شیرینی، گفت: به دلیل گرانی مواد اولیه که روی قیمت تمام شده 
شیرینی تاثیر می گذارد، قدرت مردم برای خرید شیرینی کاهش 
یافته و به نوعی ریزش تقاضا در بیشــتر روز های ســال را داریم. 
قیمت ها در حال حاضر نسبت به سال های قبل افزایش داشته 
اســت از این رو مشــتری چندانی برای خرید شیرینی نداریم.
بهره مند ادامه داد: به دلیل دستوری بودن قیمت شیرینی، قیمت 
گذاری ها به دست واحد های صنفی با توجه به عرضه و تقاضای 
شیرینی صورت می گیرد و نظارت بر قیمت ها بر عهده اتحادیه 
اســت.رئیس اتحادیه دارندگان قنادی و شیرینی فروشی ادامه 
داد: نسبت به سال گذشته تقاضای این محصول به صورت قابل 
توجهی کاهش داشته که یکی از دلایل کاهش خرید شیرینی، 
افزایش قیمت این محصول اســت.این فعال صنفی تاکید کرد: 
زمــانی کــه قیمت مواد اولیه شیرینی افزایش می یابد به تبع آن 
قیمت نهایی محصول نیز افزایش پیدا می کند و به دلیل کاهش 
قدرت خرید مردم، مانند گذشــته از انواع شیرینی ها اســتقبال 
نمی شــود و مردم بیشتر به دنبال خرید ارزان ترین نوع شیرینی 
می روند.هرمند گفت: علاوه بر پیش بینی هایی که انجام شده، 
چشــم انداز روشــنی برای تقاضا شیرینی در روز های نزدیک به 
شب یلدا دیده نمی شود، اما با این حال شاید بخشی از تولیدات 

شیرینی و کیک به سفره شب چله مردم برسد.

بررسی ها نشان می دهد؛

لاکچری بازی یلدایی
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به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، عطاالله معروفخانی در جلسه ارزیابی تعالی 
سازمانی در حوزه های منابع انسانی و فروش، با بیان اینکه یکی از برنامه های کلیدی این شرکت 
طی چهار سال اخیر، تکریم ویژه تمامی کارکنان، از کارگران و کارشناسان تا مدیران و رؤسا بوده 
است، گفت: رضایتمندی کارکنان در چهار سال اخیر به شکل محسوسی افزایش یافته و اقدامات 
انجام  شده در حوزه های رفاهی و معیشتی نقش قابل توجهی در ایجاد این رضایت داشته است

وی در این رابطه از برنامه هایی چون ســفرهای رایگان زیارتی و سیاحتی برای کارکنان و 
خانواده هایشان، توزیع بسته های معیشتی ماهانه، و پرداخت پاداش های مناسبتی و موردی نام 
برد که این اقدامات علاوه بر بهبود روحیه کارکنان، انگیزه و بهره وری آنان را نیز افزایش داده 
است. همچنین، آموزش در تمامی سطوح از اولویت های این شرکت بوده است که با استفاده از 
اســاتید برجســته کشــور انجام می گیرد و کارکنان را برای مواجهه با چالش های جدید توانمند 

می سازد.
حل معضل مسکن و ارتقای سطح رفاهی کارکنان

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان خاطرنشان کرد: یکی دیگر از اقدامات قابل توجه فولاد 
هرمزگان، تشکیل تعاونی مسکن برای کارکنان است. طی دو سال گذشته، این تعاونی تاسیس 
شده و به زودی چند صد نفر از همکاران ما واحدهای مسکونی خود را تحویل خواهند گرفت. 
همچنین، در هماهنگی با وزارت راه و شهرسازی و استانداری، قراردادی در دست نهایی شدن 

است که تضمین می کند تمامی کارکنان ما در آینده مشکلی در زمینه مسکن نداشته باشند.
معروفخانی اضافه کرد: دغدغه مسکن یکی از چالش های اصلی کارکنان بوده که با برنامه ریزی 
دقیق و حمایت های مداوم شرکت در حال رفع است. از دیگر برنامه های رفاهی می توان به ایجاد 
صندوق درمان برای کارکنان اشــاره کرد؛ اقدامی که در ســطح ملی بی نظیر است. این صندوق 
حتی هزینه های بیماری های خاص را برای نیروهای پیمانکار نیز پوشش می دهد و به نوعی همه 

اعضای خانواده فولاد هرمزگان را در بر می گیرد.
وی در ادامه به نقش اقدامات رفاهی در افزایش وفاداری و انگیزه کارکنان اشاره کرد و گفت: 
این حمایت ها به کارکنان این اطمینان را می دهد که شرکت در تمامی شرایط، پشتیبان آن ها و 

خانواده هایشان خواهد بود.

نقش همدلی نیروی انسانی در موفقیت های بی سابقه
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در خصوص دیگر دستاوردهای منابع انسانی تصریح کرد: 
طرح طبقه بندی مشــاغل با موفقیت اجرا شــده و رضایتمندی کارکنان را به شکل چشمگیری 
افزایش داده است. این رضایت مستقیما در کیفیت تولید و دستیابی به رکوردهای جدید در حوزه 

فولاد تأثیرگذار بوده است.
معروفخانی همچنین بر اهمیت دادن فولاد هرمزگان به نوآوری های کارکنان تأکید کرد و 

گفت: پرسنلی که اختراعات یا طرح های نوین ارائه می دهند، به طور ویژه تقدیر و حمایت می شوند. 
این نوآوری ها نه تنها باعث بهبود فرآیندهای تولید می شود، بلکه ارزش افزوده قابل توجهی را 

برای شرکت ایجاد می کند.
وی عنوان کرد: همدلی و همکاری میان نیروهای جوان و با تجربه از مهم ترین عوامل موفقیت 
این شرکت است. به گفته وی، این روحیه جمعی موجب شده است که تمامی کارکنان در راستای 

دستیابی به اهداف مشترک، از جان و دل تلاش کنند.
به گفته معروفخانی شرکت فولاد هرمزگان همچنین در حوزه ورزش نیز نقش بسزایی ایفا 
کرده است و امروز تقریبا 90 درصد ورزش استان هرمزگان توسط این شرکت مدیریت و حمایت 
می شود که این اقدام علاوه بر ارتقای سلامت جسمی و روحی کارکنان، تأثیر مثبتی در جامعه 

محلی داشته است.
درخشش فولاد هرمزگان در بازارهای داخلی و خارجی

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان در ارزیابی حوزه فروش نیز بیان کرد: شرکت ما در شرایط 
سخت ناترازی انرژی توانسته است 40 درصد از کالای اسلب کشور را تامین کرده و رتبه نخست 
را در این حوزه کسب کند. این در حالی است که با وجود موقعیت جغرافیایی و هزینه های بالای 
حمل و نقل، مشــتریان همچنان ترجیح می دهند از فولاد هرمزگان خرید کنند؛ زیرا کیفیت 

محصولات ما بالاتر و نوع برخورد نیروهای ما با مشتریان بسیار محترمانه و مثال زدنی است.
وی ادامه داد: ما توانسته ایم با برنامه ریزی دقیق و مدیریت صحیح، جایگاه فولاد هرمزگان 
را در بازارهای داخلی و جهانی تثبیت کنیم. این موفقیت تنها حاصل تلاش شبانه روزی همکاران 

ما نیست، بلکه نتیجه نگاه بلندمدت و استراتژیک به تمامی حوزه های تولید و مدیریت است.
به گفته معروفخانی، توجه به جزئیات و ارائه خدمات به موقع به مشتریان از دیگر عواملی است 
که باعث تمایز فولاد هرمزگان در بازار شده است. ما نه تنها به کیفیت محصول، بلکه به رضایت 
مشتریان نیز توجه ویژه ای داریم. این دو عامل در کنار یکدیگر، موفقیت پایدار را تضمین می کند

مدیرعامل فولاد هرمزگان در پایان، بر تعهد این شرکت به ارتقای سطح زندگی کارکنان و 
 توســعه صنعــت فــولاد کشــور تأکیــد و ابــراز امیــدواری کرد کــه این مسیــر موفقیت

همچنان ادامه یابد.

مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان مطرح کرد:

 ارتقای کیفیت و رضایتمنّدی کارکنّان
 رمز موفقیت فولاد هرمزگان در بازارهای داخلی و جهانی

تغییــری تنها در حد یک نام
پیام الیاس کردی -  کارشــناس ارز

گرچــه از حــذف ارز نیمــایی صحبــت شــده، امــا در واقــع ارز نیمــایی 
نمــرده و تنهــا اســم آن تغییــر کــرده اســت. دولــت در ولــت دوزادهــم 
تصمیــم گرفــت ارز ترجیــحی یــا ارز جهانگیــری را ایجــاد کنــد. در آن 
ــا ارز  ــازار آزاد ب ــتلاف ب ــد و اخ ــه ش ــری حمل ــه ارز جهانگی ــت ب دول
ــوش ۲0  ــول و ح ــازار آزاد ح ــد. ارز در ب ــاد ش ــار زی ــری بسی جهانگی
ــان 4۲00  ــری همچن ــد و ارز جهانگی ــه می ش ــان فروخت ــزار توم ه

تومــان باقی مانده بود.
در آن زمــان اقتصاددانــان و منتقدیــن دولــت اعلام کردنــد ارز چنــد 
نــرخی باعــث ایجــاد رانــت و فســاد شــده و ارز بایــد تــک نــرخی شــود.  
چیــزی بــه نــام ارز نیمــایی، ســامانه ســنا یــا مــثلًا ســامانه های دیگــر 
نبایــد وجــود داشــته باشــد. در زمــان دولــت سیزدهــم افــراد منتقــد بــه 
ــم  ــلی رغ ــا ع ــد. آنه ــر کار آمدن ــده و س ــاب ش ــر انتخ ــوان وزی عن
انتقــاداتی کــه بــه دولــت گذشــته داشــتند، بــاز هــم ارز را تــک نــرخی 
ــه  ــت. ب ــود داش ــتلاف وج ــا و دلار آزاد اخ ــن دلار نیم ــد و بی نکردن
ادعــای ایــن افــراد ارز ترجیــحی از 4۲00 تومــان بــه ۲۸500 تومــان 

و بعــد 3۸ هــزار تومان رسید.
دولــت رئیــسی ناتمــام مانــد و دولــت جدیــد بــر ســر کار آمــد. ایــن 
ــار وزیــر اقتصــاد همــتی بــود کــه قیمــت دلار نیمــایی را افزایــش  ب
داد. در حــال حاضــر گفتــه شــده دلار نیمــایی حــذف شــده اســت. امــا 
در حقیقــت اســم دلار نیمــایی عــوض شــده و بــه زیــر یــک ســامانه 
جدیــد رفتــه اســت. قــرار اســت مــدل اختصــاص آن بــه وارد کننــدگان 

هم تغییر کند.
ــا  ــاوت وارد حــوزه ارز شــدند ام ــا ســه رویکــرد متف ــت ب ســه دول
فــرقی در اصــل موضــوع بــه وجــود نیاوردنــد. اصــل موضــوع در ایــن 
اســت کــه ارزی وجــود دارد کــه بــا قیمــت ارز در بــازار آزاد اخــتلاف 
دارد. انتظــارات تــورمی، تنش هــای بین الملــلی یــا منطقــه ای، 
ــر روی قیمــت  ــگی ب ــورم و نقدین ــول، ت مســائل اقتصــادی، چــاپ پ

دلار در بازار آزاد تاثیر گذاشــته و آن را بالا می برد.
دلاری کــه در دســت دولــت اســت بــه هــر اســمی کــه باشــد ثابــت 
ــازار آزاد و ارزی کــه توســط  ــاره اخــتلافی میــان ارز ب می مانــد و دوب
دولــت ارائــه می شــود وجــود دارد. بــا اســم عــوض کــردن تغییــری 
در شــرایط ایجــاد نمی شــود بلکــه بایــد رویکــرد را تغییــر داد. رویکــرد 
ــه  ــد ک ــته باش ــود داش ــرخ ارز وج ــک ن ــه ی ــت ک ــن اس ــت ای درس
هیچکــس نتوانــد از رانــت یــا فســادی کــه بــه دلیــل متفــاوت بــودن 
نــرخ ارز ایجــاد می شــود، اســتفاده کنــد. تنهــا در ایــن صــورت اســت 

که دســت واســطه ها و رانتخوارها از این بازار کوتاه می شــود.
ــور  ــت. کش ــخت اس ــار س ــوزه بسی ــن ح ــلی در ای ــخ عم ــا پاس ام
درگیــر تحریم هــای بین الملــلی اســت و معلــوم نیســت در ســال آینــده 
چقــدر می توانــد نفــت بــه کــدام کشــور و بــا چــه تخفیــفی بفروشــد. 
ترامــپ ریاســت جمهــوری آمریــکا را بــه عهــده گرفتــه اســت، دولــت 
می خواهــد از قشــرهای ضعیــف حمایــت کنــد، و دلایــل دیگــر نیــز 
ــد.  ــرخی کن ــه ســرعت تــک ن ــد ارز را ب ــت نتوان وجــود دارد کــه دول
تنهــا راهــکار موجــود ایــن اســت کــه تلاش شــود اخــتلاف بیــن نــرخ 
 ارز دولــتی بــا هــر اســم و ارز بــازار تــا جــای ممکــن کمتــر

شود.

یادداشت

فراخوان دومین دوره از رویداد جذب ایده ها و طرح های فناورانه 
و نوآورانــه مرکــز نوآوری نوچاد )رویداد چادرو 2024( با اســتقبال 
چشمگیری مواجه شد. در طول دوره سه ماهه فراخوان تعداد 70 ایده 

و طرح نوآورانه و فناورانه به دبیرخانه رویداد ارسال شد.
فراخوان دومین دوره از رویداد جذب ایده ها و طرح های فناورانه 
و نوآورانــه مرکــز نوآوری نوچاد )رویداد چادرو 2024( با اســتقبال 

چشمگیری مواجه شد. در طول دوره سه ماهه فراخوان تعداد 70 ایده 
و طرح نوآورانه و فناورانه در حوزه هوش مصنوعی و هوشمندسازی 
)در زنجیره ارزش فولاد( به دبیرخانه رویداد ارســال شــد. ایده های 
دریافتی در مراحل مختلف توسعه شامل ایده پردازی )49%(، تحقیق 
و توسعه )30%( و نمونه اولیه )21%( قرار دارند. همچنین در تمامی 
بخش های زنجیره ارزش شرکت چادرملو ایده ارسال شده است که 
بیشترین ایده ها مربوط به حوزه های استخراج معدن )15%(، نگهداری 
و تعمیــرات )11%(، بهینه ســازی مصرف انــرژی )11%(، فرآیند 
فولادســازی )10%(، فرآوری مواد معدنی )10%( و اکتشــاف معدن 
)9%( می باشد که این آمار نشان از شناخت مناسب تیم ها از نیازهای 
شرکت چادرملو دارد. همچنین بیشترین طرح های ارسالی از استان 
یزد )68%( می باشد. نکته قابل توجه ارسال 24% طرح ها از مجتمع های 
معدنی و صنعتی چادرملو اســت که نشــان از مشارکت سرمایه های 
انسانی متخصص در ارائه راه حل های نوآورانه برای رفع چالش های 

شرکت دارد.
ایده ها و طرح های دریافتی در حال حاضر در مرحله ارزیابی اولیه 
و کیفی قرار دارند و این ارزیابی تا اوخر آذرماه ادامه دارد. تیم نوچاد 

با دقت و حساسیت، به بررسی و ارزیابی اولیه ایده ها می پردازد.
در مرحله بعدی، ارزیابی کیفی ایده های راه یافته به مرحله دوم به 
منظور شناســایی پتانسیل و ارزش آن ها از نظر نوآوری، پیشــرفت 
فناورانه و قابلیت عملیاتی صورت می گیرد. تیم نوچاد تاکید دارد که 
همه ایده های ارسالی به دبیرخانه رویداد، به صورت کاملًا محرمانه و 
با رعایت حقوق مالکیت فکری بررسی و ارزیابی خواهند شد. همچنین، 
ارتباط و پاســخگویی به ارسال کنندگان ایده ها از طریق راهکارهای 

مشخص و پیگیری های دقیق صورت می پذیرد.
این فراخوان دارای 3 مرحله ارزیابی دقیق و موشکافانه است که 

به شرح ذیل می باشد:
مرحلــه اول: ابتدا با نگاهی ماکروســکوپی، بررسی کلی و کیفی 
طرح  ها انجام می  شود. این مرحله در اواخر آذر ماه به اتمام می  رسد و 
خروجی آن  شناسایی تیم های راه یافته به مرحله دوم ارزیابی می باشد

مرحله دوم: در این مرحله ضمن ارســال فرم کســب و کار برای 
تیم ها، جزئی ترین مســائل فنی و کســب وکاری بررسی و همچنین 
توانمندسازی مورد نیاز انجام می  شود و در نهایت تیم های راه یافته به 
مرحله داوری نهایی مشخص خواهند شد. در طول این مرحله چندین 

کارگاه بــا هــدف توانمندســازی تیم ها برگزار خواهد شــد. فرایند 
توانمندسازی و بررسی فنی در دی ماه انجام خواهد شد.

سپس در قسمت بعد در رویدادی آنلاین، داوری انجام می گیرد. 
فرایند توانمندسازی و بررسی فنی در دی ماه و داوری آنلاین در نیمه 

اول بهمن ماه سال جاری انجام می شود.
 مرحله سوم: بعد از پایان دو مرحله ارزیابی، تیم های برگزیده وارد 
بخش پایانی رویداد می شــوند تا در مقابل داوران از طرح خود دفاع 
 کنند. با هدف توانمدسازی تیم ها، ضمن برگزاری کارگاه شیوه ارائه، 
پیش رویداد داوری آنلاین نیز برگزار خواهد شد. در نهایت طی مراسم 
اختتامیه رویداد چادرو 2024، 3 تیم برتر رویداد معرفی و مورد تجلیل 
قــرار خواهنــد گرفت. پیش بینی می  گردد مرحله داوری و اختتامیه 

رویداد در ابتدای اسفند ماه سال جاری در یزد برگزار  شود.
تیم نوچاد با امیدواری به رشد و توسعه ایده های نوآورانه، از همراهی 

همه ایده پردازان سپاسگزار است.
همچنیــن علاقمندان می تواننــد از اینجا اینفوگرافی با کیفیت 
ایده های مطرح شــده و از اینجا اینفوموشــن رویداد چادرو 2024 را 

دریافت نمایند.

استقبال چشمگیر از فراخوان رویداد چادرو 2024

 بازدید دکتر طهماسبی استاندار گلستان از مرکز کنّترل شرکت توزیع  بازدید دکتر طهماسبی استاندار گلستان از مرکز کنّترل شرکت توزیع 
نیروی برق استان گلستان و روند برق رسانی به مشترکین گلستاننیروی برق استان گلستان و روند برق رسانی به مشترکین گلستان
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  مریم مرادی
 گروه زیربنایی

 بررسی فایل های مسکن نشان می دهد قیمت مسکن در پردیس 
و پرند، از افزایش قیمت مسکن در تهران فراتر رفته است. این سوال 
پیش می آید که چرا در بازار خراب مسکن که رکود در آن حکم فرماست 
دو منطقه پردیس و پرند انقدر افزایش قیمت داشته باشند؟ علت این 
اســت که قیمت این دو منطقه برای زمان طولانی پایین تر از تهران 
بوده است. افرادی که توانسته بودند پول و سرمایه جمع کنند در این 
مناطق به دنبال مسکن می گشتند. در حال حاضر با افزایش تقاضای 
خرید برای ســرمایه گذاری و افزایش قیمت دلار، این توهم در بین 
برخی از مالکان به وجود آمده است که شاید بتوانند بازار را تحت شعاع 

قرار داده و قیمت ها را افزایش دهند.
فرشید ایلاتی کارشناس مسکن در گفتگو با »جهان اقتصاد« گفت: 
در چند سال اخیر قیمت مسکن در تهران افزایش شدیدی داشت. در 
نتیجه بخشی از تقاضایی که قبلًا در تهران وجود داشت، به شهرهای 
حومه نقل مکان کرد. در نتیجه شهرها و شهرک های اطراف تهران 
مثل پرند محل پذیرایی این نوع تقاضا شدند. این افزایش تقاضا باعث 
شده قیمت مسکن در این مناطق به نسبت تهران افزایش بیشتری 

پیدا کند.
وی در ادامه افزود: در گذشــته نیز روال خرید مســکن در اطراف 
تهران وجود داشت. افرادی که نمی توانستند به دلیل بالا بودن قیمت 
در کلان شهری مانند تهران مسکن تهیه کنند، به شهرهای اطراف 
می رفتند. به واسطه وضعیت فعلی و قیمت هایی که در حال حاضر در 
مســکن تهران وجود دارد، این روند شــدت یافته اســت. در آخرین 

گزارش هایی که درباره متوسط قیمت مسکن در تهران منتشر شده، 
قیمت هر یک متر مسکن نزدیک به ۸۸ میلیون تومان برآورد شد. در 
حالی که افراد می توانند با نصف مبلغ خرید مسکن در تهران، در پردیس 
و با یک سوم این مبلغ در پرند صاحبخانه شده و حتی خانه بزرگتر و 

مناسب تری برای خود فراهم کنند.
ایلاتی جذابیت به وجود آمده در این شهرها را نیز عامل مهم دیگر 
در افزایش قیمت مسکن در آنها دانست و گفت: در گذشته پرند مترو 
نداشت اما افتتاح مترو و دسترسی آن به شبکه مترو تهران، باعث شده 
جذابیت شهر پرند افزایش پیدا کند. شهر پردیس نیز در حال پیشرفت 
کردن و تبدیل شدن به یک شهر کامل است. امکانات و زیرساخت های 

این شهر در حال تکمیل شدن است. این مسائل باعث افزایش جذابیت 
برای سکونت در این شهرها شده است.

وی در ادامه افزود: فلسفه ایجاد شهرهای جدید این است که بتواند 
بخشی از بار جمعیتی کلان شهرها را به خود اختصاص دهد. اما نباید 
افراد به خاطر سکونت در شهرهای حاشیه ای دچار بدمسکنی شوند. 
لازمــه اجتنــاب از چنین موضوعی توجه به خطوط حمل و نقل ریلی 
پرسرعت است. به عبارتی افرادی که این فاصله را ه جان می خرند تا 
محل کارشــان در شــهر مادر و محل سکونتشان در شهرهای حومه 
باشد، باید بتوانند با صرف کمترین زمان و هزینه و با بیشترین سرعت، 

به شهر مرکز دسترسی داشته باشند.

این کارشناس مسکن توکیو را مثال زد و گفت: فاصله پردیس و 
پرند تا تهران کمتر از 50 کیلومتر اســت. اما در شــهری مانند توکیو، 
شهرهای حومه با فاصله 150 کیلومتری قرار دارند. برای اینکه افراد 
بتوانند از حومه وارد شــهر مادر شــوند، قطارهای پرسرعت با سرعت 
300 کیلومتر در ساعت در نظر گرفته شده است. در این شرایط افراد 
می توانند با صرف نیم ساعت زمان، به شهر مرکز دسترسی پیدا کنند

وی در ادامه افزود: باید در شهرهای جدیدی که در اشراف کلان 
شهرها شکل گرفته اند، مشکل حمل و نقل عمومی و مخصوصاً قطار 
پرسرعت را حل کرد. این کار می تواند فاصله را جبران کند. اما بهترین 
حالت این است که خود شهرها اشتغال کافی داشته باشند تا فرد نیازی 
به رفت و آمد نداشته باشد. البته چنین کاری نیاز به زمان دارد. در اطراف 
شــهر پرند تلاش هایی برای ایجاد اشتغال صورت گرفته است. مثلًا 
شهرک های صنعتی و دانش بنیان ایجاد شده است. این باعث می شود 
دیگر نیازی به رفت و آمد ســاکنین این شــهر به تهران وجود نداشته 
باشــد. می توان برنامه ریزی کرد که در 10 ســال آینده، اشتغال در این 
شهرها چنان گسترش پیدا کند که افراد بی نیاز از اشتغال در شهر مادر 

شوند.
دلیل اصلی افزایش قیمت مسکن در شهرهای حاشیه تهران، ورود 
دلالان و سرمایه گذاران ملکی به بازار مسکن این شهرهاست. اگرچه 
با وجود رکود بازار مسکن، تقاضای سرمایه هم کاهش پیدا کرده اما 
این رکود عجیب و غریب هم منجر به کاهش قیمت ها نشده است. 
به گفته بسیاری از فعالان بازار مسکن این بازار مترصد فرصتی بود 
که با رشد قیمت دلار قیمتش افزایش پیدا کند. فرصتی که اکنون به 

دست آمده است.
معامله گران قیمت آپارتمان را تا انتهای ســال افزایشی می دانند. 
آنها معتقدند ممکن است نمودار مسکن در برخی مواقع ثابت بماند یا 
کاهش کمی را تجربه کند، اما در نهایت راه رشــد خود را پیدا خواهد 

کرد.

معمای گران شدن مسکن در حومه تهران بررسی شد؛

توهم کنّترل بازار  واردات خودروهای دست دوم  
نوسازی ناوگان کشورهای ثالث

علی دماوندی کناری -  پژوهشگر
انتقاد اخیر رئیس مجلس شــورای اسلامی از اجرایی نشــدن قانون واردات 
خودروهای کارکرده بار دیگر این موضوع را به صدر رسانه بازگرداند . اگر چه  نگاه 
نمایندگان مجلس درباره واردات خودروهای دست دوم تلاشی برای کنترل بازار 
و  متعادل کردن میزان عرضه و تقاضا در شــرایط کنونی بازار خودرو اســت اما 
احتمالا چندان به پیامدهای زیان بار  این تصمیم در سال های آتی واقف نباشند

صنعت خودرو در ایران سال هاست که  با مشکلات متعددی از جمله قیمت های 
بالا، عدم ارتباط با شــرکت های خودروســاز جهانی ، کمبود تنوع و کیفیت پایین 
مواجه است. در این میان، واردات خودروهای دست دوم به عنوان یکی از راه حل های 
ممکن برای بهبود شرایط مطرح شده است .کارشناسان صنعت خودرو مشخص 
نبودن میزان تعرفه های گمرکی ، کمبود منابع ارزی ،  الزامات استاندارد های فنی 
و محیط زیســتی ، موضوع خدمات پس از فروش خودروهای کارکرده  و...  را از 

جمله موانع اجرایی شدن قانون واردات خودروهای کارکرده  ارزیابی می کنند .
موافقان واردات خودروهای دست دوم بر این باورند که این اقدام می تواند به 
کاهش قیمت خودرو، افزایش تنوع در بازار و بهبود شــرایط برای مصرف کننده 
منجر شــود. از ســوی دیگر، مخالفان به مواردی مانند احتمال ورود خودروهای 

بی کیفیت، فشار بر منابع ارزی، و تأثیر منفی بر تولید داخلی اشاره می کنند.
اگر چه موافقان ورود خودروهای دست دوم معتقدند این واردات می تواند  به 
کاهش قیمت خودروهای داخلی و خارجی در بازار ایران منجر شود ، بدون آنکه 

بدانند  میزان تعرفه گمرکی این خودروها  به چه میزانی خواهد بود.
نکته دیگر اینکه  موافقان واردات خودروهای دســت دوم  معتقدند  واردات 
خودروهای دســت دوم منجر به   کاهش قیمت  خودروها می شــود و در نهایت  
اقشــار متوســط و ضعیف جامعه نیز قادر به خرید خودروهای بهتر و باکیفیت تر 

خواهند بود ،  در حالی که اشاره ای به قدرت پایین خرید مردم ندارند.
کارشناســان موافق با واردات خودروهای دســت دوم معتقدند که  این واردات 
در بلندمــدت می توانــد بــه نفع صنعت خودرو داخلی باشــد، زیرا موجب ارتقای 
استانداردها و بازسازی ساختارهای ناکارآمد می شود اما در اینجا  باید این پرسش 
را مطرح کرد که آیا واردات خودروهای  نو در سال های گذشته و حتی مونتاژ روز 
افزون  خودروهای  چینی در ســال های اخیر موجب ارتقا صنعت خودرو کشــور 

شده است .
۲ نکته ای  که شــاید در این میان مغفول مانده و کمتر دیده  شــده اســت اولا 
اینکه که اگر نگاهی به بازار خدمات پس از فروش خودروهای مونتاژی بیاندازیم 
نشــان می دهد این خدمات چندان چنگی به دل نزده و مشــتریان شــاکی در این 
زمینــه کم نیســتند؛ احتمالا این موضوع دربــاره خودروهای کارکرده نیز  صادق 
خواهد بود . طبق قانون خودروســازان باید خدمات پس از فروش ارائه دهند که 
این شامل عرضه قطعات هم می شود. در حال حاضر یکی از چالش ها این است 
که برخی خودروسازان، به ویژه مونتاژی ها به تکالیف قانونی خود عمل نمی کنند 
و ضعف هایی دارند که باعث شــده مصرف کننده با کمبود قطعات مواجه باشــد. 
حالا در خصوص واردات خودروهای دســت دوم  نیز پیش بینی می شــود به دلیل 
نبود نمایندگی برخی خودروها، مصرف کننده برای تامین قطعات با مشــکلات 
عدیده مواجه شــود.نکته دوم  در این میان این اســت که  ما ایرانیان همانطور که 
در ســال های اخیر  با ســرمایه خود  تجارت امارت متحده عربی و بخش مســکن 
ترکیه وگرجستان را رونق بخشیده ایم،  این بار با واردات خودروهای دست دوم 
می خواهیم ناوگان سایر کشور ها را نوسازی کنیم . راه حل بازار خودرو  در تولید 
و افزایش تیراژ است که این امر اگر در  شراکت خودروسازان داخلی با خودروسازان 
جهانی روی دهد می تواند  هم مســئله تولید و هم مســئله کیفیت خودروهای را 
حل کند. همکاری با شرکت های خارجی در زمینه تولید، توسعه فناوری و تبادل 
دانــش می توانــد بــه صنعت خودرو ایران انگیزه و امکانات بیشــتری بدهد. این 
همکاری ها می تواند به انتقال فناوری، تســهیل دســترسی به بازارهای جدید و 
پیشرفت فنی و تولیدی کمک کند. صنعت خودروی کشور جز در دوره های کوتاه  
در دهه های اخیر نتوانسته به دلایل مختلف از فراهم نبودن بستر های سرمایه 
گــذاری گرفتــه تا تحریم های بین المللی به طور کامل با خودروســازان جهانی 

همکاری تام و تمام داشته باشد.

اولین درمانگاه خواب شهرداری 
تهران در منطقه یک افتتاح شــد 

کلینیـک فـوق تخصـصی اختلالات خواب درمانگاه شـبانه روزی منطقه 
یـک تهـران، بـا حضـور سیدابوالفضـل ذاکریـان مدیرعامـل شـرکت شـهر 

سالم و هادی حق بین شهردار منطقه یک آغاز به کار کرد.
بـه گـزارش روابـط عمـومی شـهرداری منطقـه یـک، ایـن نخسـتین 
کلینیـک خـواب در درمانگاه هـای 19 گانـه شـرکت شـهر سـالم محسـوب 
می شـود کـه بـا جـذب سـرمایه از سـوی بخـش خصـوصی در منطقـه یـک 

راه اندازی شده است.
هـادی حق بیـن، شـهردار منطقـه یـک، در ایـن مراسـم ضمـن ابـراز 
خرسـندی از ایـن اقـدام، بـه اهمیت درمـان اختلالات خواب در بهبود کیفیت 
زنـدگی اشـاره و اظهـار امیـدواری کـرد، خدمـات تخصـصی ایـن مرکـز بـه 

افزایش سلامت عمومی جامعه کمک کند
در حاشیه این مراسـم، مدیرعامل شـرکت شـهر سـالم و شـهردار منطقه 
یـک از بخش هـای مختلـف ایـن درمانـگاه شـبانه روزی بازدیـد کردنـد و 

نسبت به توسعه خدمات درمانگاه، تصمیمات مقتضی اتخاذ شد.
گفتـنی اسـت زمـان ویزیـت مراجعـان بـه ایـن کلینیک بین سـاعات 15 
تـا 1۸ روزهـای شـنبه تـا سه شـنبه اعلام شـده اسـت و انجـام تسـت خواب، 

هر شب و در همه روزهای هفته امکان پذیر خواهد بود.

معاون وزیر راه و شهرسازی:
20 هزار هکتار زمین برای طرح 
جوانی جمعیت تأمین شده است

ایسنا/لرسـتان معاون مسـکن و سـاختمان وزیر راه و شهرسـازی گفت: 
۲0 هزار هکتار زمین برای طرح جوانی جمعیت تأمین شده است.

مسـعود بیـات منـش امـروز )۲۷ آذرمـاه( در جمع خبرنـگاران، اظهار کرد: 
در کل کشـور ۸00 هـزار واحـد طـرح نهضـت مـلی مسـکن در زمین هـای 
99 سـاله و زمین هـایی کـه طبـق قانـون جهش مسـکن توسـط دولت تامین 
شـده کـه حـدود 400 هـزار واحـد طـرح نهضـت مـلی مسـکن در کشـور 

تسهیلات گرفته اند.
وی خاطرنشـان کرد: انتظار می رود تا شـهریورماه سـال آینده 400 هزار 
واحـد طرح هـای مسـکن آغـاز شـده بـرای اخـذ تسـهیلات به بانـک معرفی 
شـوند.معاون وزیـر راه و شهرسـازی اضافـه کـرد: ایـن ۸00 هـزار واحـد در 
مراحـل مختلـف سـاخت قـرار دارنـد کـه میانگین پیشـرفت آن هـا در حدود 
15 درصـد اسـت.بیات منـش بـا بیـان اینکـه بیشـترین معضل تأمیـن منابع 
مـالی و تسـهیلات در احـداث طـرح نهضـت ملی مسـکن اسـت، بیـان کرد: 
بانـک مرکـزی قـول تأمیـن مـالی 400 هـزار واحـد را بـرای اخذ تسـهیلات 

داده است.

یادداشت

اخبار

رئیس ســازمان راهداری گفت: در هشت ماهه امسال 
بیش از 1۲ میلیون تن کالا از مبادی مرزی زمینی کشــور 
ترانزیت شــد که در مقایســه با ترانزیت 14 میلیون تنی در 

کل ســال گذشته، رشد بسیار خوبی را نشان می دهد.
بــه گزارش خبرنگار مهر، رضا اکبری رئیس ســازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای امروز )سه شــنبه، ۲۷ آذر( 
در حاشیه هشــتمین نمایشــگاه بین الملــلی حمل ونقل، 
لجستیک و صنایع وابسته با بیان اینکه عوارض 5 آزادراه 
دولتی شــامل تهران - قم، تهران - ســاوه، کرج - قزوین، 

قزویــن - زنجــان و بندرعباس به شــهید رجایی افزایش 
یافته اســت، گفت: درآمد ســالانه کل این آزادراه ها 400 
میلیارد تومان است در حالی که تعمیر آسفالت فقط آزادراه 

تهران - ســاوه بیش از 4 هزار میلیارد تومان هزینه دارد.
وی افزود: آزادراه باید ایمن ترین نوع جاده در دنیا باشد 
امــا آزادراه های ما حادثه خیز شــدند و شــاهد تصادفات 
جاده ای و کشــته های بسیار هســتیم. این عوارض برای 
حفظ امنیت خود مردم هزینه می شــود در غیر این صورت 
مردم با هزینه هایی که برای تعمیر خودروهای خود ناشی 

از خرابی جاده یا تصادفات می دهند، در حقیقت به صورت 
غیر مســتقیم عوارض زیادی پرداخت می کنند.

رئیس ســازمان راهــداری تاکید کرد: ســعی کردیم 
عــوارض جاده هــا به صورت پیمایشی باشــد تا عدالت را 
رعایت کنیم. البته تخفیف هم برای کاربران دائمی آزادراه 

در نظر گرفته شده است.
به گفته اکبری؛ در آزادراه های مشارکتی هیچ افزایش 
قیمتی برای عوارض نخواهیم داشت و در خوشبینانه ترین 
حالــت حــتی با این نرخ های جدید ۲ هزار میلیارد تومان از 

این آزادراه ها که در مقایسه با نیاز فوری پنج هزار میلیارد 
تومانی ناچیز اســت.وی ادامه داد: در این راســتا بسته ای 
تهیه خواهد شــد تا اضافه درآمدها صرف همین عمران و 
بهســازی همین آزادراه ها شــود. همچنین تا 30 درصد 
تخفیف برای افرادی که به طور دائم از این آزرده ها استفاده 
می کننــد در نظــر گرفتــه خواهد شــد.معاون وزیر راه و 
شهرســازی در پایان گفت: در هشــت ماهه امسال بیش از 
1۲ میلیون تن کالا از مبادی مرزی زمینی کشــو ترانزیت 
شــد که در مقایســه با 14 میلیون تن ترانزیت کل ســال 
140۲، رشــد بسیار خوبی نشان می دهد. همچنین در بازه 
زمــانی ذکــر شــده، ۲1 میلیون و 900 هزار نفر مســافر 

بین المللی از مرزهای زمینی کشــور تردد کردند.

رئیـس سـازمان هواپیمـایی کشـوری  گفـت: اقتصـاد 
تعییـن کننـده نـرخ بلیـت هواپیمـا خواهد بـود و در صورت 
افزایـش نـرخ سـوخت هواپیمـا افزایـش قیمـت زیادی بر 

روی بلیت نخواهیم داشـت.
به گزارش ایسـنا، حسین پورفرزانه در نشسـت خبری 
کـه در هشـتمین نمایشـگاه حمـل و نقـل و، لجسـتیک و 
صنایـع وابسـته برگـزار شـد در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه 
آیـا افزایـش قیمـت سـوخت منجـر بـه افزایـش قیمـت 
بلیـت هواپیمـا خواهـد شـد یـا خیـر؟ گفـت: یـکی از 
پارامترهـای تعییـن کننـده قیمـت بلیـت، سـوخت اسـت. 
بـا توجـه بـه نـرخ فعـلی سـوخت میـزان اثرگـذاری آن در 
نـرخ بلیـت کمتـر از ۲ درصـد اسـت و چنانچـه افزایـش 
قیمـت سـوخت اجـرایی شـود ایـن سـهم بـه 10 تـا 11 

درصـد قیمت بلیت خواهد رسید.
وی افـزود: حـتی اگـر قیمت سـوخت هـم افزایش پیدا 
کنـد بـاز هـم اقتصاد)عرضـه و تقاضا( تعییـن کننده قیمت 
بلیـت اسـت و بـه نظـر نـمی رسـد افزایـش قیمـت زیادی 

در این بخش داشـته باشیم و مردم آن را احسـاس کنند.
رئیس سـازمان هواپیمایی کشـور عنوان کرد: در حال 
حاضـر کـه ایرلاین هـا اجـازه تعییـن قیمـت دارنـد بلیـت 
مسیرهـای مختلـف را 50 درصـد زیـر قیمـت مجـاز 

 می فروشند.
وی بـا بیـان اینکـه تعـداد هواپیماهـای فعـال کشـور 
۸5 فرونـد اسـت، گفـت: تعـداد 130 تـا 140 فروند هواپیما 
بـه صـورت متغیـر خدمات ارائـه می کنند. همچنین آوردن 
هواپیماهـای جدیـد بـه نـاوگان هوایی کافی نیسـت و باید 

بتوانیـم اقتصـاد صنعت هوانوردی را اصلاح کنیم.
پـور فرزانـه در بخـش دیگـری از صحبت هایش گفت: 
امـروز آوردن قطعـات هواپیمـا یـا متخصصـان صنعـت 
هـوایی بـه کشـور راحت تـر از حـل مسـائل مـالی صنعـت 
هـوایی اسـت و در ایـن راسـتا نیازمنـد صندوق هـای 

متمرکز هستیم.
به گفته وی مشـکلات مالی سـبب شـده تا ایرلاین ها 
و شـرکت های هواپیمـایی آسیـب ببیننـد. اقتصـاد صنعت 
هـوایی مهمتـر از موضـوع تحریـم قطعـه یا هواپیما اسـت 

و آسیب اصلی به اقتصاد این صنعت وارد شـده اسـت.
رئیـس سـازمان هواپیمـایی کشـور بـا بیـان اینکـه 
تحریم هـا سـبب پیـر شـدن صنعـت هوایی کشـور شـده، 
گفـت: اکنـون متوسـط عمـر نـاوگان هـوایی کشـور بیش 

از ۲۷ سـال است.
وی افـزود: هرچنـد محدودیـتی بـرای آوردن هواپیمـا 
شـرکت های  بهره منـدی  امـا  نداریـم،  کشـور  بـه 
هواپیمـایی و سـرمایه گذاران از منابـع مـالی محدود شـده 

است.
وی تصریـح کـرد: در حـالی کـه سـرمایه گذار ایـرانی 
بـا رقـمی حـدود چهـار تـا پنج میلیون دلار نقـد، هواپیمای 
بـا عمـر بـالای ۲۷ سـال وارد می کنـد و پـس از آن 
هزینه هـای زیـادی انجـام می دهـد تـا آن هواپیمـا سـرپا 
و آمـاده بـه کار شـود، امـا در خـارج از کشـور بـا همین رقم 
10 درصـد پـول یـک هواپیمـای 50 میلیـون دلاری 
پرداخـت می شـود و بایـد گفـت تحریم هـا سـتون های 

سـرمایه گذاری کشـورمان را تحت فشـار قرار داده است.
پورفرزانـه در ادامـه در پاسـخ بـه پرسـشی در خصوص 
رای دیـوان عدالـت اداری بـرای نـرخ بلیـت پروازهـا نیـز 
گفت: رای دیوان این مسـاله را به طور شـفاف مشـخص 

کـرده و تصمیـم عاقلانه و عادلانه ای بود.

ترانزیت ۱2میلیون تن کالا از مبادی مرزی زمینی تا پایان آبان

رئیس سازمان هواپیمایی عنوان کرد

عرضه و تقاضا تعیین کننده نرخ بلیت هواپیما

از نگاه کارشناســان با توجه به آنکه اکثر افراد جامعه حداقل 
بگیرند و بیشــتر درآمد خود را صرف هزینه های روزمره کرده و 
پس انــداز چندانی ندارند، از این رو افزایش حداقل دســتمزدها 
می تواند موجب تحریک تقاضا در اقتصاد شده و بهبود وضعیت 

اقتصادی و رفاه جامعه را به همراه داشته باشد.
به گزارش ایسنا، بسیاری از کارشناسان و فعالان کارگری با 
تاکید بر ضرورت پرداخت دستمزد بر اساس نرخ تورم معتقدند با 
توجه به آنکه اکثریت جامعه حداقل بگیرند و کاهش قدرت خرید 
آنها به دلیل عدم تطابق مزد با نرخ تورم، کفاف هزینه های زندگی 
آنها را نمی کند؛ لازم اســت افزایش قدرت خرید در دســتور کار 
قــرار گیــرد زیرا بالابردن قدرت خرید ضمن تقویت معیشــت 
خانوارهای کارگری موجب رونق و جهش تولید و رشد و چرخش 

اقتصاد می شود.
بالابــردن قدرت خرید، ضمن تقویت معیشــت خانوارهای 
کارگری موجب جهش تولید و رشــد و چرخش اقتصاد می شود 

و تعیین دســتمزد پایین تر از نرخ تورم، بر رفاه و مســکن اقشــار 
جامعه تأثیر می گذارد.

متاسفانه دستمزد پایین تر از نرخ تورم نه تنها معیشت، بلکه 
رفاه و مســکن اقشــار جامعه را نیز تحت تأثیر قرار می دهد زیرا 
تعیین مزد کمتر از تورم موجود بر کیفیت مسکن کارگران تاثیرگذار 
بوده و متراژ خانه ها را کوچکتر کرده اســت از ســویی دیگر در 
شــرایطی که قدرت خرید کارگران تنزل یافته و بخش اعظمی 
از دریافتی آنها صرف هزینه های مســکن و اجاره بها می شــود، 

رفاه جامعه نیز تحت الشعاع قرار گرفته است.
در همین راستا سمیه گلپور - رئیس کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگران - یکی از مطالبات مهم جامعه کارگری را اجرای 
دقیق تــر مــاده 41 قانون کار عنوان کــرد و گفت: این ماده باید 
به طور مؤثر برای قشری که ستون فقرات تولید جامعه هستند، 

به اجرا درآید.
وی بر پرداخت دستمزد بر اساس نرخ تورم تاکید کرد و گفت: 

اکثر مردم جامعه ما مزدبگیر هســتند و کاهش قدرت خرید آنها 
به دلیل عدم تطابق مزد با نرخ تورم، مغایر با سیاست های کلان 
نظام در زمینه تأمین اجتماعی است در حالی که افزایش قدرت 

خرید می تواند موجب جهش تولید شود.
رئیــس کانــون عالی انجمن های صنــفی کارگران اجراب 
دقیق تر ماده 41 قانون کار را خواســتار شــد و گفت:این ماده باید 
به طور مؤثر برای قشری که ستون فقرات تولید جامعه هستند، 

به اجرا درآید.
بــه گفته رئیس کانون عــالی انجمن های صنفی کارگران، 
وقتی کارگر توانایی خرید داشته باشد، می تواند مایحتاج زندگی 
خود را تأمین کند؛ زیرا اقلامی مانند خوراک، پوشاک و شوینده ها 

که مصرف داخلی دارند، به چرخه اقتصادی کمک می کنند.
در ماه هــای اخیــر جمعی از نمایندگان مجلس طرح اصلاح 
مــاده 41 قانــون کار را با هدف افزایش حقوق کارگران به میزان 
تورم تدوین کردند اما شــنیده ها حاکی از آن اســت که این طرح 

به دلیل درگیر بودن مجلس با بررسی بودجه 1404  تا پایان سال 
در دســتور کار مجلس قرار نمی گیرد. کارشناســان با اشــاره به 
ناترازی بین درآمد و هزینه خانوار به عنوان ناترازی مغفول مانده 
معتقدند طی ســال های گذشته با توجه به افزایش کمتر حقوق 
ها نسبت به نرخ تورم، دستمزد کارگران با عقب ماندگی مواجه 

شده و قدرت خرید و پس انداز خانوار کاهش یافته است.
در روزهای اخیر سومین نشست تخصصی دستمزد با هدف 
گفت وگوی اجتماعی ســه جانبه، حفظ قدرت خرید نیروی کار، 
تأمین امنیت شغلی و ضرورت حمایت از کارگران برگزار و تاثیر 

حداقل دستمزد بر شاخص های مختلف اقتصادی بررسی شد.
به گزارش ایسنا، در این نشست عنوان شد که اکثر افراد حداقل 
بگیر بیشتر درآمد خود را صرف هزینه های روزمره کرده و پس انداز 
چندانی ندارند از این رو افزایش حداقل دستمزد می تواند موجب 
تحریک تقاضا در اقتصاد شود و بهبود وضعیت اقتصادی و رفاه 

جامعه را به همراه داشته باشد.

رئیس ســازمان راهداری با اشــاره به اینکه عوارض جدید 5 آزادراه دولتی مصوب و بررسی 
های تکمیلی نیز انجام شد گفت که نرخ نباید در طول آزادراه ثابت باشد، تصمیم بر این شد که 

عوارض جدید را بر اساس پیمایش اعمال کنیم.
به گزارش ایسنا، رضا اکبری در نشست خبری در همایش حمل و نقل، لجستیک و صنایع 
وابسته با بیان اینکه امسال در بازه ۸ ماهه 1۲میلیون تن ترانزیت جاده ای انجام شده که  نسبت 
به سال گذشته رشد خوبی داشته است، گفت: همچنین ۲1 میلیون و 900 هزار مسافر بین المللی 
از مرزهای زمینی داشتیم.وی در پاسخ به تخصیص سوخت به ناوگان باری کامیون نیز گفت: 
چندسالی است که تخصیص سوخت برای کامیون ها بر اساس پیمایش اتفاق می افتد و مشکلی 
ندارد. اما تکلیف جدید داریم که تخصیص ســوخت در مسیر شــروع شــود؛ به این صورت که 
کامیونی که در مبدا بارگیری می کند مبدا و مقصدش را در لحظه صدور بارنامه تعیین کند. این 
مسیر  روی نقشه پیاده سازی شود. جایگاه های سوختی که در مسیر است به رانندگان اعلام 

شود و کارت سوخت راننده فقط در آن جایگاه ها فعال شود.رئیس سازمان راهداری کشور افزود: 
این طرح جدید است و این موضوع بر اساس ارزیابی ها می تواند از قاچاق سوخت جلوگیری 
کند. سوخت اضافی را کم کند. رصد بار هم می تواند انجام شود. این طرح یکماه پیش شروع 

شد. در روزهای ابتدایی  به دلیل مشکلات ارتباطی و نرم افزاری با ایراداتی همراه بود.
 وی ادامه داد: عدم ارتباط با جایگاه های سوخت و عدم تعیین تکلیف، زمانی که کامیون ها 
به صورت خالی در مسیر تردد می کنند؛ همچنین عدم تعریف برخی محورها در سامانه و ایراداتی 
از این دست اعتراضاتی از ابتدای شروع طرح به همراه داشت که این ایرادات  مرتفع شد. این 
طرح تکلیف قانونی است.اکبری در پاسخ به افزایش نرخ عوارض 5 آزادراه دولتی نیز گفت:با 
توجه به اینکه پنج سال عوارض  پنج آزادراه افزایش پیدا نکرده بود و درآمدشان کفاف نگهداری 
از آنها را نمی داد از دوسال پیش افزایش نرخ عوارض درخواست شده بود. که این درخواست با 
طی مراحلی مصوب شــد. به گفته وی نرخ عوارض جدید مصوب و بررسی های تکمیلی نیز 

انجام شد. مبنی بر اینکه نرخ نباید در طول آزادراه ثابت باشد تصمیم براین شد که عوارض جدید 
را بر اساسی پیمایشی اعلام کنیم.رئیس سازمان راهداری گفت: این عوارض از ابتدای بهمن 
ماه اعمال می شــود.وی همچنین افزود: مبلغ عوارضی که قبلا پیشــنهاد شده بود عدد بزرگی 
بود که می خواست کل 5 همت هزینه را جبران کند.اما عددی که مصوب شده در خوشبینانه 
ترین حالت ممکن تنها ۲ همت درآمد دارد که نصف هزینه های آن هم نیست.اکبری تاکید 
کرد: مردم نباید در جاده های آزادراهی کشته شوند، ولی آزادراه های ما حادثه خیر شده اند یا 
حفاظ ندارند یا چاله دارند. چه کسی باید به داد مرد برسد که در آزاد راه ها کشته نشوند. هزینه 
این آزاد راه خرج مردم می شود. در این افزایش سعی کردیم عدالت محور باشیم. برای کاربران 
دائمی تخفیف قرار دادیم. علاوه بر این یکسری از سکونتگاه های مهم را در این مسیر حذف 
کردیم. آزاد راه باید خط کشی گرم با ماندگاری بالا داشته باشد باید بدون چاله و دارای حفاظ 

باشد. ماحصل این کار به نفع مردم است.

بهبود وضع اقتصاد و رفاه مردم با افزایش دستمزدها

رئیس سازمان راهداری خبر داد

اعمال عوارض جدید آزادراهی به صورت پیمایشی از ابتدای بهمن ماه
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  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

آگهی موضوع ماده  3  قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 
و ساختمان های فاقد سند رسمی

موضوع  اول/دوم  هیات   1403/09/07 مورخ   140360329012006114 شماره  رأی  برابر 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم فرزانه صبوری 
گرمسار  از  صادره   4600001702 ملی  کد   4600001702 شناسنامه  بشماره  داود  فرزند 
خریداری از مالک رسمی آقای/خانم وراث مرحوم حسن باقری محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/09/12
تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/09/28

شناسه : 1837946
حسین چلوئی ـ  رئیس ثبت اسناد و املاک

سند فاکتور فروش موتور وانت پیکان مدل1387تیپ1600OHV_به شماره 
شاسیNAAA46AA58G016585وبه  شماره  11487017663وبه  موتور 
گردیده  پالاندوزمفقود  پیر  اکبر  نام  به  ایران91  123ج16  انتظامی  شماره 

وازدرجه اعتبار ساقط می باشد.
نوبت اول:1403/9/18
نوبت دوم:1403/9/28

آگهی دعوت مجمع عمومی عادى به طور فوق العاده  شرکت کارگزاری پارس ایده 
بنیان سهامی خاص به شماره ثبت 335806

بدینوسیله از کلیه سهامداران شرکت دعوت بعمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی 
عادى به طور فوق العاده  مورخ 

 12 /1403/10راس ساعت 14 در محل قانونی شرکت حضور به هم رسانند . دستور 
جلسه : 

1-انتخاب بازرس 
2-تعیین سمت اعضای هیات مدیره و سایر تصمیماتی که در اختیار مجمع باشد.

هیات مدیره شرکت کارگزاری پارس ایده بنیان

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر آرا صادره هیاتهای موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضیان 
محرز گردیده است لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید.
ردیف 1- برابر رأی شماره 13038 مورخ 1403/07/18 هیأت دوم مالکیت آقای سید اصغر متدین 
نژاد به شناسنامه شماره 8753 کدملی 1283196840 فرزند سید کاظم در ششدانگ مغازه به 

مساحت 54/33 متر مربع پلاک شماره 342 فرعی از 12 اصلی واقع در اصفهان بخش
14حوزه ثبت ملک غرب اصفهان تأئید و محرز گردیده است.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر آرا صادره هیاتهای موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی منطقه غرب اصفهان تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضیان 
محرز گردیده است لذا مشخصات متقاضیان و املاک مورد تقاضا به شرح زیر به منظور اطلاع عموم 
در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد و املاک تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض 

دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نماید.
اصغر  آقای سید  مالکیت  دوم  هیأت  مورخ 1403/07/18  رأی شماره 13037  برابر  ردیف 1- 
متدین نژاد به شناسنامه شماره 8753 کدملی 1283196840 صادره اصفهان فرزند سید کاظم در 
ششدانگ مغازه به مساحت 84/30 متر مربع پلاک شماره 342 فرعی از 12 اصلی واقع در اصفهان 

بخش 14 حوزه ثبت ملک غرب اصفهان ثبت در دفتر املاک تأئید و محرز گردیده است.
شناسه آگهی:1839524

تاریخ انتشار نوبت اول :1403/09/13
تاریخ انتشار نوبت دوم :1403/09/28

شهریاری
رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک غرب اصفهان

بــازار توافــقی ارز در نهایت کار خود را آغاز کرد موضوعی که با 
واکنش های مختلفی از ســوی فعالان بازار همراه شــده است . در 
واقع در حالی این تصمیم دولت باعث شده تا برخی از بازارها به ویژه 
بازار ســرمایه با رشــد ماجه شود که برخی معتقدند تداوم این روند و 
تاثیر این رویکرد در بازار ارز به ثبات قدم و عدم قیمت گذاری دستوری 
بــر می گــردد به گفته کارشناســان در صورتیکه بازار توافقی ارز به 
سرنوشــت نیما دچار نشــود می توان امیداور بود که اقدام موثری در 

حوزه ثبات ارزی رقم خواهد خورد.
در ایــن رابطــه حسین سلاح ورزی، عضو هیات نمایندگان اتاق 
بازرگانی ایران می گوید:  ارز یک قیمت و ارزش واقعی دارد که آن 
هم در مکانیســم بازار تعیین می شــود. هرگونه تعیین نرخ دستوری 
برای ارز به ویژه اگر پایین تر از قیمت واقعی آن باشــد، اساســا باعث 
توزیع رانت، گسترش امضاهای طلایی و موجب ازبین رفتن منابع 

ارزی کشور می شود. 
سلاح ورزی افزود: سال هاست که سیاست گذاران ارزی با تصور 
این که پایین نگه داشــتن مصنــوعی قیمت ارز باعث جلوگیری از 
بالارفتن سطح عمومی قیمت ها می شود، سعی می کنند به اشکال 
مختلف یک قیمت دولتی، ترجیحی و یا دســتوری برای ارز تعیین 

کنند و آن را در یک محدوده نگه دارند. 
وی ادامه داد: تجربه گذشــته ثابت می کند که همه این موارد 
محکوم به شکست است. سال ها است که دلسوزان و علاقه مندان 
بــه ثبــات و پویــایی اقتصاد کشــور توصیه می کننــد که به جای 
قیمت گذاری دســتوری و مداخله در بازار اجازه بدهید که مبادله ارز 
و بازگشت ارز حاصل از صادرات از طریق مکانیسم بازار انجام شود. 

مدت زیادی است که سیاستگذار با استفاده از مکانیسم پیمان سپاری 
و اجبــار به رفع تعهــد ارزی صادرکنندگان را مجبور می کند که ارز 
حاصل از صادراتشــان را به قیمتی که دولت و سیاســتگذار ارزی 
مدنظرش اســت عرضه کند؛ این موضوع دو زیان به همراه داشــته 
است و اصلا اتفاق نیفتاده و تاثیری روی بازار ارز نداشته و مهم تر از 
آن باعث شــده که نه تنها صادرات غیرنفتی آسیب ببیند که بازار 

سرمایه هم از چنین تصممیاتی ناصوابی در معرض آسیب باشد.
عضــو هیات نماینــدگان اتاق بازرگانی ایــران توضیح داد: در 
سال های گذشته بازار نیما با این نیت راه اندازی شد که صادرکنندگان 
و ارائه دهندگان ارز، ارزشان را عرضه کنند و با روشی که بازار کشف 
قمیت می کند در یک مبادله ارزشــان را به واردکننده ها بفروشــند. 
متاسفانه دیدیم که بعد ازمدتی قیمت ارز در بازار آزاد افزایشی شد و 
بانک مرکزی به نوعی قیمت مبادله در بازار نیما را تکلیفی، دستوری 
و فریز کرد. همین امر موجب افزایش فاصله نرخ دلار نیمایی و بازار 

آزاد شد و اساسا این بازار از کار افتاد. 
سلاح ورزی تصریح کرد: بازار توافقی ارز اگر درســت کار کند و 
دستکاری نشود و به اجبار برای آن محدودیت قیمتی تعیین نشود 
حتمــا اقدام موثر، مبارک و میمونی در آینده اقتصادی ایران خواهد 
بود و هم باعث افزایش عرضه ارز از سوی صادرکننده می شود و هم 
ایــن کــه صادرکننده و واردکننده می توانند در یک توافق و تفاهم با 
هم مبادله انجام بدهند. در چنین شرایطی هم منابع ارزی کشور از 
بین نمی رود و هم این که رانت، فســاد و امضاهای طلایی برچیده 

شود.
وی گفت: واقعیت نشان می دهد که ارز ارزان به آن هدف اصلی 
اصابت نمی کند. راه اندازی بازار ارز تجاری به شــرطی که درســت 
عمــل کند، در کوتاه مدت و میان مدت می تواند باعث تعدیل قیمت 
ارز در بازار شود. بخشی از این ثبات نرخ ارز به سیاست های عرضه 
برمی گردد. اگر سامانه ارز تجاری درست عمل کند، عرضه تا حدود 
زیادی بیشتر خواهد شد و حداقل از رشد کاذب قیمت ارز جلوگیری 

خواهد کرد. 

واکنّش ها به مرکز مبادلات توافقی ارز بررسی شد؛

۱0 درصد کودهای کشور وارداتی نگرانی از تکرار تجربه نیما
است

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی گفت: در حال حاضر تنها 
10 درصد کودهای کشاورزی وارداتی است و تلاش داریم با بهبود کودهای 

تولید داخل، مانع واردات شویم.
به گزارش خبرنگار مهر، علیرضا مهاجر معاون امور زراعت وزارت جهاد 
کشاورزی امروز )سه شنبه، ۲۷ آذر( در نشست خبری انجمن تولیدکنندگان 
کود کشــور با بیان اینکه مهم ترین عنصر با توجه به محدودیت های آبی 
و خاکی کشور در حوزه تغذیه و کشت محصولات کشاورزی کود عملکرد 
را افزایــش می دهــد، اظهار کرد: کیفیت کود، دفعات کود دهی، باقی مانده 
آن در محصولات و برگشــت در مواد غذایی ما را بر آن می دارد که نســبت 
به تغذیه گیاهان توجه بیشتری داشته باشیم؛ هر چند تولیدات باید با قیمت 

پایین تر تأمین شود.
وی افزود: شرایط اقتصادی مردم باید غذا ارزان تر به دست مردم برسد 
و با توجه به منابع خدادادی امیدواریم بتوانیم کشــور ثروتمندی باشیم و 
مــردم در رفــاه و آرامــش زندگی کنند. در بخش کود ســعی داریم نیاز از 
تولیدات داخلی باشد اما از سوی دیگر اگر کود با کیفیت بهتری باشد نباید 
خود را تحریم کنیم و بهتر اســت واردات کنیم.مهاجر با اشــاره به گذشــته 
کشــور و شــرایط ایران در جنگ های جهانی بیان کرد: بخشی از مردم از 
گرسنگی از دست رفتن اما در تاریخ از روزولت، چرچیل و..صحبت می شود 
اما از مردم خیر! در حال حاضر تنها 10 درصد کودهای کشاورزی وارداتی 
اســت، ســعی داریم اگر کیفیت محصولات داخل بهبود یابد مانع واردات 
شویم.معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی با تأکید بر امنیت غذایی 
تصریح کرد: در این راســتا چاره ای جز درســت کار کنیم و با فســاد مبارزه 
کرده تا کشور شکوفا شود. یکی از مشکلات تولیدکنندگان رفع تعهد ارزی 
اســت و با تغییر نرخ ارز مشــکلاتی به وجود آمده که در حوزه کشاورزی به 
دنبال فرمولی هســتیم که مشــکل حل شود.وی در پایان با اشاره به بحث 
صــادرات گفــت: به دنبــال واردات مواد اولیه مورد نیاز و تولید محصولات 

نهایی و صادرات و ایجاد ارزش افزوده بیشــتر است.

بازار سهام درجا زد

بازار ســرمایه برخلاف روند صعــودی هفته های اخیر خود، امروز افت 
کرد؛ به طوری که شــاخص کل با کاهش حدود 1۲ هزار واحد به رقم دو 

میلیــون و ۶۷3 هزار واحد رسید.
به گزارش ایســنا، بازار بورس در بیســت و هفتمین روز از ســومین ماه 
پاییــز افت کرد. امروز شــاخص کل بــورس اوراق بهادار تهران 1۲ هزار و 
3۶۸ واحد کاهش یافت و به رقم دو میلیون و ۶۷3 هزار و 9۸4 واحد رسید

روز سه شــنبه شــاخص هم وزن نیز 10 هزار و 553 واحد کاهش داشت 
و در عدد ۸33 هزار و 59۸ واحد ایستاد.در چهارمین روز هفته تعداد سهام 
مثبت بورس ۶5 عدد و سهام منفی ۲۷۲ عدد بود. به طور کلی بازار 0.4۲ 

درصد کاهش داشت.
روز سه شــنبه حــدود ۶۶1 هزار فقــره معامله به ارزش بیش از 1۷ هزار 
میلیارد تومان در بازار ســهام انجام شــد.فارس و پارسیان بیشــترین تاثیر 
مثبت را بر شاخص بورس داشتند اما فولاد اثر منفی ایجاد کرد. از نمادهای 
پرتراکنــش نیــز می توان به وبملت، ذوب و فولاد اشــاره کرد.روز ۲۷ آذر 
1403 شاخص فرابورس ایران نیز حدود 1۲۷ واحد کاهش یافت و به ۲5 
هزار و ۷1۸ واحد رسید. تعداد معاملات امروز فرابورس بیش از ۲۸۸ هزار 

فقــره و ارزش آن 33 هزار میلیارد تومان بود.
وســپهر بیشــترین تاثیر منفی را بر شاخص فرابورس داشت، اما فجهان 
و ارفع اثر مثبت ایجاد کردند. کربن، فصبا و فزر هم از نمادهای پرتراکنش 

بودند.
بــازار ســهام از روز دوم آبــان روند صعودی به خــود گرفته و در ادامه 
رکوردهای جدیدی را به ثبت رساند. تا جایی که در این مدت شاخص کل 
بورس 3۲ درصد رشــد کرد که بیشــترین میزان بازدهی را در مقایســه با 

بازارهای رقیب مثل ارز، ســکه و طلا از آن خود کرد.
یکشنبه ۲۷ آبان پس از حدود چهار ماه کانال ۲.۲ میلیون واحد را پس 
گرفت و یکشــنبه 4 آذر از مرز ۲.3 میلیون واحد عبور کرد. سه شــنبه ۶ آذر 
پــس از حــدود 19 ماه کانــال ۲.4 میلیون واحد را پس گرفت، 14 آذر وارد 
کانال ۲.5 میلیون واحد شد و ۲4 آذرماه نیز کانال ۲.۶ میلیون واحد را فتح 

کرد.
با برگزاری انتخابات ریاســت جمهوری آمریکا و پیروزی ترامپ در روز 
1۶ آبان، اگرچه بازار سهام در ایران منفی شد؛ اما عمده نمادها در  گروه های 
معادن، پتروشیمی، فلزات اســاسی و ســکه طلا مثبت شدند. از چهار هفته 

قبــل تاکنــون نیز بورس روند مثبتی به خود گرفته بود.
برخی کارشناسان معتقدند بازار سرمایه به لحاظ بنیادی شرایط مطلوبی 
دارد امــا متغیرهــای سیاسی، کمبود نقدینگی، عدم اعتماد ســهامداران و 
فعالیت نوســان گیری تاکنون باعث شــده تا بازار نتواند آن طور که باید و 
شــاید رشــد کند. با این حال بورس در هفته های اخیر رکوردشکنی کرده و 

برای اولین بار وارد کانال ۲.۶ میلیون واحد شــده است.

اخبار

رئیـس مرکـز مبادلـه ارز و طلا گفـت: بـا ایجاد بـازار ارز تجاری 
میـان صـادر کننـده و وارد کننـده قـراردادی بـه وجـود می آید و در 
ایـن قالـب دوره زمـانی رفـع تعهـد بـرای صادرکننـده مشـخص 

می شود.
بـه گـزارش خبرگـزاری مهر، علی سـعیدی رئیس مرکز مبادله 
ارز و طلای ایـران از ۲۶ آذر امسـال از طریـق بـازار ارز توافـقی یـا 
همـان بـازار ارز تجـاری معـاملات خـود را انجام خواهند داد، گفت: 
معـاملات نیمـایی نیـز از ابتـدای بهمـن مـاه بـه بـازار ارز تجـاری 

منتقل خواهد شد.
وی ادامـه داد: مهمتریـن مزیـت بـازار ارز تجـاری آن اسـت که 
تمـام تقاضـای خریـد و فـروش در یک سـامانه مرکزی ثبت شـده 
و هـر صادرکننـده و واردکننـده بـا تمـام طرف هـای معامله خود در 
قالب سـامانه مذاکره می کنند و همزمان جور سـازی سـفارش ها 

نیـز انجـام می شـود و در ایـن بـازار صادرکننـدگان و واردکنندگان 
در خصـوص نـرخ ارز بـا هـم رقابـت می کننـد و معاملـه نهـایی بر 

اساس هم پوشانی پیشنهادات، انجام می شود.
سـعیدی افـزود: در خصـوص معـاملات گروه هـایی که در نیما 
هسـتند تـا آخـر دی مـاه می تواننـد معاملات خود را در سـامانه نیما 
انجـام دهنـد، امـا از ابتـدای بهمـن مـاه تمـام معـاملات از جملـه 

معاملات نیمایی به بازار ارز تجاری منتقل خواهد شد.
رئیـس مرکـز مبادلـه ارز و طلای ایـران بیـان کـرد: از گذشـته 
تاکنون در بازار ارز، یک بازار مربوط به ارز خدماتی و غیر بازرگانی 
و بـازار دیگـر نیـز مربـوط بـه معـاملات ارز تجاری و بـازرگانی بود. 
در بخـش ارز بـازرگانی مربـوط بـه معـاملات ارز تجـاری، 
صادرکننـدگان ارز خـود را بـه فـروش می رسـانند و واردکننـدگان 
هـم ارز مـورد نیـاز خـود را تأمیـن می کننـد. ایـن بـازار نیـز خود دو 

بخش شـامل بازار نیما و بازار اشـخاص تقسیم می شود.سـعیدی 
افـزود: بـه بیـان بهتـر صادرکننـدگانی کـه تعهد داشـتند ارز خود را 
در بازار نیما عرضه می کنند و برای فروش ارز از این بازار اسـتفاده 
می کردنـد همچنیـن واردکننـدگانی هـم کـه مجـاز بـه تأمین ارز 
خـود از نیمـا بودنـد بـرای تأمیـن ارز در سـامانه نیمـا معاملـه انجام 

می دادند. سایر گروه ها نیز در بازار ارز اشخاص فعالیت می کردند.
وی بـا تأییـد نظـرات برخی کارشناسـان مبـنی بر اینکه قیمت 
تمـام شـده ارز بـرای واردکننـده تغییـر معنـاداری نخواهـد کـرد، 
گفـت: پیـش از ایـن نیـز در بسـتر سـامانه نیمـا، قیمـت بـه اضافه 
مبلـغ دیگـری می شـد لـذا از ایـن منظـر سـامانه مذکـور کاملًا 
معاملاتی نبود و بیشـتر یک سـامانه اطلاع رسـانی بود و تضمینی 
بـرای اینکـه معـاملات بـر اسـاس آن نرخ هـا انجـام شـود، وجـود 
نداشـت.رئیس مرکـز مبادلـه ارز و طلای ایـران در خصـوص آثـار 

راه انـدازی بـازار تجـاری بـر قیمـت ارز با بیـان اینکه تفاوت معنادار 
قیمـتی متعاقـب عملیـاتی شـدن بـازار ارز تجـاری رخ نمی دهـد 
افـزود: در حـال حاضـر سـاختار جدیـدی در حـوزه ارزی در حـال 
شـکل گیری اسـت و ایـن بدیـن معناسـت کـه قـرارداد بـه وجـود 
خواهـد آمـد. چراکـه پیـش از ایـن میـان صادرکننـده و واردکننده 
قـراردادی وجـود نداشـت و در حـال حاضـر از نظر حقوقی و اجرایی 
تضمیـن می شـود. دوره زمـانی رفـع تعهـد بـرای صادرکننـده، 
مشـخص اسـت و اگر از دوره زمانی عبور کند، تنبیهات مشـخصی 

در نظر گرفته می شود.
سـعیدی بـا بیـان اینکـه اگـر صادرکننـده با نـرخ منطقی تری 
محصـول خـود را در بـازار ارز تجـاری بـه فروش برسـاند، این مهم 
بـه اقتصـاد کمـک می کنـد، گفـت: بـرای مثـال در صـورتی کـه 
صنعـت پتروشیـمی و فـولاد و صنایـعی که در سـامانه نیما فعالیت 
می کردنـد، بتوانـد بـا نـرخ بهتـری محصـولات خـود را به فروش 
برسـاند؛ آنـگاه امـکان سـرمایه گذاری به وجـود می آید. همچنین 
در سـال های بعدی شـرایط برای ارزآوری و توسـعه پایدار فراهم 
می شـود. لازم بـه تأکیـد اسـت کـه پیـش از ایـن ارزش اقتصادی 

لازم در سامانه نیما وجود نداشته است.

رئیس مرکز مبادله ارز و طلا:

 جهشی در نرخ ارز نخواهیم داشت

آگهی ابلاغ مفاد آرا صادره از هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در ثبت شرق اصفهان

در اجرای ماده یک قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
و بر حسب ماده قانون مذکور آرا ذیل که از طرف این هیات مبنی بر تایید انتقال عادی و یا 
سهم مغروزی متقاضی صادر گردیده در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود تا شخص 
یا اشخاصی که به آرا مذکور اعتراض دارند از تاریخ اولین انتشار ظرف مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم نموده و در مهلت یک ماه از تاریخ ا تسلیم اعتراض فرصت دارند 
نسبت به تقدیم دادخواست به دادگاه صالحه و ارایه گواهی مبنی بر طرح دعوی ا اقدام نمایند 
و اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی دادگاه خواهد بود و در صورت انقضا مهلت و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد و صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود .
فرزند  پزوه  اعتباری  1- رای شماره 140360302027011983 مورخ 1403/08/13 رضا 
عباس بشماره شناسنامه 314 صادره از اصفهان بشماره ملی 1283572567 در ششدانگ 
یکباب ساختمان ا احداثی بر روی قسمتی از قطعه زمین پلاک 7897 واقع در بخش 5 ثبت 
اصفهان به مساحت 368/50 متر مربع خریدارى مع الواسطه بصورت عادی از مالک رسمی 

حاج حسن پسر حاج حسین 
شناسه آگهی:1838421

تاریخ انتشار نوبت اول:1403/09/13
تاریخ انتشار نوبت دوم:1403/09/28

مهدی صادقی وصفی
رئیس منطقه ثبت اسناد و املاک شرق اصفهان

آگهی موضوع ماده3 قانون وماده 13آئین تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد 
سند رسمی 

تعیین  قانون  موضوع  اول  1403/7/10-140360301050003304هیات  شماره  رای  برابر 
ثبت  ثبتی حوزه  واحد  فاقد سندرسمی مستقردر  وساختمانهای  اراضی  ثبتی  تکلیف وضعیت 
ملک قدس تهران تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای شهرام ظریفیان بهروز فرزندمظفر 
بشماره شناسنامه5287صادره ازکرج درسه دانگ ازششدانگ یک قطعه زمین بابنای احداثی به 
مساحت10498مترمربع پلاک24 اصلی واقع در قریه قلعه حسنخان خیابان چمن بعدازقدس یک 
ودو روبروی کوچه سپهرپلاک17خریداری ازمالک رسمی اداره اوقاف وامورخیریه استان تهران  
محرزگردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض  دادخواست خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی 

ایت درصورت انقضای مدت مذکور وعدم اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/9/12تاریخ انتشار نوبت دوم1403/9/28

احمدفخری رئیس ثبت واسناد واملاک شهرقدس     م الف 500

آخرین اخبار و تازه ترین  تحلیل ها  را در سایت جهان اقتصاد دنبال کنید
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آگهی موضوع ماده  3  قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

موضوع  اول/دوم  هیات  مورخ 1403/08/21  رأی شماره 140360329012005855  برابر 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم احمد مجاور 
فرزند عباس بشماره شناسنامه 8 کد ملی 4609354691 صادره از گرمسار در ششدانگ 
یک قطعه زمین محصور با بنای احداثی به مساحت 112/54 متر مربع پلاک 2 فرعی از 1 
اصلی واقع در حسین اباد حاج تقی گرمسار خریداری از مالک رسمی آقای/خانم مع الواسطه 
از محمدصادق نصیری محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/09/12

تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/09/28
شناسه : 1837049

حسین چلوئی ـ  رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی موضوع ماده  3  قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

موضوع  اول/دوم  هیات  مورخ 1403/08/21  شماره 140360329012005864  رأی  برابر 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک گرمسار تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم رضا صابری 
فرزند عبدالحسین بشماره شناسنامه 8 کدملی 4609764040 صادره از گرمسار در ششدانگ 
یک باب ساختمان مسکونی به مساحت 238/05 متر مربع ) که مقدار 150/6 متر مربع 
از مالک  از 49 اصلی واقع در محمداباد خالصه خریداری  اعیانی دارد ( پلاک 123 فرعی 
رسمی آقای/خانم مع الواسطه از جعفر صابری حقوق ارتفاقی با توجه به نامه 3/13149 مورخ 
1403/04/31 بنیاد مسکن گرمسار مقدار 5/7 متر مربع در طرح تعریض آینده قرار دارد 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می 
شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 

سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/09/12

تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/09/28
شناسه : 1837273

حسین چلوئی ـ  رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی موضوع ماده  3  قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رأی شماره 140360329015000278 ـ 1403/08/28 هیات اول/دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک ایوانکی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم زهرا حسنی فرزند 
محمد بشماره شناسنامه 19 در یک دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
ایوانکی سهم  مساحت 40148/92 متر مربع جز پلاک 990 فرعی از 164 اصلی واقع در 
الارث از مالک رسمی آقای/خانم طوبی قاسمی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/09/12

تاریخ انتشار نوبت دوم:  1403/09/28
شناسه : 1835437

محمدرضا دهقانی عشرت آبادی ـ  رئیس ثبت اسناد و املاک

آگهی موضوع ماده3 قانون وماده 13آئین تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره 1403/7/10-140360301050003303هیات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردر واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک قدس تهران تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای مهدی 
دانگ  درسه  ازکرج  شناسنامه18748صادره  بشماره  فرزندمظفر  بهروز  ظریفیان 
بابنای احداثی به مساحت10498مترمربع پلاک24  ازششدانگ یک قطعه زمین 
روبروی  ودو  یک  بعدازقدس  چمن  خیابان  حسنخان  قلعه  قریه  در  واقع  اصلی 
کوچه سپهرپلاک17خریداری ازمالک رسمی اداره اوقاف وامورخیریه استان تهران  
محرزگردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز 
متقاضی  مالکیت  سند  به صدور  نسبت  اشخاص  که  صورتی  در  شود  می  آگهی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض 
خودرا به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض  دادخواست خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی ایت درصورت 

انقضای مدت مذکور وعدم اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/9/12تاریخ انتشار نوبت دوم1403/9/28
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معاون اول رئیس جمهور در نشســتی با مجمع نمایندگان 
اســتان اصفهان گفت: ناترازی گاز و برق با تدابیر و اقدامات 
ســامان می یابد اما مدیریت مصرف آب نیازمند عزم جدی و 

فرهنگ سازی بین آحاد جامعه است.
بــه گــزارش خبرگزاری مهر، محمدرضا عارف معاون اول 
رئیس جمهور در نشستی با مجمع نمایندگان استان اصفهان، 
بــا بیان اینکه طرح هــای انتقال آب از دریای عمان به فلات 
مرکزی برای حل مشکلات آب شرب، بهداشتی و کشاورزی 
منطقه مرکزی کشــور با جدیت دنبال می شود، گفت: در کنار 
همه این اقدامات سخت افزاری، فرهنگ سازی و اعتماد مردم 
بــه حاکمیت بــرای مدیریت مصرف آب مهم ترین راهکار در 

حل مسئله آب است.
وی ادامه داد: کشــورهای پرآب دنیا به مانند آلمان ســرانه 
مصرف آب 140 لیتر در روز دارند اما در ایران این رقم به ۲۷0 
لیتر در روز می رســد. البته با توجه به گزارش های واصله که 
نشان می دهد استان اصفهان سرانه مصرف آب، 1۶0 لیتر در 
روز اســت و این میزان مصــرف می تواند الگویی خوب برای 

سایر مناطق باشد.
عارف با تاکید بر ضرورت اجرای برنامه های احیای زاینده 
رود و بررسی پیشنهاد تشکیل ستاد احیای زاینده رود در دولت 
خاطرنشــان کرد: احیای زاینده رود می تواند به امیدآفرینی و 
نشاط مردم استان و همچنین افزایش سرمایه اجتماعی کمک 
شــایان توجهی کند که با برگزاری جلســه ای با حضور وزرای 
مرتبط و نمایندگان اســتان اصفهان برنامه های احیای زاینده 

رود بررسی و تصمیم گیری می شود.
وی اظهار داشــت: بــرخی طرح های بزرگ صنعتی بدون 
توجــه بــه مباحث آمایش ســرزمینی در فلات مرکزی ایران 

احداث شد و این در حالی است که صنایع آب بر باید در مجاورت 
دریاهــا و مناطــق با منابع آبی فراوان ایجاد می شــد که این 
بخشی نگری در گذشته به بحران آب در مناطق مرکزی منجر 

شد.
عارف همچنین با اشاره به فرآیند انتخاب استانداران گفت: 
دولت تلاش کرد انتخاب اســتانداران با دقت صورت گیرد تا 
شعار وفاق ملی در کشور محقق شود و به همین دلیل انتخاب 
استانداران پروسه زمان بری را طی کرد و انتظار است الگوی 

وفاق با رویکرد شایسته سالاری در استان ها دنبال شود.

معاون اول رئیس جمهور در خصوص راه اندازی قطار سریع 
السیر تهران اصفهان خاطرنشان کرد: با کمک اعتبارات دولتی 
و تأمین ضمانتنامه های لازم تصمیمات و اقدامات لازم اتخاذ 
شده است و امیدواریم این خط ریلی به زودی آغاز به کار کند

عارف با اشاره به تلاش های صورت گرفته بویژه از سوی 
بخش خصوصی در راه اندازی فاز دوم نیروگاه سیکل ترکیبی 
و نیروگاه خورشیدی فولاد مبارکه برای تأمین برق مورد نیاز 
ایــن اســتان افزود: دولت برای تولیــد 30 هزار مگاوات برق 

خورشیدی برنامه های گسترده ای دارد.

معــاون اول رئیــس جمهور با اشــاره بــه دغدغه یکی از 
نمایندگان استان اصفهان در خصوص حل بحران های پیش 
روی کشــور تصریح کرد: باید با تکیه بر توان دانشــگاهی و 

علمی از روند بحران زایی در کشور جلوگیری کنیم.
شــایان ذکر است؛ در این نشست رئیس مجمع نمایندگان 
استان اصفهان با قدردانی از دکتر عارف برای قبول درخواست 
نمایندگان اســتان اصفهان برای تشــکیل این نشست، گفت: 
مهمترین خواســته نمایندگان و مردم اســتان اصفهان حل 
مشکلات آب شرب، بهداشتی و کشاورزی و همچنین احیای 

زاینده رود است.
همچنین مهدی جمالی نژاد اســتاندار اصفهان نیز در این 
نشســت اظهار داشــت: احیای زاینده رود و حل مشکلات آب 
شــرب و بهداشــتی و همچنین راه اندازی قطار ســریع السیر 
تهران اصفهان از مهم ترین دغدغه های مردم این استان است 
که امیدواریم با همکاری و انسجام به وجود آمده بین نمایندگان 
اســتان اصفهان در مجلس شــورای اسلامی و استانداری در 

یک فضای بسیار خوب حل شود.
در این جلســه که نمایندگان اســتان اصفهان در مجلس 
شورای اسلامی، استاندار اصفهان، معاون امور مجلس رئیس 
جمهور و مدیران اســتانی و محلی حضور داشــتند، نمایندگان 
این استان به تشریح مشکلات و دغدغه های خود در زمینه های 
احیای زاینده رود، حل مشــکل آب اســتان، راه اندازی قطار 
ســریع السیــر تهران اصفهان، نظــارت بر قیمت آب شیرین، 
افزایش ســرانه آموزشی و بهداشــتی این استان، تکمیل طرح 
انتقــال آب دریای عمان به فلات مرکزی، تکمیل طرح های 
آزادراهی و بین شــهری و معادن ســنگ در این اســتان و 

آسیب های اجتماعی و محیط زیستی این معادن پرداختند.

معاون اول رئیس جمهور:

تعداد نفتکش های حامل نفت روسیه  مدیریت مصرف آب نیازمنّد عزم جدی و فرهنّگ سازی بین آحاد جامعه است
افزایش یافت

در پی کاهـش قیمـت نفـت و نزدیـک شـدن آن بـه سـقف قیمـت 
گـروه هفـت بـرای نفـت روسیـه، نفتکش هـای بیشـتری در حمـل نفت 

روسیه مشـارکت می کنند.
بـه گـزارش ایسـنا، شـرکت کارگـزاری کشـتی »بی آر اس« در 
یادداشـتی اعلام کرد: سـهم کشـتی های معمولی که نفت خام روسیه 
را حمـل می کننـد، در هفته هـای اخیـر، حـدود ۲ درصـد افزایـش یافتـه 
اسـت. اگـر قیمـت نفـت تـا سـال آینـده ضعیـف بمانـد و با فـرض اینکه 
سـقف قیمـت نفـت روسیـه بـدون تغییـر بمانـد، ایـن رونـد می توانـد به 
کاهـش تقاضـا بـرای کشـتی های نـاوگان کشـتی های معـروف بـه 
»سـایه« منتـهی شـود.با ایـن حـال، »نـاوگان سـایه« روسیـه به رشـد 
خـود ادامـه می دهـد و ماهانـه حـدود 10 نفتکـش به آن اضافه می شـود 
و در حـال حاضـر، از حـدود ۸50 کشـتی معـادل حـدود 9 درصـد از 
نـاوگان جهـانی تشـکیل شـده اسـت.طبق گـزارش شـرکت »بی آر 
اس«، رشـد مذکـور نشـان می دهـد مالـکان نفتکش هـای عـادی، 
کشـتی های خـود را در مقایسـه بـا افـت ارزش مـلی آنهـا، بـا نـرخ 
بالاتری به »ناوگان سـایه« برای تجارت بیشـتر می فروشـند.همچنین 
شـواهدی از کشـتی های غیرفعـال وجـود دارد امـا بعیـد اسـت آنهـا بـه 
مـدت طـولانی، بلااسـتفاده بماننـد؛ مگراینکـه موضـع خریـداران نفت 

تحریـمی، تغییر کند.
بـر اسـاس گـزارش بلومبـرگ، در ایـن بیـن، کشـورهای حاشیـه 
دریـای بالتیـک، سـخت گیـری درباره پوشـش بیمه کشـتی های حامل 
نفـت روسیـه در صـورت وقـوع نشـت نفـتی را تشـدید می کننـد. بـه 
گفتـه منابـع مطلـع، کشـورهایی از جملـه دانمـارک، اسـتونی، نـروژ و 
سـوئد قـرار اسـت طرح هـایی را در مـورد بیمـه نامه هـای نفتکش هـای 
روسی کـه از دریـای بالتیـک عبـور می کننـد، معـرفی کننـد. قرار اسـت 
ایـن طـرح اواخـر امـروز اعلام شـود.مدت ها، گمانه زنی هـایی وجـود 
داشـت مبـنی بـر اینکـه بـرخی از کشـتی هایی کـه نفـت و سـوخت 
روسیـه را جابـه جـا می کننـد، در برابـر خطـراتی از جمله نشـت محموله، 
نگرانی هـای  کـه  نیسـتند،  بیمـه  تحـت  یـا  نشـده اند  بیمـه  یـا 
زیسـت محیطی را تشـدید می کنـد. طـرح جدیـد کشـورهای حـوزه 

بالتیک، ممکن اسـت به شـفاف سـازی این وضعیت کمک کند.

بین الملل

مدیرعامل هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس گفت: صنعت 
پتروشیمی کشور با محدودیت جدی در تأمین نیازهای اولیه 

مواجه بوده که مهمترین چالش، در بخش خوراک است.
به گزارش ایســنا، محمد شــریعتمداری امروز در نشستی 
خبری همایش پتروفن با بیان اینکه صحبت های اولیه ای با 
هیــات دولت انجــام داده ایم و امیــدوارم در زمان حضور و 
مســئولیت بنده در هلدینگ، در این زمینه گام های اســاسی 
برداشته شود، اظهار کرد: علاوه بر این در حوزه تامین منابع 
مالی نیز با مشکلاتی مواجه هستیم در این بخش نیز از طریق 

مذاکره با بانک ها به دنبال رفع چالش ها هستیم.
وی با بیان اینکه اگر در دنیا رشــدی اتفاق می افتد علت 

آن این اســت که به تحقیق و توســعه توجه جدی می شــود، 
گفت: باید در این حوزه اقدامات بیشتری انجام شود.

مدیرعامــل هلدینــگ پتروشیمی خلیج فــارس افزود: 
گزارش هــا بیانگر توســعه و افزایش میزان تحقیقات علمی 
اســت، در زمینه مســائل مربوط به محیط زیســت و توسعه 

پتروشیمی سبز گام خواهیم برداشت.
مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس با بیان 
اینکــه آینده نگــری در صنعت بسیار مهم اســت، گفت: باید 
محصولاتی در کشــور تولید شود که قابل عرضه و رقابت در 

بازارهای جهانی باشد.
شریعتمداری با تأکید بر اینکه فعالیت در تحقیق و توسعه 
سبب کاهش هزینه های تولید می شود، گفت: یکی از اهداف 

مهــم برگــزاری همایش پتروفن همین موضوع اســت که 
نیازهــای موجود صنعت پتروشیمی را اول در هلدینگ خلیج 

فارس و سپس در کل این صنعت در کشور برطرف کند.
وی بــا بیــان اینکه پتروفــن باید بتواند تســهیل کننده 
همکاری هــای بین بخشی باشــد، گفت: باید هم افزایی بین 
مراکــز تحقیقاتی، دانشــگاهی، شــرکت های تولیدکننده 
محصولات پتروشیمی، اســتارتاپی و دانش بنیان را برطرف 
کند.مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس با بیان 
اینکه ســرمایه گذاری در حوزه تحقیق و توســعه در کشور با 
وجود روند رو به رشــد این هلدینگ در ســه ســال گذشته در 
عرصه ســرمایه گذاری هنوز با استانداردهای جهانی فاصله 
دارد، اظهار کرد: ســرمایه گذاری انجام شده در حوزه تحقیق 

و توســعه در هلدینگ خلیج فارس تقریباً ۲.5 برابر شــده، اما 
باید گام های اساسی در این حوزه برداشت.

شــریعتمداری با بیان اینکه صنعــت پتروشیمی نیازمند 
نوآوری در زمینه مسائل مربوط به محیط زیست است تا برای 
جامعه بشری مشکلی ایجاد نشود، تصریح کرد: یکی از اهداف 
بنــده در هلدینــگ خلیــج فارس حرکت به ســمت صنعت 
پتروشیــمی ســبز در مجموعه خلیج فارس اســت تا ضمن 
پرچمداری در این حوزه، کارنامه مناسبی داشته باشد، بنابراین 
عرصه آب، انرژی و محیط زیســت یکی از کارهای مهمی 

است که پتروفن می تواند در آن گام های مطلوبی بردارد.
مدیرعامل شــرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس درباره 
استفاده از هوش مصنوعی در صنعت پتروشیمی اظهار کرد: 
در نشستی که با جمعی از ایرانیان فعال در این زمینه داشتم، 
پیشــنهادهای بسیار ارزشمندی مطرح کردند که می توان با 
اســتفاده از هوش مصنوعی در صنعت پتروشیمی، گام های 

بسیار مؤثری را برای توسعه این صنعت برداشت.

مدیرعامل هلدینگ پتروشیمی خلیج فارس:

برای تامین خوراک  پتروشیمی ها باید چاره اندیشی شود

تیم والیبال استان گلستان قهرمان مسابقات شد
 به گزارش روابط عمومی بنیاد مســکن انقلاب اسلامی، با برگزاری بازی 
فینال و طی مراســمی با حضور مقامات کشــوری و استانی دوازدهمین دوره 

مسابقات سراسری والیبال به کار خود پایان داد.
به گزارش روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی، تیم والیبال استان 
های گلستان و مازندران به مصاف هم رفتند که بعد از پنج ست بی نظیر، تیم 
والیبال استان گلستان با نتیجه ۳ بر ۲ عنوان قهرمانی این دوره از مسابقات 

را از آن خود کرد.
بدین ترتیب تیم والیبال استان مازندران بعنوان مقام دوم و تیم های والیبال 
اســتانهای اصفهان و خراســان رضوی، مشترک بعنوان مقام سوم معرفی 
شــدند.در انتهای مسابقات مراسم اختتامیه با حضور آشتیان مدیرکل امور 
اداری و منابع انسانی و صادقلو مدیرکل حقوقی و املاک بنیاد مسکن و مدیران 
کل بنیاد مســکن اســتان های خراسان رضوی، گلستان و مازندران، رئیس 

هیئت والیبال خراســان رضوی و رئیس ســازمان لیگ والیبال کشور و سایر 
مسئولین و شرکت کنندگان برگزار شد..

 در انتها, جام مســابقات و جوایز همراه با لوح به تیم های صاحب عنوان 
اهدا شد. در این مراسم از بهترین بازیکن، فنی ترین بازیکن و با استعدادترین 

بازیکن نیز تجلیل شد.
اداره کل روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی

طی مراسمی با حضور مقامات کشوری و استانی دوازدهمین دوره مسابقات سراسری والیبال به کار خود پایان دادطی مراسمی با حضور مقامات کشوری و استانی دوازدهمین دوره مسابقات سراسری والیبال به کار خود پایان داد
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فریده ناصریان خبرنگارجهان اقتصاد
آئین تکریم و معارفه فرماندار جدید شهرستان قدس با حضور 
گسترده مسئولین، خانواده معظم شهدا و اقشار مختلف مردم در 

سالن فرهنگ و هنر باغ ملی برگزار شد.
 در این مراســم، علیرضا فاتحی نژاد به عنوان فرماندار جدید 
شهرســتان قدس معرفی و از زحمات وحید گلی کانی، فرماندار 

پیشین، تقدیر به عمل آمد.
 این مراسم با حضور چهره های شاخصی از جمله:

    سید عباس جوهری، معاون سیاسی و اجتماعی استانداری 
تهران

    حجــت الاسلام والمســلمین حمــزه محمدی، امام جمعه 
شهرستان قدس

    شهرداران هفت شهر شهرستان شهریار ائمه جمعه شهریار 
و صباشهر

    اعضای شــورای تأمین شهرســتان، شــهرداران و اعضای 
شورای شهرهای قدس و شهریار، و دیگر مسئولین اجرایی برگزار 

گردید.

 در این مراســم، علیرضا فاتحی نژاد ضمن قدردانی از اعتماد 
اســتانداری تهــران، بر برنامه ریزی دقیــق و تلاش برای رفع 
مشــکلات مردم و تحقق توســعه پایدار شهرستان قدس تأکید 
کرد. وحید گلی کانی نیز گزارشی از عملکرد دوران مدیریت خود 
ارائه داد و از همکاری مردم و مسئولین قدردانی کرد.به گزارش 

جهان اقتصاد
  شهرستان قدس موقعیت استراتژیکی در غرب استان تهران 
دارد که توجه به شــرایط آن از اهمیت بالایی برخوردار بوده، به 
همیــن دلیــل انتخاب و انتصاب فرمانداران با تجربه و توانمند از 
ســمت اســتاندار تهران، ضروری است، فرمانداران نقش بسیار 
تأثیرگذاری در هدایت و مدیریت شهرستان ها داشته و می توانند 

حرکت به سمت پویای و توسعه را تحقق بخشند.
 ایــن شهرســتان دومیــن شــهر متراکــم کشــور بوده و 
بسیارمهاجرپذیر اســت، ضعف در مدیریت منابع، کمبود شــدید 
ســرانه آموزشی و حجم بالای ترافیک از معضلاتی اســت که 
شهرســتان قدس را با چالش های مهمی رو به رو کرده که ارائه 
راهکارهای اســاسی و کاربردی بــرای حل آن ها بسیار فوریت 

دارد.وظیفه ما عمل کردن به تکلیفمان است
 امام جمعه شهرســتان قدس در این آئین گفت: اگر توفیق 
خدمت رسانی برای ما حاصل شد، باید به نحو احسن از آن استفاده 
کنیم، تمام قدرت جبهه کفر امروز برای این رویارویی آماده است، 

ما باید با خدمت کردن به مردم جبهه حق را تقویت کنیم.
 حجــت الاسلام والمســلمین حمــزه محمدی با اشــاره به 
شــخصیت مبارک و اقدامات مهم رئیس جمهور شــهید تصریح 
کرد: در زمانی که دشــمنان نقشه های عجیب و غریبی چیده اند 
و همه جبهه کفر فعال اســت، چیزی که باعث مقابله ما با آنان 
می شود امیدوار کردن مردم و گره گشایی در کارشان بوده، بدانید 
که سرعت وقوع حوادث در منطقه بسیار بالا است و ما وظیفه ای 

جز عمل کردن به تکلیف نداریم.
هدف از تغییر فرمانداران افزایش خدمت رسانی است

 معاون سیاسی اســتانداری تهران در این مراســم اظهار کرد: 
فلسفه این تغییرات در شهرستان ها افزایش شتاب خدمت رسانی 
به مردم و رسیدن به افق های دورتر و بهتر اســت، مسیر خدمت 
به مردم در نظام جمهوری اسلامی ایران بیشتر از قبل و با شتاب 

بالاتری ادامه پیدا خواهد کرد.
 سید عباس جوهری با اشاره به انتظارات از فرمانداران معارفه 
شــده، بیان کــرد: در نظر گرفتن منویات مقــام معظم رهبری 
)مدظله العــالی(، رعایت منشــور اخلاقی، توجه به برنامه هفتم، 
وفاق ملی و ... از جمله اقداماتی است که فرمانداران معارفه شده 
بایــد بــه آن توجه ویژه کنند، همچنین اســتفاده بهینه از تمامی 
ظرفیت های، فراهم کردن بســترهای جهش تولید و اشــتغال و 

گسترش زیرساخت ها در شهرستان ضرورت دارد.
 وی در ادامــه افــزود: امروز تکلیف همه ما این اســت که در 
افزایش رضایتمندی مردم تلاش کرده و جز نوکری، شأنی برای 
خود قائل نشویم، مردم صاحبان اصلی این نظام بوده، هستند و 

خواهند بود
برقراری نظم و امنیت؛ وظیفه مهم فرمانداران

 دادســتان شهرســتان قدس در آئین تودیع و معارفه فرماندار 
بیان کرد: زمانی که مبحث فرماندار و فرمانداری مطرح می شود، 
عده ای فکر می کنند که وظیفه فرماندار صرفاً برگزاری انتخابات 
بوده و وقتی که انتخابات تمام شد، شرح وظایف و تکالیفی ندارد، 
در حالی که وظایف و تکالیف فرماندار در شهرســتان مشــابه 

استاندار در استان است.
حســن جلال زاده با اشــاره به اینکه فرمانداران نزدیک به 55 
مسئولیت دارند، یادآور شد: اولین تکلیفی که فرمانداری در راس 
اجرای آن قرار دارد، برقراری و حفظ نظم و امنیت شهرستان، با 
هدایت و تشکیل مرتب شورای تامین بوده، همچنین برنامه ریزی، 
هدایت و ایجاد هماهنگی لازم در خصوص مبارزه با مواد مخدر، 
قاچاق سلاح، کالا و ارز به عهده فرمانداران اســتکمبود ســرانه 

آموزشی در شهرستان قدس
 فرماندار ســابق شهرســتان قدس گفت: افتخار این را داشتم 

که در دولت سیزدهم که دولت شــهید رئیسی اســت به مردم 
خدمت رسانی کنم، یکی از مشکلاتی که هنگام حضور من این 
شهرستان را با چالش های امنیتی مواجه کرده بود، مسئله کمبود 
آب بــود کــه پس از روی کار آمدن دولت سیزدهم با تلاش همه 
مســئولان، توانســتیم این معضل بزرگ را با انتقال خط آبی از 

تصفیه  خانه شماره ۶ و افتتاح آن در هفته
دولت 1401 تا حدی رفع کنیم.

وحید گلی کانی با اشــاره به ســایر اقدامات خود تصریح کرد: 
راه انــدازی جمعیــت هلال احمر، بیمه سلامت، حوزه هنری و ...  
از جمله عملکردهای صورت گرفته در شهرستان بوده که بدون 
همراهی دولت سیزدهم، مســئولان شهرســتانی هرگز محقق 
نمی شــد، همچنین ســتاد فرماندهی نیروی انتظامی از سال ۸۸ 
در مکان استیجاری بود که با پیگیری های انجام شده و همکاری 
شــهرداری قدس و سایر مسئولان ساختمان جدید ساخته شده 

و این عزیزان از مکان استیجاری خارج شدند.
وی در ادامه افزود: به دلیل مهاجرپذیری بالا، تراکم جمعیت 
و کمبود مکان، سرانه آموزشی این شهرستان بسیار ضعیف است، 
در این مدت، ســه مدرســه خیرســاز به همت خیران عزیز و یک 
مدرســه به همت مدیریت شهری ساخته و افتتاح شد، همچنین 
در مصوبه سفر رئیس جمهور شهید به شهرستان، ساخت مدرسه 
لحاظ شــد که ان شــاءالله با پیگیری های فرماندار جدید به ثمر 

خواهد نشستنگاه انقلابی سرلوحه کار  فرمانداری خواهد بود
 فرماندار جدید شهرستان قدس پس از دریافت حکم از معاون 
سیــاسی اســتانداری اظهــار کرد: نگاه اسلام بــه کارگزاران و 
مســئولان جامعه، نگاه ســخت گیرانه است، این مسئولیت یک 
آزمون الهی بوده و ما باید تمام تلاش خود را برای به ثمر نشاندن 
آن انجــام دهیــم، مدیری بدون عملکرد در این نظام وجود ندارد 
و دلیــل تفاوت در عملکردهــا، تفاوت در رویکردهای مدیریتی 

بوده، وظیفه ما ایجاد حرکت و برکت برای مردم است.
 علیرضا فاتحی نژاد با اشاره به ظرفیت های شهرستان قدس 
ادامه داد: این شهرستان، ظرفیت ها و پتانسیل های بالایی داشته 
و جایــگاه بسیار اســتراتژیکی دارد، برای اینکــه بتوانیم از این 
ظرفیت هــا بــه  صورت بهینه اســتفاده کنیم باید نگاه انقلابی را 
ســرلوحه کار خود قرار دهیم، درب اتاق مســئولان نباید به روی 
مردم بســته شــود، هنر ما این اســت که با مردم برخورد مناسبی 

داشته و آنان را راضی نگه داریم.
 وی افزود: وقت شــناسی و مشــاوره محوری در دستور کار 
فرمانداری شهرستان قدس خواهد بود، هیچکس نباید خود را 
از موضوع مشــاوره و اســتفاده از مشاوران ماهر محروم کند، در 
اولین قدم، نقاط ضعف و قوت شهرســتان را کارشــناسی کرده 
و برای رسیدگی به مشــکلات برنامه ریزی های لازم را انجام 
خواهیم داد، همچنین شعار وفاق و همدلی برای کاهش تنش 
در شهرســتان و حل اختلافات بــه طور جدی پیگیری خواهد 

شد

پیام تبریک مدیر عامل شرکت توزیع  آغاز فصل جدید مدیریت در شهرستان قدس با علیرضا فاتحی نژاد
نیروی برق جنوب استان کرمان به 

مناسبت روز صنعت حمل و نقل و رانندگان
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق جنوب استان کرمان، 
حمزه صدیقی مدیر عامل شرکت  طی ارسال پیامی ۲۶ آذر ماه روز صنعت 
حمل و نقل و رانندگان را به تمامی تلاشــگران  زحمتکش شــرکت تبریک 

گفت
در این پیام چنین آمده اســت: در جهان امروز ، نبض توســعه اقتصادی و 
پویایی افراد در زندگی شهری و روستایی در دستان ارزشمند فعالان عرصه 
حمل و نقل عمومی می تپد و قطعاً تمامی خدمتگزاران این عرصه به خوبی 
آگاه هســتند که مسیر توســعه و پیشرفت ، همواره با فراز و فرودهایی همراه 
است و  هدف والای ما به عنوان تلاشگران حوزه صنعت برق، خدمت رسانی 

به مشترکین  جهت تامین برق پایدار و مطمئن می باشد.
در ادامه این پیام آمده اســت: رانندگان و اپراتورها، نقشی مهم و حســاس 
بر عهده دارند  و امیدوارم این عزیزان با رعایت نکات ایمنی همچون همیشه 

با دقت نظر و مهارت کامل، وظایف خود را با موفقیت انجام دهند.
بی تردید این مهم در ســایه مســئولیت پذیری، تعهد و اخلاق مداری 
رانندگان خدوم شــرکت و تعهد و تخصص و اراده مصمم همه تلاشــگرانی 
میسر شده که با اشراف به اهمیت این حوزه در جهت ارتقای خدمات رسانی 

به مشترکین جهت تامین برق پایدار می کوشند.
اینجانب فرارسیدن بیست وششم آذرماه که به نام روز حمل و نقل، مزین 
شده را به حضور تمامی فعالان و رانندگان حوزه حمل و نقل به ویژه تلاشگران 
این عرصه در شرکت توزیع نیروی برق حنوب استان کرمان تبریک عرض 
نموده و برای این عزیزان و خانواده های محترمشان آرزوی توفیق و سلامتی 

دارم.

نصب 35 سنسور دما در ادارات استان 
کرمانشاه

پرگل اسدی
مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه اعلام کرد: به منظور کنترل 
مصرف گاز ادارات استان، 35سنسور دما نصب شده و نصب ۸0 سنسور دیگر 

نیز در دست اقدام است.
ناصر حسینی مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کرمانشــاه، با بیان اینکه با 
افزایش مصرف گاز در فصل سرد، لازم است اقدامات مختلفی جهت کنترل 
مصرف صورت گیرد، گفت: در این راستا 35سنسور دما در ادارات نصب شده 
و نصب ۸0 سنسور دیگر نیز در دست اقدام است که از این طریق می توان 

به صورت برخط دمای این مکان ها را رصد کرد.
حسینی با بیان اینکه در آینده سنسورهای بیشتری تهیه و نصب خواهند 
شد، گفت: همچنین با همکاری سازمان صنعت معدن و تجارت در واحدهای 

صنفی بزرگ سطح استان نیز سنسور دما نصب می شود.
وی ایــن اقــدام را موجب کنترل بهتربر مصرف بخش اداری و تجاری و 
مؤثر در کاهش میزان مصرف عنوان کرد و گفت: با استفاده از این سنسورها 
مراجعات ما جهت پایش دما هدفمندترشده و کنترل بسیار دقیق تری اعمال 

می گردد. 
مدیرعامل شــرکت بیان داشــت: ادارات و واحدهای صنفی بزرگ چون 
فضای بزرگتری دارند، اگر کنترل مناسبی بر مصرف گاز خود نداشته باشند، 

میزان مصرف شان بالا می رود و باعث فشار به شبکه می شوند.
حسینی در پایان از تمام هموطنان درخواست کرد با رعایت نکات ایمنی 

و مصرف بهینه، شرکت گاز را در تأمین پایدار  گاز یاری کنند.

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان فارس اعلام کرد:

  ثبت تخلفات 22۵ سامانه هوشمند 
جاده ای در فارس

 
 مدیرکل راهداری و حمل و جاده ای فارس گفت: در راســتای تســریع در 
رفت و آمد جاده ای به ویژه درمحور های استان تعداد 151 سامانه تردد شمار، 
۲۲5 ســامانه هوشــمند ثبت تخلف، 30 سامانه نظارت تصویری و 5 سامانه 

توزین حین حرکت نصب و تخلفات را ثبت می کند. 
 محسن عمادی به مناسبت هفته حمل و نقل در جمع خبرنگاران اظهار 
داشــت: افزون بر ۲1 هزار کیلومتر راه مواصلاتی در اســتان فارس 1۷ هزار 
کیلومتر در حوزه فارس واقع شده است که عملیات راهداری زمستانی جاری 
با ۷4 اکیپ و 135 گشــت ثابت و سیار راهداری توســط بیش از ۷00 راهدار 
و به کمک 300 دستگاه ماشین آلات سبک و سنگین و نیمه سنگین در 1۶ 
هــزار و 900 کیلومتــر از راه هــای فارس کــه از این طول راه، ۶ هزار و 400 
کیلومتر با 54 گردنه برف گیر به طول ۷۷۷ کیلومتر نیاز به عملیات برفروبی، 

یخ زدایی در سال جاری عملیاتی و اجرایی می شود. 
وی خاطر نشــان کرد نظارت دقیق بر محور های جاده ای اســتان فارس 

توسط دوربین های نظارتی، تعداد 151 سامانه ت
ردد شمار، ۲۲5 سامانه هوشمند ثبت تخلف، 30 سامانه نظارت تصویری 
و 5 سامانه توزین حین حرکت، اطلاعات ترافیکی سطح راه ها را برای بهره 
برداری و اعمال قانون برداشــت و به صورت برخط به مرکز مدیریت راه ها 
ارســال می کنند. وی اضافه کرد: مســافران می توانند قبل از سفر با تماس با 
ســامانه 141، ضمن اطلاع از آخرین وضعیت آب و هوا و همچنین راه ها، از 

سایر خدمات نیز بهره مند شوند. 
عمادی ابراز داشت: استان فارس با بیش از 1۷ هزار کیلومتر انواع راه 
)معادل 51 هزار کیلومتر راه همســنگ( رتبه اول میزان طول راه را دارد 
که بیش از 9.1 درصد از کل راه های کشــور را شــامل می شــود و در این 
بین بیشترین میزان طول راه شریانی با بیش از ۲۶00 کیلومتر، بیشترین 
میزان راه روستایی با بیش از 1۲ هزار و ۶00 کیلومتر، ۷ پایانه و شهرک 
حمل و نقل تعداد شــهرک ها و پایانه های حمل و نقل کالا، مجتمع های 
خدماتی رفاهی بین راهی ۶۸ مجتمع و شــاخص هایی از این دســت هم 

جایگاه اول را دارد.  
این مقام مسئول افزود: فعالیت بیش از ۶3 هزار راننده در ناوگان حمل 
و نقــل جــاده ای و نزدیک به کارکــرد 43 هزار وسیله نقلیه عمومی حمل 
و نقــل کالا معــادل 10.4 درصد کل کشــور تعداد ناوگان عمومی حمل و 
نقــل کالا فعالیــت دارنــد و همه اینها در کنار وجود ارزشــمند حرم مطهر 
حضرت احمد بن موسی )ع( و دیگر شاخص های حمل و نقلی، ظرفیت های 
فارس و شیراز در حوزه میراث فرهنگی، بافت ارزشــمند تاریخی و ســایر 
ظرفیت های گردشگری و فرهنگ غنی و تاریخی و حضور شعرایی، چون 
حافظ و ســعدی و ... وضعیت فارس را از دیگر اســتان های کشــور متمایز 

می کند.  
مدیرکل راهداری و حمل و جاده ای فارس تصریح کرد: توحه به حمل 
و نقل فارس، نوســازی ناوگان در بخش کالا و مســافر، نوســازی ناوگان 
ماشین آلات راهداری اســتان، تعریض و بهســازی راه هایی که ترددشان 
افزایــش پیــدا کرده، تکمیل و اتمام آزادراه شیراز-اصفهان، تعیین تکلیف 
آزادراه شیراز- بوشهر و یا تکمیل و توسعه دیگر کریدور های حمل و نقل 

جاده ای فارس نیاز و مطالبه امروز حمل و نقل فارس اســت. 

اخبار

سمیه باقرزاده
 مدیـر شـرکت مـلی پخـش فراورده های نفـتی منطقه 
خراسـان رضـوی گفـت: در سـال جـاری شـرکت پخـش 
فرآورده هـای نفـتی ۸ درصد سـوخت مایع بیشـتر نسـبت 
بـه سـال گذشـته بـه نیروگاه هـای اسـتان تحویـل داده 

است.
عـلی اصغـر اصغـری، اظهـار کرد: شـرکت ملی پخش 
فرآورده هـای نفـتی خصوصـاً منطقـه خراسـان رضـوی 
توزیـع  و  نگهداشـت  فرآورده هـا،  تامیـن  وظیفـه 
فرآورده هـای نفـتی را دارد. خراسـان رضـوی دومیـن 
اسـتان مصرف کننـده فرآورده هـا بـوده امـا در عیـن حال 
در دورتریـن نقطـه از مبـادی تامیـن قـرار دارد. عمـده 

فعالیـت مـا تامین فرآورده های نفتی با نفتکش اسـت.
وی افـزود: شـرکت مـلی پخـش فرآورده هـای نفـتی 
نـوروز موضـوع  ایـام  تمـام فصـول اسـت؛ در  بـرای 
سوخت رسـانی بـه مسـافرین و زائریـن وجـود داشـته و 
پـس از آن نیـز وارد پیـک تابسـتانی می شـویم. از طـرفی 
و  شـده  پاییـز  پیـک  وارد  تابسـتان  از  پـس  دیگـر 
روزانـه  مصـرف  تامیـن  نیروگاه هـا،  ذخیره سـازی 
نیروگاه ها و سـوخت زمسـتانی مردم در دسـتور کار قرار 

می گیرد.
مدیـر شـرکت مـلی پخـش فراورده های نفـتی منطقه 
خراسـان رضـوی تصریـح کـرد: فرآورده هـایی کـه مـا 
توزیـع می کنیـم شـامل بنزیـن موتـور، نفـت سـفید، 
نفـت گاز، نفـت کـوره و سـوخت هواپیمـا اسـت. پـس از 
مشـهد  هاشـمی نژاد  فـرودگاه  مهرآبـاد،  فـرودگاه 
بیشـترین فعالیـت را داشـته و روزانـه وظیفـه تامین حدود 
1 میلیـون لیتـر فـرآورده سـوخت هواپیمـا را برای ناوگان 

هوایی کشـور داریم.
اصغـری بیـان کـرد: تامیـن و توزیـع گاز مایع بر عهده 
شـرکت مـلی پخـش فرآورده هـای نفتی بوده و در سـطح 
اسـتان حدود 450 جایگاه اعم از CNG و فرآورده های 
نفـتی خدمت رسـانی می کننـد. فرآورده هـای نفـتی دو 
ویـژگی دارد کـه یـکی پیوسـت امنیـتی آن و دیگـری 
تفاوت نرخ با کشـورهای همجوار اسـت. در سـال جاری 
نفـتی،  فرآورده هـای  پخـش  شـرکت  و  گاز  شـرکت 
فرآورده هـای لازم بـرای نیروگاه هـا را تامیـن کرده انـد؛ 
در سـال جـاری شـرکت پخـش فرآورده هـای نفـتی ۸ 
درصـد سـوخت مایـع بیشـتر نسـبت بـه سـال گذشـته به 

نیروگاه های اسـتان تحویل داده اسـت.
افزایـش ۳.۵ میلیـون مترمکعـبی مصـرف 

گاز در خراسـان رضوی  
 مدیرعامـل شـرکت گاز خراسـان رضـوی گفـت: 
مصـرف روزانـه گاز در اسـتان نسـبت بـه مـدت مشـابه 
سـال گذشـته 3.5 میلیـون مترمکعـب در بخـش خانـگی 
افزایـش داشـته کـه پیش بیـنی مـا ۷ میلیـون مترمکعـب 

افزایـش مصرف بود.
حسـن افتخـاری بـا اشـاره بـه ورود جبهـه سـرمای 
وسیـعی کـه تقریبـا تمـام نقـاط کشـور را در بـر گرفتـه 
اسـت افـزود: طبـق پیش بیـنی سـازمان هواشـناسی این 
سـامانه های بـارشی مـدت قابـل توجـهی حاکـم خواهـد 

بـود. طبیعتـا در چنیـن شـرایطی نمـودار و رونـد مصـرف 
انـرژی بـه سـمت بخـش خانـگی رفتـه اسـت. طی ۲4 
سـاعت گذشـته بالـغ بـر 95 درصـد گاز توزیـع شـده در 
اسـتان در بخـش خانـگی و تجـاری مصـرف شـد و 
باقی مانـده آن بـه بخش هـای حمل ونقـل و بخـش کمی 

به بخش نیروگاهی و صنعت تحویل داده شـد.
وی بـا بیـان اینکـه در زمسـتان مصـرف گاز طبیـعی 
در بخـش خانـگی افزایـش زیـادی پیـدا می کنـد، اضافـه 
کـرد: بایـد در دو بخـش تقویـت عرضـه و زیرسـاخت ها 
کار کنیـم. بایـد بـا سـرمایه گذاری مناسـب در حـوزه نفت 
و گاز بـر افزایـش برداشـت از ذخایـر گازی، تقویـت 
پالایشـگاه ها و خطـوط انتقـال کار کنیـم کـه راهـکاری 
بلندمـدت و زمان بـر اسـت. البتـه از ایـن راهکار در کشـور 
غافـل نبوده ایـم و فـاز ۲ ذخیره سـازی گاز طبیـعی در 
مخـزن شـوریجه کـه حـدود 50 درصد پیشـرفت فیزیکی 

دارد، از جمله این موارد اسـت.
مدیرعامل شـرکت گاز خراسـان رضوی تصریح کرد: 
طی دو سـال گذشـته دو اقدام مهم از جمله خط تقویتی 
صالح آبـاد بـه تربـت جـام انجـام شـد کـه باعـث شـد در 
تربـت جـام فشـاری معـادل فشـار پالایشـگاه گاز شـهید 
هاشـمی نژاد را داشـته باشیـم. همچنیـن خـط انتقـال 
دیزبـاد بـه تربـت حیدریـه طی مـدت مذکـور اجـرا شـده 
و ایسـتگاه تقویـت فشـار آرادان و خـط 5۶ اینـچ محمدیـه 
بـه پارچیـن در اسـتان سـمنان نیـز بـا هدف انتقال بیشـتر 
گاز به شـمال شـرق کشـور و مشـخصاً خراسـان رضوی 

منتقل شود.
افتخـاری عنـوان کـرد: مـا در مجمـوع ذخایـر نفـت و 
گازی رتبـه اول دنیـا را داشـته و در ذخایـر گازی رتبـه 
دوم را داریـم امـا آنقـدر مصرفمـان افزایـش پیـدا کـرده 
کـه ایـن ذخیـره پاسـخگو نیسـت. بایـد تغییـر رویکـرد 
داشـته باشیـم اتـکای بـه گاز طبیعی تـا  ۷3 درصد کفایت 
می کنـد و در دیگـر زمینه هـا از جملـه تولیـد بـرق بایـد 

بـه فکـر روش هـا و منابع جدید باشیم.

وی ادامـه داد: تولیـد بـرق دیگـر نبایـد بـا اتـکای بـر 
منابـع فسیـلی انجـام شـود و بایـد بـه سـمت تولیـد بـرق 
انـرژی هسـته ای و تجدیدپذیـر برویـم. خراسـان  بـا 
رضـوی در تولیـد انـرژی تجدیدپذیـر پیشـگام اسـت و 
امیدواریـم توسـعه پیـدا کنـد. رویکـرد دومی کـه نیـاز به 
اصلاح داشـته و بایـد بـه سـمت آن برویـم، افزایـش 

بهره وری است.
مدیرعامـل شـرکت گاز خراسـان رضـوی بـا بیـان 
انـرژی  مصرف کننـدگان  از  بخـشی  متاسـفانه  اینکـه 
اتلاف منبـع دارنـد، خاطرنشـان کـرد: ایـن اتلاف منبـع 
شـامل بخـشی از صنایـع می شـود کـه صـادرات گاز 
مصـرفی آن هـا صرفـه اقتصـادی بیشـتری دارد. بدیـهی 
افزایـش بهـره وری خصوصـا در  بـر  بایـد  اسـت کـه 
نیروگاه هـا کار کنیـم تـا گاز طبیـعی را بـا یـک ارزش 
افـزوده تبدیـل بـه بـرق یـا چیـز دیگـری کنیـم. صنایـع 
اتلاف  را  عمـومی  سـرمایه های  پاییـن  راندمـان  بـا 

می کنند.
افتخـاری گفـت: ایـن روزهـا جـدا از تمهیـدات در نظر 
گرفتـه شـده، نکتـه ای کـه بـه پایداری جریـان گاز کمک 
می کنـد، همـراهی مـردم اسـت. مصـارف بخـش خانگی 
نیـز راندمـان پاییـنی دارد. در زمینـه پاییـن بودن راندمان 
بخاری هـا، دولـت اقدامـاتی اسـاسی انجـام داده و مـا در 
اسـتان پیشـگام هسـتیم و تاکنـون بالـغ برهـزار 1۶ هزار 
بخـاری تعویـض شـده و تعویـض ۲50 هـزار بخـاری بـا 
سـرمایه گذاری بخـش خصـوصی هدف گـذاری شـده 
اسـت.وی افـزود: در سـایر حوزه هـا بـرخی مصـارف 
نامتعـارف داریـم. ۲ درصـد از مشـترکین مـا مصارفشـان 
جـزو پله هـای 11 و 1۲ اسـت کـه ایـن افـراد سـه برابـر 
متوسـط مصـرف گاز دارنـد و اگـر ایـن موضـوع اسـتمرار 
داشـته باشـد گاز طبیـعی آن هـا بـه نـرخ آزاد محاسـبه 
شـده و اگـر نتیجـه نداشـته باشـد گاز آن هـا قطـع خواهـد 
شـد. همچنیـن موضـوع باغ ویلاهـا وجـود داشـت کـه 
نسـبت بـه قطـع جریـان گاز آن هـا اقـدام شـد و در حـال 

حاضـر جریـان گاز 3۲۸۶ بـاغ ویلا در اسـتان قطـع شـده 
غیردائـم  سـکونت گاه های  باغ ویلاهـا  ایـن  اسـت. 

. هستند
مدیرعامل شـرکت گاز خراسـان رضوی تصریح کرد: 
یـکی دیگـر از مصادیـق بدمصـرفی، اسـتفاده از گاز در 
فضـای بـاز بـود. گاز یارانـه ای بـوده و سـهم تمـام مـردم 
اسـت کـه گاز تمـام ایـن فضاهـای بـاز قطع شـده اسـت. 
بـه دلیـل اسـتفاده از وسـایل گرمایـشی در فضـای رو بـاز 
44۲ مـورد قطـع گاز داشـتیم. در زمینـه مراکـز تجـاری 
تاکنـون ۶۷15 مـورد بـازرسی داشـتیم و 99 مـورد گاز 

مراکـز تجـاری و عمـومی را قطع کرده ایم.
افتخـاری در مـورد سـاختمان های دولـتی بـود نیـز 
افـزود: تاکنـون 1۶431 مـورد بـازرسی از مراکـز اداری 
دولـتی داشـته ایم کـه 30۶ مـورد جریـان گاز ایـن ادارات 
قطـع شـده اسـت. مصـرف روزانـه گاز در اسـتان نسـبت 
بـه مـدت مشـابه سـال گذشـته 3.5 میلیـون مترمکعـب 
در بخـش خانـگی افزایـش داشـته کـه پیش بیـنی مـا ۷ 
میلیـون مترمکعـب افزایـش مصـرف بـود. مصـارف ما در 
بخـش خانـگی و تجـاری 50 میلیـون مترمکعـب در روز 
بـوده کـه در حـال حاضـر ایـن عـدد بـه 53.5 میلیـون 

مترمکعب رسیده اسـت.
لزوم نوسـازی ناوگان حمل ونقل جاده ای

 مدیـرکل راهـداری خراسـان رضـوی گفـت: یـکی از 
مهم تریـن بخش هـای زیرسـاخت، نـاوگان حمل ونقـل 
جـاده ای اسـت کـه در سـال های اخیـر تنهـا اقـدام قابـل  
توجـه بـرای بهبـود ایـن بخـش، تصویـب مجـوز ورود 
نـاوگان زیـر 3 سـال بـه کشـور بـوده اسـت کـه تاکنـون 
بیـش از ۲۲ هـزار دسـتگاه بـرای حمـل کالا وارد شـده 
اسـت. در بخـش نـاوگان مسـافری نیـز مجـوز مشـابه 
دیرتـر صـادر شـده و ایـن روند همچنـان در حال پیگیری 
اسـت..جعفر شـهامت در ادامـه اتـاق خبـر سـتاد انـرژی 
اسـتان اظهـار کـرد: بـا وجـود شـرایط سـخت جـوی و 
بارش هـای اخیـر، بـا به کارگیـری بیـش از ۶000 تـن 
شـن و نمـک توانسـتیم انسـداد جاده هـا را بـه حداقـل 
برسـانیم. مـوارد محـدودی از انسـداد نیـز بـه دلیـل 

کولاک شـدید گزارش شد.
زیرسـاخت های  بـالای  ارزش  بـه  اشـاره  بـا  وی 
کلی  ارزش  کـرد:  عنـوان  جـاده ای  حمل ونقـل 
زیرسـاخت ها و نـاوگان حمل ونقـل کشـور بالـغ بـر ۶00 
هـزار میلیـارد تومـان اسـت کـه 3۲0 هزار میلیـارد تومان 
آن متعلـق بـه دولـت و ۲۸0 هـزار میلیـارد تومـان سـهم 

بخش خصوصی اسـت.
شـهامت ادامـه داد: متأسـفانه طـرح نوسـازی نـاوگان 
جـاده ای کـه اهمیـت بسیـاری بـرای کاهـش مصـرف 
سـوخت و ارتقـای ایمـنی دارد، هنـوز بـه طـور کامل اجرا 
نشـده اسـت. بـا ایـن حـال در برنامـه هفتـم توسـعه، 
نوسـازی 110 هـزار دسـتگاه نـاوگان جـاده ای پیش بینی 
شـده اسـت. نـاوگان فرسـوده کشـور به طـور متوسـط 
بیـش از ۲ برابـر نـاوگان اسـتاندارد مصـرف سـوخت دارد 
کـه نوسـازی آن تأثیـر بسـزایی در صرفه جـویی خواهـد 

داشت.

افزایش ۸ درصدی تحویل سوخت مایع به نیروگاه های خراسان رضوی
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 محسن  رفیعی
 
 
 
 

 کدام شبکه های تلویزیونی ادغام 
یا منحل می شوند؟

معاون سیما با تاکید بر تولید مجموعه های نمایشی درباره  مفاخر تاریخ ایران و 
اسلام، از آغاز نگارش ســریال های خواجه نصیرالدین طوسی، حضرت ابوطالب 

)ع(، حضرت جعفر صادق )ع( و شهید بهشتی خبر داد.
محسن برمهانی ـ معاون سیما ـ درباره تولیدات نمایشی سازمان صداوسیما به 
ایســنا گفت: صداوسیما همواره در بخش تولیدات نمایشی که به صورت ویژه در 
مرکز سیمافیلم و سیمرغ انجام می گیرد، به معرفی مفاخر ایران و اسلام به مردم 
توجه داشته و مفاخری از تاریخ اسلام، تاریخ گذشته و معاصر کشور جزو موضوعات 

مورد تأکید در تولیدات بوده است.
برمهانی درباره تولید مجموعه های نمایشی یا مستندهایی از مفاخر و قهرمانان 
مــلی در سیمــای جمهوری اسلامی ایران توضیحــاتی ارائه کرد و گفت: حسین 
بهاروند، مؤسس و رئیس پژوهشکده زیست شناسی و فناوری سلول های بنیادی 
پژوهشگاه رویان شاید تنها دانشمند زنده ای است که درخصوص روایت زندگی و 
تجربیات وی در صداوسیما سریال سازی شده و حتی خودش به پشت صحنه ساخت 

سریال رفته  است.
برمهــانی در ادامــه ابراز امیدواری کرد که مخاطبان از تولید مجموعه نمایشی 

استاد بهاروند استقبال کنند.
معاون سیما با تأکید بر اینکه مجموعه های مربوط به مفاخر از تولیدات عظیم، 
با حجم و هزینه بسیار بالا برای رســانه ملی اســت، درباره ســایر تولیدات مرتبط با 
مفاخر ایران و اسلام، عنوان کرد: مجموعه »پوریای ولی« که مقدمات پیش تولید 
را طی می کند و هنوز به مرحله فیلم برداری نرسیده، یکی از همین دست آثار است

معاون سیما اضافه کرد: در رابطه با بزرگان دیگری از جمله »سلمان فارسی« 
و »حضرت موسی )ع(« هم که آثاری در حال تولید داریم. البته درخصوص تولید 
محتوای نمایشی با محوریت حضرت موسی )ع( نسخه ای سینمایی از این داستان 
در حال تولید است. اینکه ابتدا نسخه سینمایی از طرح حضرت موسی )ع( ساخته 
شود، شیوه ای تازه  بود که برای کار روی این طرح انتخاب شد و شاید شیوه موفقی 
باشد. در این صورت امیدواریم چنین تجربه هایی مجدداً تکرار شود.برمهانی ضمن 
اشاره به گران بودن تولیدات مربوط به مفاخر اظهار کرد: تولید مجموعه نمایشی 
با مضمون مفاخر ایران و اسلام برای رسانه ملی اهمیت بالایی دارد و دکتر جبلی 
شخصاً روی تولیدات الف ویژه رسانه ملی به صورت مداوم نظارت می کند.وی ادامه 
داد: تعدادی دیگر از سریال های مربوط به مفاخر هم وجود دارد که برخی از آن ها 
در مرحله نگارش اند و نگارش برخی دیگر به تازگی آغاز شده است؛ مانند سریال های 
خواجه نصیرالدین طوسی، حضرت ابوطالب )ع(، حضرت جعفر صادق )ع(، شهید 
بهشــتی و... که امیدواریم تمام مراحل تولید آن ها نیز به خوبی پیش برود.معاون 
سیما در پایان درباره اخبار و حواشی مرتبط با احتمال ادغام برخی از شــبکه های 
تلویزیونی و صحت چنین تصمیمی تصریح کرد: همواره تمام شبکه های تلویزیونی 
ما از نظر مخاطب و کیفیت بررسی می شوند و نتیجه این بررسی ها در ادغام، انحلال 
یا تأسیس شــبکه ها نقش دارد. این طور نیســت که بررسی ها فقط برای ادغام و 
انحلال باشد. طبیعی هم هست که اگر شبکه ای کیفیت کافی و مخاطب درخور 
توجهی نداشــته باشــد و قابل ارتقا هم نباشــد، با هدف هم افزایی بیشــتر، تغییر و 

تحولاتی داشته باشد.

کارتون روزخبر

تعطیلی روزهای اخیر که با افزایش مصرف برق و گاز، سرما و همینطور آلودگی هوا همراه بوده سینماها 
را تعطیل نکرده اما تا حدودی بر تعداد تماشاگران فیلم ها تاثیر گذاشته است.

به گزارش ایسنا، آخرین روزهای پاییز که با برودت هوا و شدت گرفتن آلودگی همزمان شده فرصت 
بهتری را فراهم می کند تا مردم در اوقات فراغت خود سراغ تفریحاتی همچون سینما بروند که در فضای 

بسته شرایط سالم تری را برایشان به همراه دارد.
البته طبق اعلام برخی سینماها، قطعی موقت گاز در برخی مناطق تهران چند ســالن را به تعطیلی 

کشاند که بعد از رفع مشکل آن ها هم فعالیت خود را از سرگرفتند.
در این میان برخی سینماداران از کم شدن تعداد تماشاگران خود به دلیل تعطیلی های پیاپی و افزایش 
سفر مردم خبر می دهند اما تاکید دارند که سینماها همچنان دایر هستند. برخی دیگر از سینمادارا هم از 
وضعیــت خــوب فروش سینما در روزهای تعطیلی می گویند و پیش بینی می کنند که روند فعلی فروش 

سینما تا جشنواره فیلم فجر به همین شکل ادامه داشته باشد.
از فردا، ۲۸ آذر سه فیلم جدید راهی اکران می شوند ولی سینماداران معتقدند که هنوز همان کمدی های 
روی پرده ظرفیت جذب مخاطب را دارند. با این حال پس از فیلم »خائن کشی« مســعود کیمیایی و 
»تعارض« که به تازگی به اکران درآمده اند، فیلم های »آریاشهر دو نفر«، »عزیز« و »برف آخر« تنوع 
بیشتری به سبد اکران می دهند.  در یک هفته گذشته بیشترین رشد فروش را نسبت به دو هفته قبل، 
فیلم کمدی »۷0سی« بهرام افشاری داشته که در هفت روز اخیر 4۸ میلیارد تومان بلیت فروخته است، 
دو فیلم »زود پز« و »صبحانه با زرافه ها« نیز هر کدام حدود هفت میلیارد تومان فروش داشــتند و در 

رده های دوم و سوم پرفروش های هفته قرار دارند.

محمد مسلمی با اشاره به پایان تصویربرداری سریال »دوقلوها« بیان کرد که احتمالا پخش آن ظرف ۲0 روز یا یک ماه آینده از شبکه دو آغاز می 
شود.

به گزارش خبرنگار مهر، محمد مسلمی بازیگر، مجری و کارگردان برنامه های کودک درباره برنامه »دوقلوها« بیان کرد: سریال »دوقلوها« هفته 
پیش بعد از 5 ماه به پایان رسید. این مجموعه قرار است در ۸0 قسمت 30 دقیقه ای به پخش برسد و فکر می کنم پخش آن ظرف ۲0 روز یا یک ماه 

آینده از شبکه دو آغاز خواهد شد.
سریال »دوقلوها« با حضور جمعی از هنرمندان حوزه کودک در چند ماه گذشته در سوله ای بزرگ در حال ساخت بود. فصل اول »دوقلوها« سال 9۸ 
تولید شد و ۲ فصل روی آنتن رفت. حالا بعد از ۲ سال فصل جدید این مجموعه ساخته شد و قرار است به پخش برسد. »دوقلوها« یک آیتم از برنامه 

ای با حضور عموهای فیتیله ای بود که بعداً با یک مجموعه مستقل تبدیل شد.
محســن برمهانی معاون سیما ۲4 شــهریور به پشــت صحنه مجموعه »دوقلوها« با حضور عموهای فیتیله ای رفت و درباره آن گفت: عوامل این 
مجموعه پیگیری کردند تا این کار به سرانجام برسد. تصاویری از مجموعه دیدیم که جذاب بود و بچه ها خیلی منتظرند تا چهره های مورد علاقه شان 
را در تلویزیون ببینند. امیدواریم این سریال هم زمان پخش و هم شبکه خوبی داشته باشد و هم تولیدش ادامه پیدا کند. موضوعات مرتبط با یک شهر، 

موضوع فرزندآوری که در کار گل درشت نیست همه ویژگی هایی است که اثر را جذاب می کند.

محمد بروجردی سفیر و محمدرضا ابراهیمی رایزنی فرهنگی جمهوری 
اسلامی ایــران در اندونــزی ضمن حضور در مرکز تولید و صنایع خرد و 
متوسط با متولیان و تولیدکنندگان صنایع خرد و متوسط دیدار و گفت وگو 

کردند.
به گزارش ایســنا، ســفیر کشورمان در این دیدار، بیان کرد: اشتراکات 
فرهنگی دو کشور ایران و اندونزی از نظر زبانی بالغ بر ۷00 کلمه است 

که این امر نشان دهنده روابط دیرینه میان دو کشور است.
وی افزود: تجارت میان دو کشور ایران و اندونزی از بنادر مهم سوماترا 
آغاز شده و فرهنگ دین و زبان نیز از همین بنادر وارد اندونزی شده است

بروجردی با اشاره به تحقیقات علمی و پژوهشی درخصوص نقش 

ایرانیان در مبادلات فرهنگی و تجاری با کشور اندونزی گفت: بعد از ورود 
اسلام به اندونزی، روابط دو کشور ادامه یافته و اکنون نیز در حوزه های 
مختلف سیاسی، اقتصادی و فرهنگی در مسیر رشد و پیشرفت بوده است

سفیر کشورمان خاطرنشان کرد: ایران با حذف ویزای ورود به کشورش 
این پیام را به کشور دوست و ملت اندونزی صادر کرده که آمادگی برای 

افزایش روابط میان دو کشور را در همه حوزه ها دارد.
بروجردی در ادامه، گریزی هم به صنایع خلاق و صادرات فرهنگی 
زد و تأکید کرد: ما آمادگی داریم با همکاری رایزنی فرهنگی کشورمان 
صادرات فرهنگی خصوصا صنایع فرهنگی میان دو کشــور را افزایش 

دهیم.
همچنین گوس هندی، مدیرعامل صنایع خرد و کوچک اندونزی در 
سخنانی، گفت: صنایع کوچک جایگاه بسیار مهمی در اقتصاد اندونزی 
دارد و این بخش از صنعت در دو بعد ایجاد اشتغال )اشتغالزایی( و افزایش 
درآمدها )خصوصاً در مناطق کمتر توسعه یافته( سهم بسزایی داشته است

وی با ابراز تمایل و علاقه مندی از همکاری با صنایع خرد و متوسط 
کشــورمان تاکید کرد: ما آمادگی داریم از تجربیات و تجارت با ایران در 

زمینه صنایع خرد و متوسط بهره مند شویم.
در ادامه، مدیران و متولیان صنایع خرد و متوسط به ارائه گزارش 
فعالیت ها و تولید و اشــتغال در این حوزه پرداختند و انتقال تجربیات 
و مبــادلات در حــوزه صنایــع کوچک خصوصا حــوزه مواد غذایی، 
گردشگری و صادرات محصولات فرهنگی میان دو کشور مورد تاکید 

قرار گرفت.

حال و احوال سینما در روزهای تعطیل 
چطور است؟

»دوقلوها« تا یک ماه آینده به شبکه دو می آیند

همکاری ایران و اندونزی در صنایع خلاق و صادرات فرهنگی 
افزایش می یابد

نخستین روز از نمایشگاه اگرو فود ایران در ترکمنّستاننخستین روز از نمایشگاه اگرو فود ایران در ترکمنّستان
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کویر پلوند که به عنوان منطقه حفاظت شــده ی مظفری نیز 
شــناخته می شــود، از جاذبه های دیدنی شهرستان فردوس در 
خراســان جنوبی اســت. ویژگی های این منطقه، تلاقی کویر و 
بیابان با ارتفاعات و کوهســتان اســت که چشــم اندازی زیبا و 

دیدنی را ایجاد می کند.
گــروه ایرنــا زنــدگی - کویــر پلوند که به عنــوان منطقه 
حفاظت شــده ی مظفری نیز شــناخته می شــود، از جاذبه های 
گردشگری استان خراسان جنوبی در شهرستان فردوس است. 
این منطقه به دلیل داشــتن توپوگرافی کویری و کوهســتانی، 
شرایط مناسبی برای حضور گونه های مختلف حیات وحش از 
جمله گور خر ایرانی دارد. شما را به گردش در کویر پلوند دعوت 

می کنیم؛ با ما همراه باشید.
کویر پلوند که با نام های کویر مظفری یا فردوس نیز شناخته 
می شود، از جاهای دیدنی فردوس به شمار می رود و در استان 
خراسان جنوبی و 40 کیلومتری شمال غرب شهرستان فردوس، 
در حاشیه ی روســتای چاه پلوند قرار دارد. روســتاهای کجه و 
چاهنو در شــمال این کویر قرار دارد و از غرب به کال نمک، از 
شرق به روستاهای ابراهیم  آباد و طاهر آباد و از جنوب به پناهگاه 

حیات وحش رباط شور محدود می شود.
برای دســترسی به این کویر باید از شــهر فردوس به سمت 
روســتاهای ابراهیم آباد و طاهرآباد بروید و ســپس از یکی از 

مسیرهای کجه یا سنگ سوراخ، راهی پلوند شوید.
کویر مظفری با مســاحت 9۲.۸0۸ هکتار در ســال 13۸۶ 
به عنوان منطقه ی حفاظت شــده  فردوس شــناخته شــد. از 
ویژگی هــای ایــن منطقه، تلاقی کویــر و بیابان با ارتفاعات و 
کوهستان است که چشم اندازی زیبا و دیدنی را ایجاد می کند. 
تپه ماهورهای ماسه ای، دق ها و کفه های نمکی و نواحی کویری، 
در کنار نواحی کوهستانی، تپه ای ماسه ای به شکل دم یوز پلنگ 
و کوه ریگ های تماشایی، از ویژگی خاص این منطقه هستند

ریگ دم یوز، تپه ای ماسه ای شبیه به یوزپلنگی است که در 
دل کویر خوابیده و سر در گریبان کوهستان فرو برده است. در 
قسمت شرقی این ریگ و در انتهای آن برای تثبیت تپه، سدهای 

خاکی ایجاد کرده اند.
در نزدیکی این ریگ و در جاهایی که ســطوح پســت و گلی 
در قالب دق وجود دارد، آب انبارهایی به چشــم می خورد که در 
گذشــته مورد اســتفاده مسافران و کاروان های تجاری تشنه و 

خسته از راه و سفر بود.
یکی دیگر از دیدنی های طبیعی و از پدیده های زمین شناسی 
کویر پلوند، سنگ سوراخ نام دارد. سنگ سوراخ، یک حفره  در 
بالای کوه اســت که در اثر فرســایش آبی در سنگ های آهکی 
ایجاد شــده اســت. این حفره ی سنگی با قطر ۲0 متر، منظره ی 
زیبایی در دل کویر ایجاد کرده و از بالای آن چشــم انداز کویر، 

تماشایی است.
سنگ سوراخ را می توانید در مسیر کویر پلوند و ریگ یوز و 
در 500 متری جاده ی قدیم ابراهیم آباد به روســتاهای کجه و 
چاه نو ببینید. در نزدیکی ســنگ ســوراخ، غار آبی نیز وجود دارد 
کــه می توانیــد تجربه ای متفــاوت از غارنوردی در دل کویر را 

داشته باشید.
کویر انتهای زمین اســت، پایان ســرزمین حیات است... در 
کویــر پلونــد نیز مانند همه جای دنیا حیات و زندگی وجود دارد. 
وجــود گونه های مختلف جانــوری از جمله جبیر )آهوی بومی 
ایران( و گور ایرانی، پلوند را به یکی از مناطق مناســب جهت 

مشاهده حیات وحش تبدیل کرده اند.
گونه های گیاهی منطقه شــامل بنه، کســور، اسکنبیل، گز، 
تاغ، قیچ، بادام کوهی، زرشک وحشی، درمنه، آنغوزه، زیره سیاه، 
گیاهان علفی، گل بوماداران، آویشن، لاله قرمز، خارشت، افدرا 
و برخی از گیاهان خانواده کاســنی اســت. علاوه بر این، انجیر 
وحشی، بارهنگ، ترنجبین، کاروان کش و خارشت نیز در پلوند 
یافت می شــود.گونه های جانــوری منطقه مظفری نیز از تنوع 
خوبی برخوردار هســتند و شــامل قوچ و میش، کل و بز، گرگ، 
آهو، گربه شنی، کاراکال، روباه، شغال، تشی و بیش از 33 گونه 
از خزندگان مانند انواع آگاماها، مارهای سمی و لاک پشت های 

زمینی، بزمچه و... می شوند.
کرکس کوچک مصری، از جمله پرندگانی است که در این 
منطقــه تولیدمثل و زنــدگی می کند. زاغ بوری یا زاغ کویر که 
پرنده ی بومی و انحصاری ایران اســت، شــاهین، کبک، تیهو، 
انواع باقرقره، کبوتر چاهی، غراب، کمرکولی، انواع چک چک، 
هوبره، شاهین، عقاب طلایی، دلیجه، قرقی و انواع گنجشک، 
از دیگر پرندگان کویر پلوند هستند؛ از همین رو، این منطقه را 

می توان یکی از مقاصد پرنده  نگری ایران دانست.
گورخــر ایــرانی یا گور ایرانی، یکی از گونه های جانوری در 
معرض انقراض شــدید است که به عنوان یکی از شش گونه ی 
گــور آسیایی، در مناطــق بیابانی و تپه ماهورها زندگی می کند. 

رنگ این حیوان زرد مایل به نارنجی و زیر شــکم، پهلوها و دُم 
آن گاهی اوقات سفید رنگ است؛ یال سیاه و نوار قهوه ای تیره 
رنگی در پشت گور ایرانی دیده می شود که تا دُم ادامه دارد. در 
ایــران این گونه تنهــا در منطقه بهرام گور نیریز فارس و پارک 
ملی توران ســمنان و منطقه حفاظت شــده ی کالمند در استان 
یزد مشاهده می شود. با توجه به اینکه گور ایرانی در گذشته در 
منطقه مظفری نیز زندگی می کرده، از سال 13۸۶ طرح احیای 

این حیوان در این کویر شروع شده است.
گردشــگرانی که پلوند را به عنوان مقصد ســفر خود انتخاب 
می کنند، می توانند با تفریح های مختلف، تجربه ای خاطره انگیز 
از این کویر زیبا برای خود رقم بزنند که در ادامه به آن ها اشاره 

خواهیم کرد.
تماشــای حیات وحش: پیوند کویر و کوهســتان در پلوند و 
وجود منطقه حفاظت شده محیط زیست با گونه های نادر حیات 
وحــش، پلونــد را به یکی از مناطق مهم برای تماشــای حیات 

وحش و پرنده نگری برای علاقه مندان تبدیل کرده است.
شترســواری: با توجه به پرورش شترهای وحشی و اهلی در 

این منطقه، امکان شترسواری نیز وجود دارد.
آسمان شب کویر: آسمان صاف و زلال شب کویر، بهترین 
مکان برای مشــاهده و رصد ســتارگان است. پس حتما شب را 
در کویر اقامت داشته باشید تا بتوانید زیبایی آسمان کویر را در 

شب تماشا کنید.
پیــاده روی: یــکی از لذت بخش ترین کارهایی که در کویر 
می توان انجام داد، راه رفتن روی شــن های نرم و گرم کویر و 

تپه های ماسه ای یا برخان ها است.
آفــرود، موتــور چهارچرخ، ســافاری، زیپ لایــن از دیگر 

تفریح های کویر پلوند است که طرف داران زیادی دارد.
و...

بهتریــن زمان بــرای کویرگردی و کویرنوردی، فصل های 
پاییز، زمستان و ابتدای بهار است. پیشنهاد می کنیم کویر پلوند 

را در این فصول، به ویژه پاییز و بهار، ببینید.
 در نزدیکی کویر پلوند، روستایی به همین نام قرار دارد که 
دارای اقامتگاه بوم گردی با معماری کویری است. می توانید بعد 
از کویرگــردی در یــک روز بی نظیــر، شــب را در این مکان یا 
به صورت کمپ در کویر اقامت داشته باشید تا بتوانید شب های 
پرســتاره و نورانی آســمان کویر را نیز تجربه کنید و از آرامش و 

سکوت آن لذت ببرید.

آیا میزان تولیدات کشاورزی متناسب کویر پلوند در خراسان جنّوبی؛ محل تلاقی کویر و کوهستان
با مصرف انرژی است؟

معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: آیا 
بــا میزان انرژی مصروفی واحدهای مرغداری و گلخانه ها، حجم تولیدات 

باید آمار فعلی باشد؟
بــه گزارش خبرنگار مهــر، همایش »پژوهش و فناوری ضامن جهش 
تولید و کشاورزی دانش بنیان« امروز )سه شنبه، ۲۷ آذر( به مناسبت هفته 
پژوهــش بــا حضور معــاون برنامه ریزی و امور اقتصــادی وزارت جهاد 
کشــاورزی، رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی )تات( و 
جمعی از پژوهشــگران بخش کشــاورزی در محل سازمان »تات« برگزار 

شد.
اکبر فتحی ممعاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی 
در این همایش گفت: در طول 44 ســال گذشــته میزان تولید از 33 میلیون 
تــن تولید محصولات کشــاورزی امروز بــه 135 میلیون تن رسیده که با 
پژوهش بوده اســت. همچنین در شــرایط فعلی برای ارتقا عملکرد فقط از 
طریق ورود علم میســر اســت. در حال حاضر امنیت غذایی جمعیت 90 
میلیون نفری را تأمین می کنیم که زمانی قدرت تأمین غذایی 30 میلیون 
نفری را نداشــتیم.معاون وزیر جهاد کشــاورزی ادامه داد: دانش تولیدی در 
مزارع ورود کرده و این نتیجه نقدی بوده که در این حوزه وجود داشت. در 
واقع نقد گذشــته باعث شــده امســال شــاخص ضریب نفوذ دانش به 
عملکردهای ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشــاورزی اضافه شده 

است.
این مســئول دولتی ادامه داد: جهش تولید در دیمزارها نتیجه مطالعه 
است. جامعه کشاورزی کمک محققان را می طلبد. ضریب نفوذ در عرصه 
روند کندی دارد که بخشی به ســن و ســطح سواد بهره برداران برمی گردد 

که برای رفع چالش باید کاوش شــود.
معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی یادآور شد: تغییرات اقلیم و شرایط 
ناترازی انرژی نیاز به تحقیقات جدید دارد و پژوهش های گذشــته ممکن 
اســت پاســخگو امروز نباشــد. به عنوان مثال، آیا با این میزان انرژی در 

واحدهای مرغداری و گلخانه ای حجم تولیدات باید آمار فعلی باشــد؟
وی بــا بیــان اینکه انتظار داریم در این خصوص پروژه پژوهشی انجام 
شــود، گفت: اگر مطالعات در این راســتا نباشــد در آرشیو باقی می ماند و به 
عرصه نمی رســد. تحقیقات جدید به طور قطع بهره وری کشــاورزی ما را 

به شکل چشمگیری افزایش می دهد.
معــاون وزیــر جهاد کشــاورزی در امور اقتصادی در پایان با اشــاره به 
تخصیص اعتبارات عنوان کرد: ممکن است برای پژوهش های جدید بیان 
شــود اعتبار لازم اســت اما نهادهای بخش خصوصی حاضر هستند تقاضا 
پژوهــش دهند و در این رابطه ســرمایه گذاری می کننــد. بنابراین، برای 

جهش تولید لازم اســت پژوهش ها تقاضامحور باشد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی: ۱0 درصد 
کودهای کشور وارداتی است

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی گفت: در حال حاضر تنها 
10 درصــد کودهــای کشــاورزی وارداتی اســت و تلاش داریم با بهبود 

کودهای تولید داخل، مانع واردات شــویم.
بــه گــزارش خبرنگار مهر، علیرضا مهاجــر معاون امور زراعت وزارت 
جهاد کشــاورزی امروز )سه شــنبه، ۲۷ آذر( در نشســت خبری انجمن 
تولیدکننــدگان کــود کشــور با بیــان اینکه مهم ترین عنصــر با توجه به 
محدودیت های آبی و خاکی کشــور در حوزه تغذیه و کشــت محصولات 
کشاورزی کود عملکرد را افزایش می دهد، اظهار کرد: کیفیت کود، دفعات 
کود دهی، باقی مانده آن در محصولات و برگشت در مواد غذایی ما را بر 
آن می دارد که نســبت به تغذیه گیاهان توجه بیشــتری داشــته باشیم؛ هر 

چند تولیدات باید با قیمت پایین تر تأمین شــود.
وی افزود: شرایط اقتصادی مردم باید غذا ارزان تر به دست مردم برسد 
و با توجه به منابع خدادادی امیدواریم بتوانیم کشــور ثروتمندی باشیم و 
مــردم در رفــاه و آرامــش زندگی کنند. در بخش کود ســعی داریم نیاز از 
تولیدات داخلی باشــد اما از ســوی دیگر اگر کود با کیفیت بهتری باشــد 

نباید خود را تحریم کنیم و بهتر اســت واردات کنیم.
مهاجر با اشــاره به گذشــته کشور و شرایط ایران در جنگ های جهانی 
بیان کرد: بخشی از مردم از گرسنگی از دست رفتن اما در تاریخ از روزولت، 
چرچیــل و… صحبــت می شــود اما از مردم خیــر! در حال حاضر تنها 10 
درصــد کودهای کشــاورزی وارداتی اســت، ســعی داریــم اگر کیفیت 

محصولات داخل بهبود یابد مانع واردات شــویم.
معــاون امور زراعت وزارت جهاد کشــاورزی با تأکید بر امنیت غذایی 
تصریح کرد: در این راســتا چاره ای جز درســت کار کنیم و با فســاد مبارزه 
کرده تا کشــور شــکوفا شود. یکی از مشــکلات تولیدکنندگان رفع تعهد 
ارزی است و با تغییر نرخ ارز مشکلاتی به وجود آمده که در حوزه کشاورزی 

به دنبال فرمولی هســتیم که مشکل حل شود.
وی در پایــان با اشــاره به بحث صــادرات گفت: به دنبال واردات مواد 
اولیه مورد نیاز و تولید محصولات نهایی و صادرات و ایجاد ارزش افزوده 

بیشتر است.

 تحقیقات بخش کشاورزی سالانه
 2 میلیارد دلار صرفه جویی ارزی برای کشور 

دارد
معاون وزیر جهاد کشــاورزی گفت: پژوهش های ســازمان تحقیقات، 
آموزش و ترویج کشاورزی سالانه ۲ میلیارد دلار صرفه جویی ارزی برای 

کشور دارد.
بــه گــزارش خبرنگار مهر، امروز ســه شــنبه ۲۷ آذر 1403 همایش 
»پژوهــش و فنــاوری ضامن جهش تولید و کشــاورزی دانش بنیان« به 
مناسبت هفته پژوهش با حضور معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت 
جهاد کشــاورزی، رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
)تات( و جمعی از پژوهشــگران بخش کشــاورزی در محل ســازمان تات 

برگزار شد.
غلامرضا گل محمدی، معاون وزیر جهاد کشــاورزی و رئیس سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی )تات( در همایش هفته ملی پژوهش 
و فناوری گفت: علمی مفید اســت که در راســتای رفاه جامعه باشد. ما هم 
در تات تلاش داریم علمی تولید کنیم که نافع بخش کشاورزی در حوزه 

امنیت و سلامت غذا باشد.
وی تصریــح کــرد: تلاش داریم برای حــل چالش های امکان اجرای 
طرح های کاربردی در سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی برای 

رفع چالش های آب و خاک تغییرات اقلیم پروژه هایی تعریف شــود.
رئیس ســازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشــاورزی افزود باید دانش 
و یافته هــا بــه مزرعه نفــوذ پیدا کند که در این زمینه همه بخش ها دولتی 

خصوصی و… باید وارد کار شــوند.
ایــن مســئول دولتی گفت: ما بــه خلق ثروت از دانش اعتقاد داریم که 
نیــاز بــه راهبردهایی دارد که بخشی از آنها از گذشــته بوده و باید آسیب 

شــناسی شــود و برخی هم راهبردهای جدید است که باید اجرا شود.

خبر

رئیس اتحادیه صنف بارفروشــان گفت: میزان عرضه 
هندوانــه، انار، نارنگی، سیب درختی و پرتقال برای شــب 
یلدا به ۲۷ هزار تن می رســد تا مردم نگرانی برای ســفره 

چله نشینی خود نداشته باشند.
به گزارش خبرنگار مهر، در نیمه دوم سال معمولًا مواد 
غذایی و برخی محصولات کشاورزی افزایش قیمت دارند. 
ســرما و عدم امکان چیدن محصولات به دلیل گل و لای 
ناشی از بارش، بســته بودن راه ها به ســبب یخبندان و… 

ســبب می شود تا بار دیرتر به مراکز بارفروشان برسد.
چنــد روزی تــا پایان پاییز و آغاز زمســتان باقی نمانده 
اســت. بر اساس آداب و رسوم ایرانیان آخرین روز پاییز که 
بلندترین شب سال است به نام شب یلدا یا شب چله معروف 
بوده و خانواده ها از زمان های دور در چنین شــبی دورهم 

تا پاسی از شــب خوش هستند.
میوه های شــب چله هندوانه و انار اســت که می توان به 
آنها خرمالو و ازگیل را هم اضافه کرد. انار، خرمالو و ازگیل 
میوه های پاییزی هســتند اما هندوانه میوه خاص تابستان 
بوده که با وجود طبع سرد آن در این سبد زمستانه جا گرفته 

است؟
در خصوص چرایی آن آمده، شکل کروی هندوانه نمادی 
از زمین اســت. این شــکل کروی از نظر ایرانیان باستان، 
نمــادی از دنیــا و خلقت و همچنیــن منبع زندگی و مظهر 

پویایی و حرکت است.
اکبــر یاوری، رئیس اتحادیه صنف بارفروشــان درباره 
تأمین میوه شــب یلدا به مهر گفت: میوه های ویژه شــب 
چله، انار و هندوانه است. عرضه هر دو زیاد بوده و نگرانی 
در ایــن خصوص وجــود ندارد. روزانه بین 1500 تا ۲000 
تن بار هندوانه به میدان مرکزی بارفروشــان تهران وارد 
می شــود که عرضه فقط برای اســتان تهران نبوده و برخی 
از بارفروشان استان های همجوار مانند استان های شمالی، 
مرکــزی، خراســان رضوی و… نیز از ایــن مرکز خرید 

می کنند.

وی دربــاره قیمت محصولات عنــوان کرد: در میدان 
بارفروشــان قیمت دســتوری نیست؛ بلکه بر اساس عرضه 
و تقاضا محصولات کشــف قیمت می شــود که به شــکل 
هفتگی نرخ نامه از کف قیمت، نرخ متوســط و قیمت ممتاز 
اعلام می گردد. در ادامه خرده فروشــان ســطح شهر اجازه 
دارنــد میوه هــا را با افزایش بین 30 تا 35 درصد به فروش 

برسانند.
این مسئول صنفی اعلام کرد: در حال حاضر روزانه ۲5 
هــزار تــن از ۷0 قلم محصولات کشــاورزی در میدان بار 
توزیع می شــود که با توجه به نزدیک شــدن به شــب یلدا 

عرضه افزایش می یابد.
یــاوری گفت: احتمــالًا میزان عرضــه هندوانه، انار، 
نارنــگی، سیــب درختی و پرتقال به ۲۷ هزار تن برســد تا 

مردم نگرانی برای ســفره چله نشینی خود نداشته باشند.

رئیس اتحادیه صنف بارفروشان درباره قیمت میوه های 
شب یلدا اظهار کرد: قیمت عمده هر کیلو گرم انار در میدان 
بارفروشــان بین 30 تا ۶0 هزار تومان اســت. در واقع ۸5 
درصد از انارهای توزیع شده با این قیمت بوده و 15 درصد 
باقی مربوط به انارهای عمدتاً کوهســتانی معروف به دانه 

مشکی است.
وی افــزود: نــرخ پایه ایــن انار هم بین ۸5 تا 100 هزار 

تومان، در میدان بارفروشــان قیمت گذاری شده است.
یــاوری درباره نرخ دومین میوه شــب یلدا عنوان کرد: 
بهترین هندوانه که به هندوانه مشــکی معروف اســت، هر 
کیلــو گــرم 14 تا 15 هزار تومان، هندوانه خطی و معروف 
به هندوانه آرژانتینی 10 تا 13 هزار تومان و هندوانه پوسته 

ســفید هم 1۲ هزار تومان عرضه می شود.
وی در ادامه نرخ عمده میوه ها به ســایر قیمت ها اشــاره 

کرد و گفت: هر کیلو گرم خرمالو 35 تا 45، پرتقال شــمال 
15 تــا 30، پرتقــال جنوب 40 تا ۶0، سیب درختی زرد ۲5 
تا ۶0، سیب درختی قرمز ۲0 تا 50، نارنگی اشنو ۲0 تا 30، 
نارنگی یافا ۲5 تا 35، نارنگی پیج 30 تا 40، خیار گلخانه ای 
35 تا 45 و خیار رســمی 30 تا 40 هزار تومان قابل خرید 

از میدان بارفروشان تهران است.
وی دربــاره چــرایی افزایش قیمت خیار در هفته جاری 
توضیح داد: سرما، زمان چیدن محصولات را عقب انداخت. 
مشــکل تأمین ســوخت و انرژی باعث شده تا محصولات 

گلخانه ای نیز دیرتر کشــت و آماده عرضه شوند.
رئیــس اتحادیه صنــف بارفروشــان همچنین اعلام 
آمادگی کرد: خانواده ها به مناســبت شــب یلدا می توانند از 
میدان مرکزی بارفروشــان به شــکل سبدی خرید داشته 

باشــند و ما آماده خدمات رسانی هستیم.
یاوری در پاســخ به این پرســش که در صورت گران 
فــروشی مردم چگونــه می توانند موضوع را پیگیری کنند، 
گفت: در میدان بارفروشــان بازرسان تعزیراتی، اتحادیه و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت حاضر هستند و هر ۲ ساعت 
تمام میدان رصد می شــود. به ندرت تخلفی رخ می دهد اما 
در صورت مشاهده تخلف افراد می توانند به دفتر تعزیراتی 

مســتقر در میدان بارفروشان مراجعه کنند.
این مسئول صنفی اضافه کرد: پیگیری تخلف در خرده 
فروشی های ســطح شــهر هم با اتحادیه فروشندگان میوه 

و سبزی است.
در ادامه اسدالله کارگر، رئیس اتحادیه فروشندگان میوه 
و ســبزی در گفتگو با مهر اعلام کرد: روز گذشــته دوشنبه 
۲۶ آذر مــاه بــرای رصد بازار از بخشی از میوه فروشی های 

سطح شهر بازدید شد.
وی ادامــه داد: موجودی انبارها حکایت از فراوانی میوه 
در کشــور دارد؛ به طوری که در خصوص سیب درختی و 
پرتقال تا نیمه دوم خرداد ســال آینده محصول در انبارها 

موجود است.

میوه شب یلدا موجود است؛ قیمت ها کمی بالاست

معــاون پژوهــش ســازمان تــات گفــت: جمعیــت ایــران 
ــر می رســد  ــون نف ــه 100 میلی در ســال ۲050 میلادی ب
کــه بــرای تامیــن امنیــت غــذایی نیازمنــد ۲00 میلیــون 

تن تولیدات محصولات کشــاورزی است.
ــش و  ــش »پژوه ــر، همای ــگار مه ــزارش خبرن ــه گ ب
فنــاوری ضامــن جهــش تولیــد و کشــاورزی دانش بنیــان« 
ــه پژوهــش  ــه مناســبت هفت امــروز )سه شــنبه، ۲۷ آذر( ب
بــا حضــور معــاون برنامه ریــزی و امــور اقتصــادی وزارت 
جهــاد کشــاورزی، رئیــس ســازمان تحقیقــات، آمــوزش 
ــگران  ــعی از پژوهش ــات( و جم ــاورزی )ت ــج کش و تروی

بخش کشــاورزی در محل ســازمان تات برگزار شــد.
ســازمان  پژوهــش  معــاون  صالــحی  غلامرضــا 
تحقیقــات، آمــوزش و ترویــج کشــاورزی در ایــن همایــش 
ــات  ــاتی ت ــابقه تحقیق ــر و س ــرن از عم ــم ق ــت: نی گف
ــاد  ــر در وزارت جه ــز متفک ــازمان مغ ــن س ــذرد. ای می گ
ــج  ــوزش و تروی ــق و آم ــات از تحقی کشــاورزی اســت. ت
تــا نظــارت بــر محصــولات فناورانــه، حفاظــت و مدیریــت 
ــات  ــان تبلیغ ــا محقق ــت ام ــال اس ــع و… فع ــدار مناب پای
نمی داننــد از ایــن رو هجمه هــایی بــه ایــن ســازمان وارد 

می شود.
ــد  ــه داد: در چن ــات ادام ــازمان ت ــش س ــاون پژوه مع
دهــه اخیــر بیشــتر ارقــام زراعی و بــاغی در داخــل تولیــد 

و تأمیــن می شــود. بــه عنــوان نمونــه، 9۸ درصــد هســته 
بــذر اولیــه، تــات در حــال تولیــد اســت. البتــه تحقیقــات 
امــری مســتمر اســت و در یــک ســال گذشــته فقــط ۷۷ 

ــد  ــل تولی ــاغی و زراعی در داخ ــذر ب ــته های ب ــم هس رق
شــد و لازم بــه بیــان اســت کــه ۸5 فنــاوری مطالعــه شــده 
قابــل تجاری ســازی داریــم کــه نمونــه آن جهــش تولیــد 

در دیمزارها بود.
وی بــا مقایســه اعتبــارات تخصیــص یافتــه بــه بخــش 
پژوهــش بیــان کــرد: بودجــه ســالانه ســازمان تــات 35 
میلیــون دلار بــا اثربخــشی حداقــل ۲ میلیــارد دلار 
صرفه جــویی و نــرخ ســود 50 درصــدی اســت در حــالی 
ــون دلار  ــان ۲00 میلی ــات در آلم ــبه ت ــازمانی ش ــه س ک

بودجه ســالانه در نظر گرفته می شــود.
معــاون پژوهــش ســازمان تــات یــادآور شــد: در ســال 
۲050 میلادی جمعیــت ایــران 100 میلیــون نفــر خواهــد 
ــاز اســت و ایــن  ــن غــذا نی ــون ت ــه ۲00 میلی ــود کــه ب ب
کــه میانگیــن دمــا در ایــران ۲ درصــد افزایــش یافتــه و 
ــه  ــروز، ب ــب ام ــارد مترمکع ــع آبی کشــور از ۷5 میلی مناب

50 میلیــارد مترمکعب کاهش می یابد.
ضایعــات  داریــم  برنامــه  صالــحی؛  گفتــه  بــه 
محصــولات کشــاورزی از 30 درصــد بــه 15 درصــد 
کاهــش یافتــه و ضریــب مکانیزاسیــون از 3 بــه 1.9 
ــده  ــد آین ــاوری جدی ــت: ۲0 فن ــان گف ــم.وی در پای برسی
کشــاورزی را می ســازد کــه یــکی از آنهــا هــوش مصنــوعی 
اســت بــه طــوری کــه امــارات زودتــر از بقیــه کشــورهای 
منطقــه مبــادرت بــه راه انــدازی وزارتخانــه مختــص ایــن 
فنــاوری کــرده اســت. ایــن کشــور قــرار اســت ۲0 درصــد 

درآمد ارزی آینده خود را از بســتر تأمین کند.

سال 20۵0 نیاز به 200 میلیون تن تولید محصولات کشاورزی داریم
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بر اساس آخرین گفته مسئولان طی چهارماه گذشته وزارت 
ارتباطات در مجموع به 9۶ درصد از درخواست های مردمی با 
موضوع ارتباطات روســتایی رسیدگی و پاسخ مناسب داده و با 
برنامه ریزی و اقدامات انجام شــده دســترسی ۶99 روستای 
کشــور به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت پرسرعت ایجاد شده 

است. 
بــه گزارش ایســنا، اگر اینترنت در یــک زمانی تکنولوژی 
جدیدی محســوب می شــد، اکنون می توان گفت به بخش 
جدایی ناپذیر زندگی شــهروندان از نحوه ارتباط تا ســرگرمی، 
تبدیل شده بررسی ها حاکی از آن است که اتصالات وسیع در 
کشــورهای در حال توســعه می تواند ســبب توســعه بهبود 
زیرســاخت اطلاعات کلی شــود و تأثیــرات مثبتی در بهبود 

سیاسی-اقتصادی ایجاد کند.   
در طــول تاریخ، کارآفرینان هیچ گاه مسیر همواری را برای 
رسیدن به اهداف خود طی نکرده اند اما امروزه به کمک فناوری 
مسیــر هموارتــری برای دســتیابی به اهداف خــود دارند و 
ویژگی های عصر جدید کسب وکارها و کارآفرینان را ملزم می  
کند برای ورود و بقا در بازار پویا باشند و خود را با تغییراتی که 
در محیط کسب وکار اتفاق می افتد، در اسرع وقت تطبیق دهند. 
کارشناســان بر این باورهســتند وقتی اینترنت و فناوری در 
روستاها راه اندازی شود، بر تولید ناخالص کشور تاثیر مستقیم 
می گذارد و یکی از تاثیرات مثبت آن ایجاد اشتغال در روستاها 
است. بنابراین از گذشته تاکنون موضوع ایجاد عدالت ارتباطی 
در مناطق روســتایی و صعب العبور با کمک پروژه شــبکه ملی 

اطلاعات و فیبرنوری مورد توجه قرار گرفته است.  
بنابرایــن عدالت ارتبــاطی را نمی توان مختص به مناطق 
شــهری دانست و مناطق روســتایی و صعب العبور هم باید از 
این حق برخوردار شوند براین اساس برقراری ارتباطات پایدار 

و ثابت برای روســتاییان چند ســالی اســت کــه مورد توجه 
دولتمردان از جمله دولت چهاردهم قرار گرفته است.  

توســعه امکانات، تجهیزات و زیرســاخت های ارتباطی در 
سراســر کشــور و تسهیل دسترسی های مردم در این بخش به 
ویژه در مناطق محروم و روستاهای دور افتاده از اولویت مهم 
وزارت ارتباطات است و به گفته مسئولان مهم ترین هدف این 
حوزه بر اســاس برنامه هفتم توســعه، دسترسی صددرصدی 
روســتاهای بالای بیست خانوار به شبکه ملی اطلاعات است 
و بر اساس ابلاغ وزیر ارتباطات به غیر از ایجاد دسترسی، بهبود 

ارتباطات و ارتقای آن نیز در برنامه های این حوزه قرار دارد.  
بر اســاس آخرین آمار رســمی اعلام شده طی حدود چهار 
ماه گذشــته با برنامه ریزی و اقدامات انجام شــده دســترسی 
پرســرعت ۶99 روســتای کشور به شبکه ملی اطلاعات ایجاد 
شــده اســت. نیک محمد بلوچ زهی - مجری طرح توســعه 
ارتباطات روستایی - چندی پیش با اشاره به اینکه 41۸ کیلومتر 
فیبرنوری روستایی نیز در این مدت در سطح 10 استان کشور 
مــورد بهره برداری قرار گرفته اســت، توضیح داد: بیشــترین 
روستاهای توسعه داده شده با 94 روستا در استان کرمان قرار 

دارد و  در 9 استان بیشتر از 30 روستا اتصال به شبکه ارتباطی 
برقرار شد این درحالیست که بیشتر روستاهای بدون ارتباط در 
مناطــق صعب العبــور و دورافتاده قرار دارند و فرآیند برقراری 
ارتباط و ایجاد دســترسی به اینترنت در آنها بسیار ســخت و 
پرهزینه اســت.    با وجود اهمیت اتصال روســتاها به اینترنت و 
برخورداری از خدمات آن مســئولان از جمله وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات تأکید می کنند نباید کیفیت انجام کار فدای 
ســرعت شــود و باید از نگاه مردم به عملکرد خود نگاه کرد. در 
واقع اگر  آمار و ارقامی در خصوص اتصال شــهرها و روســتاها 
به شبکه ارتباطی به مردم و نمایندگان مجلس ارائه می شود، 

اصل مهم جلب رضایت مردم است و نه ارائه آمار و ارقام.  
گفتنی اســت ماه گذشــته وزارت ارتباطات اعلام کرد که از 
ابتــدای آغــاز به کار خود در دولت چهاردهم در مجموع به 9۶ 
درصد از درخواست های مردمی ثبت شده در سایت »کارزار« 
با موضوع ارتباطات روســتایی رسیدگی و پاســخ مناسب داده 
شده است. کارزار )بستر آنلاین کمپین های جمع آوری امضا(  
که از خردادماه ســال 139۶ راه اندازی شــد، یک اســتارتاپ 
اجتماعی است که مأموریت اصلی آن ترویج مطالبه گری مدنی 
و هم افزایی اجتماعی است. این سایت به عنوان پلتفرمی امن، 
مســتقل و رایگان برای طرح درخواســت ها، شــکواییه ها و 
تقدیرهای جمعی از طریق جمع آوری امضا معرفی شده است. 
یــکی از اولویت هــای وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات  
توســعه ارتباطات روســتایی در جهت رفع شکاف دیجیتال و 
برقراری عدالت ارتباطی در سراســر کشور به شمار می رود که 
در این راستا، این وزارتخانه بعد از احصای وضعیت روستاهای 
فاقــد ارتباطات و یا دارای ارتباطــات بی کیفیت، برنامه ریزی 
مدونی نســبت به ارتقای فناوری یا احداث ســایت های جدید 

روستایی در دستور کار قرار داده است. 

چنّد روستا به اینّترنت متصل شده اند؟

سخنگوی مرکز ملی فضای مجازی گفت: این مرکز نگاه 
توســعه محور به زیســت بوم رمزارزها دارد و سعی می کند با 
ســند ســاماندهی رمزارزها، فعالیت در این حوزه را قانونمند 

کند.
به گزارش ایســنا، نشســت هم اندیــشی فعالان حوزه 
رمزارزها در خصوص پیش نویس سند ساماندهی رمز ارزها 
با حضور امیر سیاح - معاون اقتصادی و تنظیم مقررات مرکز 
مــلی فضای مجازی- ، حسین دلیریان - ســخنگوی این 
مرکز - و جمع زیادی از فعالان و نمایندگان بخش خصوصی 

زیست بوم رمزارز و رمزدارایی برگزار شد.  
در این هم اندیشی، فعالان این حوزه پیرامون پیش نویس 
ســند ســاماندهی رمز ارزها که در کمیسیون عالی تنظیم 
مقررات کشور در حال بررسی است، نقطه نظرات خود را در 

خصوص این سند به صورت مبسوط بیان کردند.
فعــالان این حوزه در این نشســت اعلام کردند تا برای 
فعالیت در این حوزه نیاز است تا در سند ساماندهی رمزارزها 
مباحــثی همچــون تبیین بحث انتشــار رمزارزها، مقابله با 
سیاســت های غلط، ضمانت اجرای این ســند، اســتفاده از 
ظرفیت ســندباکس و ایجــاد ضمانت اجرایی مصوبات آن، 
اصلاح تعاریف و جلوگیری از ابهامات، ایجاد وحدت رویه و 
حذف موازی کاری در تنظیم گری سایر نهادها در این حوزه، 
تعیین تکلیف برای دستورالعمل های سابق، ایجاد نقش برای 
نماینــدگان بخش خصوصی، حمایت از کســب و کارها به 
صورت مشخص، تعیین تکلیف برای بخش هایی که نیاز به 
قانون دارد، ایجاد شــرایط ســرمایه گذاری خارجی در این 
بخش، مقابله با منافع شخصی و دستگاهی و ... در نظر گرفته 

شود.  
حسین دلیریان- ســخنگوی مرکز ملی فضای مجازی- 
صبح امروز سه شنبه در این نشست در خصوص پیش نویس 
سند ساماندهی رمزارزها طی سخنانی گفت: یکی از چالش 
هــای مهم برای فعالان بخش خصوصی در حوزه رمزارزها 
اعمال نگاه سلیقه ای در این زیست بوم است که مرکز ملی 

فضای مجازی برای اصلاح این نگاه و ایجاد چتری قانونی 
بر این حوزه نســبت به تصویب این ســند اقدام کرده است تا 
فعالیت در این حوزه شفاف و قانونمند شده و از موازی کاری 

در این حوزه جلوگیری شود.
وی با اشاره به اینکه پس از ابلاغ این سند تمامی مقررات 
و قوانیــن پیــش از تصویب آن ملغی خواهد شــد، افزود: در 
تدوین ســند ساماندهی رمزارزها که وزارت اموری اقتصاد و 
دارایی متولی ارائه آن مطابق با سند راهبردی فضای مجازی 
کشــور اســت، ۸ دســتگاه همکاری کرده اند تا پیش نویس 
اولیــه آن آمــاده و در کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای 

مجازی کشور بررسی شود.
ســخنگوی مرکز ملی فضای مجازی با تاکید به اهمیت 
بررسی دیدگاه فعالان بخش خصوصی در این حوزه، اعلام 
کرد: مرکز ملی فضای مجازی رویکرد توســعه ای و جامع 
نســبت به حوزه رمزارزها داشــته و ســعی دارد تا با تعامل با 

تمامی ذینفعان این حوزه این سند را تصویب کند.  
دلیریان تصریح کرد: محل تصویب این ســند بر اســاس 
سند راهبردی فضای مجازی، کمیسیون عالی تنظیم مقررات 
کشور است بنابراین این سند بعد از تصویب در این کمیسیون 
و پس از انجام تشریفات قانونی آن، ابلاغ شده و لازم الاجرا 
خواهد بود.وی با بیان این که این سند هم اکنون در مرحله 
بررسی نهایی اســت، اظهار کرد: مرکز ملی فضای مجازی 
معتقد است که حوزه رمز ارزها حوزه ای راهگشا در بسیاری 
امور است بنابراین در این سند سعی بر آن است تا مهمترین 
چالش این حوزه از جمله موازی کاری و اعمال ســلیقه، رفع 
شده و مردم بتوانند در یک چارچوب کلان و سیاستی واحد 

در این حوزه فعالیت کنند.
ســخنگوی مرکز ملی فضای مجــازی با تاکید بر اینکه 
توســعه این زیســت بوم همزمان با پاســخ به دغدغه های 
حکمرانی بر این حوزه در ســند ســاماندهی رمزارزها مد نظر 
اســت، افزود: پس از دریافــت نظرات نهایی فعالان بخش 
خصوصی در این حوزه این نظرات در نشست کمیسیون عالی 

تنظیم مقررات فضای مجازی مطرح و پس از اجماع بر آن، 
سندی جامع در این حوزه که علاوه بر تامین نیازهای فعالان 
آن، امکان حکمرانی قانونمند بر آن را در کشــور فراهم می 

کند، مصوب خواهد شد.
دلیریان در پایان گفت: این سند بعد از ابلاغ، سند بالادستی 
برای تمامی دســتگاه های فعال در کشور برای تنظیم گری 
در ایــن حوزه اســت و هر نهادی کــه بخواهد در این حوزه 
قانونی وضع و اجرا کند باید این سند را اصل و چارچوب آن 

قرار دهد.  
در ادامه این نشست امیر سیاح -معاون اقتصادی و تنظیم 
مقــررات مرکــز ملی فضای مجازی- اظهار کرد: مرکز ملی 
فضای مجازی به زیست بوم رمزدارایی ها و مدیریت ریسک 
این اکوسیستم نگاه توسعه ای داشته و بر همین اساس برای 
تصویب نهایی این ســند از متخصصان و فعالان این حوزه 
دعوت شــد تا پس از دریافت نظرات آنها، ســندی جامع و 

کاربردی در این حوزه مصوب شود.
وی با اشاره به اینکه باید نظامی جامع در این حوزه تصویب 
کنیم، افزود: در این سند اصل بر آزادی و توسعه است، بنابراین 
مرکز ملی فضای مجازی در این سند محدوده فعالیت های 
غیــر مجاز را تعییــن و فضای باز جهت فعالیت برای بخش 

خصوصی ایجاد خواهد کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی مرکز ملی فضای مجازی 
سیاح با بیان اینکه در راستای فرمایشات مقام معظم رهبری 
که همواره بر ترویج، توسعه و اشتغالزایی تاکید دارند نگاهی 
توسعه ای به این حوزه در نظر گرفته شده است، تاکید کرد: 
در این سند سعی بر آن است که سیاست ها به صورت شفاف، 
خطــوط فعالیــت در این حوزه و حدود و حریم تخلفات تببین 
شــود و با توجه به این که فناوری بلاکچین و رمزارزها جزو 
فناورهای هویت گریز و پرریسک هستند در این سند فضایی 
امن اما حمایتی برای فعالان آن مد نظر قرار گرفته اســت. 
همچنین نظارت ها در آن پسینی است تا پیش از اقدام خطوط 

فعالیت ها روشن باشد.

وی با اشاره به این که سند ساماندهی رمزارزها، به دنبال 
تسهیل فعالیت و جلوگیری از اعمال سلیقه در این حوزه است 
تصریح کرد: این فضای امن و حمایتی شرایط توسعه سرمایه 
گذاری و افزایش اشتغال در این حوزه را فراهم کرده و سایر 
فعــالان اقتصــادی را جهت ورود به این بازار ترغیب خواهد 
کرد. سیاح با بیان اینکه مرکز ملی فضای مجازی به صورت 
مستمر بر اجرای این سند نظارت دارد تا از تخلفات در اعمال 
این سیاست ها جلوگیری کند، اعلام کرد: این سند در چهار 
بخش تولید و عرضه رمزدارایی ها، ذخیره و نگهداری، بازار 
ثانویه و تبادل و حوزه خدمات طراحی شده است که مهمترین 
هــدف آن تفکیــک ماهیت ها و مســئولیت ها در این حوزه 
است، تا ساختاری یکپارچه در این حوزه شکل گرفته و برای 

تسهیل در فعالیت ها، با اقدامات غیرقانونی مقابله شود.
وی در پایان گفت: در این سند، شورای ملی تامین مالی 
وزارت امــور اقتصــادی و دارایی متــولی نظارت و تطبیق 
دستورالعمل های مرتبط با این حوزه، تصویب دستورالعمل 
هــا و مقــررات حوزه، رفع ابهامــات و حل اختلافات تنظیم 
گــران، نظارت بر ارائه دهندگان خدمات از طریق نهادهای 
صنفی و ارائه گزارش به شورای عالی فضای مجازی است

نگاه توسعه محور مرکز ملی فضای مجازی به رمزارزها

 پربازده ترین صندوق های
 سرمایه گذاری قابل معامله

درهفته گذشته

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

چهار شـنبه ها در مـورد پربازده تریـن صندوق های سـرمایه گذاری 
قابـل معاملـه صحبـت می کنیـم. صنـدوق هـای قابـل معاملـه انـواع 
مختلـفی دارنـد، قابـل معاملـه مختلـط، سـهامی و بـا درآمـد ثابـت. 
یونیـت ایـن صنـدوق هـا در بـازار سـرمایه معاملـه می شـود و ایـن بـه 
معنـای سـرمایه گـذاری غیـر مسـتقیم در پرتفـوی ایـن صنـدوق هـا 

است.
صنـدوق سـرمایه گذاری "سـهامی اهـرمی مـوج فیـروزه" در هفته 
گذشـته بـا ثبـت بـازده 19.04 درصـد بیشـترین بـازده را در بیـن این 
صندوق هـا ثبـت کـرد. صنـدوق¬ سـرمایه گذاری "سـهامی اهـرمی 
نارنـج" بـا کسـب 18.25 درصـد بـازدهی در رتبـه¬ دوم پر بازده ترین 
صندوق هـای قابـل معاملـه قـرار گرفـت. رتبه سـوم بـازدهی صندوق 
قابـل معاملـه هفتـه گذشـته را نیـز صنـدوق "سـهامی اهـرمی جهش 

فارابی" با  15.95درصد بازدهی کسب کرده است.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

www.irasam.ir 

ورود و خروج وجه نقد به صندوق های 
سرمایه گذاری

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

در روز یکشـنبه 1403/09/25 مجموعـا بـه طـور خالـص 7771 
میلیـارد ریـال از صندوق هـای سـرمایه گذاری خـارج شـد. ورود 
سـرمایه بـه کل صندوق هـای سـرمایه گذاری در ایـن روز 85012 
میلیـارد ریـال و خـروج سـرمایه 92783 میلیـارد ریـال بوده و به طور 
خالـص 7771 میلیـارد ریـال از آن هـا وارد شـده اسـت. در ایـن میـان 
ایـن  از صندوق هـای سـرمایه گذاری سـهامی و مختلـط،  بیـش 
صندوق هـای سـرمایه گذاری بـا درآمدثابـت بودنـد کـه بـا 75839 
میلیـارد ریـال ورودی و 61595 میلیـارد ریـال خـروجی، بیشـترین 
جریـان وجـوه نقـد را در ایـن روز ثبـت کردنـد و خالـص ورود سـرمایه 
بـه ایـن صندوق هـا 14244 میلیـارد ریـال بـوده اسـت. صندوق های 
سـهامی بـا خالـص خـروج 11125 میلیـارد ریـال و مختلـط نیـز بـا 
خالـص خـروج 1086 میلیـارد ریـال رو بـه رو بـوده انـد. بـا مقایسـه 
جریـان نقـد کل صندوق هـا در ایـن تاریـخ بـا همیـن روز در سـال 
صندوق هـای  مجمـوع   در  کـه  دریافـت  می تـوان  گذشـته، 
سـرمایه گذاری به نسـبت همین تاریخ در سـال گذشـته، 437 درصد 
بـه ورودی و همچنیـن 751 درصـد بـه خـروجی سرمایه شـان افزوده 
شـده اسـت. همچنیـن بـه طـور خالـص 258 درصـد جریـان نقـد 

کمتری نسبت به همین تاریخ در سال گذشته داشته اند.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

 www.irasam.ir

اطلاعات معاملات بازار بدهی

در معـاملات 27 آذر  مـاه 1403 ارزش معـاملات اوراق بـدهی در 
بـازار امـروز 19،993 میلیـارد ریـال بـوده اسـت. بیشـترین افزایـش 
قیمت نسـبت به روز معاملاتی گذشـته مرابحه عام دولت )اراد131( 
بـا قیمـت 963،900 ریـال بـه میـزان 1.41 درصد داشـت. همچنین، 
بیشـترین کاهـش قیمـت نسـبت بـه روز معاملاتی گذشـته را مرابحه 
عـام دولـت )اراد165( بـا قیمـت 905،230 ریـال و بـه میـزان 1.65- 

درصد داشت. 

هر چهارشنّبه

بـدون تردیـد آسـان تریـن شیـوه پرداخـت روشی اسـت 
کـه کاربـر بتوانـد بـدون نیـاز بـه قبـض کاغذی بـدهی خود 
را در کوتاه تریـن زمـان بـدون نیـاز بـه مراجعـه حضـوری و 

صـرف وقـت خود پرداخت کند.
بـه گـزارش ایسـنا، مدتهاسـت که بـا روش های پرداخت 
غیرحضـوری، دیگـر لازم نیسـت مشـترکین وقـت خـود را 
در ترافیـک و یـا صـف طـولانی شـعب بانک  ها صـرف کنند 
بلکـه هـر سـاعت از شـبانه روز، در منـزل، یـا در محـل کار و 
هـر مـکان دیگـر حـتی خـارج از محـل سـکونت خـود کـه 
هسـتند می تواننـد قبـض تلفـن  همـراه یـا ثابت خـود را خود 
را پرداخـت کـرده و دیگـر نگـران تاخیـر و دیرکـرد در 

پرداخت آن نباشـند.    
یـکی از روش هـای پرداخـت قبـض تلفـن ثابـت مراجعه 
بـه سـایت مخابـرات یعـنی www.tci.ir اسـت. در ایـن 
روش لازم بـوده کاربـر جهـت پرداخـت قبض تلفن از طریق 
سـایت مخابرات  وارد آدرس اینترنتی www.tci.ir شـود 
و  در منـوی اصـلی سـایت، گزینـه “تلفـن ثابـت” را انتخـاب 

کنـد و سـپس  بـرروی گزینـه پرداخت قبض کلیک کند.
در صفحـه بـاز شـده گزینـه قبـض پایـان دوره و قبـض 
بـه روز تلفـن ثابـت را مشـاهده می  شـود. بعـد از انتخـاب 
گزینـه مـورد نظـر، شـماره تلفـن ثابـت را وارد تـا مبلغ قبض 
تلفـن ثابـت نمایـش داده شـود. در ایـن مرحلـه کاربـر می 
توانـد جهـت پرداخـت قبـض تلفـن ثابـت بـر روی گزینـه 

پرداخـت کلیک کند.
روش دیگـری کـه امـکان پرداخـت قبـض تلفـن ثابـت 
را بـرای مشـترک فراهـم می کنـد، از طریـق شـماره گیـری 
1۸1۸ یـا ۲000 اسـت. در ایـن مرحلـه نیـاز اسـت کاربـر بـا 
ورود شـماره تلفـن ثابـت خـود می توانـد از قبـض تلفـن 
ثابـت اسـتعلام بگیـرد و در صـورت داشـتن رمـز دوم قبـض 

تلفـن ثابـت خود را پرداخت کند.  
در کنـار روش هـای گفتـه شـده بـرای تلفـن ثابـت، طی 
سـها اپراتورهـای ارتبـاطی نیـز از روش هـای گوناگـونی را 

بـرای پرداخـت قبـض تلفـن همـراه اعلام کـرده اند. به طور 
مثـال مشـترکان اپراتـور اول تلفـن همراه)همراه اول( برای 
پرداخـت قبـض خـود می تواننـد بـه پرتـال ایـن اپراتـور 
مراجعـه کننـد و سـپس منـوی محصـولات و خدمـات را 

انتخاب کنند.  
در مرحلـه بعـد بـرروی گزینه ی سـرویس ها کلیک کرده 
در  شـود.  انتخـاب  را  صورتحسـاب  رویـت  گزینـه ی  و 
صفحـه ی بازشـده، شـماره تلفـن همـراه و کدپسـتی آدرس 
خـود را وارد و سـپس پایـان دوره یـا میان دوره صورتحسـاب 
خـود را انتخـاب کـرده و کلیـد تاییـد را کلیـک شـود. در 
صفحـه ی بازشـده ضمـن رویـت صورتحسـاب، امـکان 

پرداخـت آن از طریـق یـکی از درگاه بانک هـای درج شـده 
در سـایت وجود دارد.

بـرای پرداخـت قبـض از طریـق اینترنـت لازم اسـت 
مشـترک بـه آدرس بانـک مـورد نظـر در اینترنـت مراجعـه و 
بـه قسـمت بانکـداری الکترونیـک برود؛ در قسـمت پرداخت 
الکترونیـک، پرداخـت قبـوض و سـپس قبـض مـورد نظـر را 
انتخـاب شـود. در ایـن مرحلـه نیـز کاربـر باید فـرم پرداخت 
قبـض را بـر اسـاس قبـض  تکمیـل و سـپس تاییـد کنـد و 
سـپس بانـک مـورد نظـر بـه نماینـدگی از شـما مبلـغ قبـض 

را پرداخـت می  کند.
پرداخـت از طریـق سـامانه اطلاع رسـانی 9990: در ایـن 

روش لازم اسـت کاربر با مرکز اطلاع رسـانی 9990 تماس 
بگیریـد، بعـد شـماره تلفـن  همـراه مـورد نظـر خـود را وارد 
و بـا وارد کـردن شـماره کارت بانـکی و رمـز خریـد اینترنتی،   
قبـض خـود را پرداخـت کنـد. مزیـت ایـن روش نسـبت بـه 
سـایر روش هـا ایـن اسـت کـه پرداخت همـان لحظه اعمال 
می شـود و مشـترکینی کـه تلفـن  همراهشـان بعلـت عـدم 
پرداخـت صورتحسـاب قطـع شـده، درصـورت پرداخـت و 
وصـول مبلـغ بـه حسـاب همـراه اول، بـدون مراجعـه بـه 

دفاتر خدمات ارتباطی ارتباطشـان وصل می  شـود. 
پرداخـت از طریـق کـد دسـتوری *1# و یا شـماره گیری 
تلفـن گویـای *100: در ایـن روش لازم اسـت از طریـق 
گـوشی موبایـل خـود کـد دسـتوری *1# را شـماره گیری 
کنیـد، وارد منـوی قبـض شـوید و نـوع قبـض )میـان دوره/ 
پایـان دوره( را انتخـاب کنیـد. شـماره خـود یـا دیگـران را 
جهـت پرداخـت قبـض وارد کنیـد و پـس از ورود شـماره 
کارت بانـکی و رمـز دوم قبـض شـما پرداخـت می شـود. در 
روش تلفـن گویـا نیـز از طریـق گـوشی موبایـل تلفن گویای 
*100 را بـه صـورت رایـگان شـماره گیری کنیـد و پـس از 
تاییـد شـماره موبایـل، شـماره کارت بانـکی و رمـز دوم، 

قبض شـما پرداخت می شود.
همچنیـن مشـترکان دائـمی اپراتـور دوم تلفـن همـراه 
هـم بـا اسـتفاده از روش هـای متنـوع پرداخـت، می تواننـد 
بـدون محدودیـت زمـانی و مـکانی قبـض تلفـن همراه خود 

را پرداخـت کنند.
پرداخـت آنلایـن بـه ایـن صـورت اسـت کـه کاربـران با 
اسـتفاده از اینترنـت و کارت هـای عضـو شـبکه شـتاب، 
می تواننـد صورت حسـاب خـط دائـمی خـود را پرداخـت 
کننـد؛ البتـه بـه گفتـه ی ایـن اپراتـور، در ایـن روش هیـچ 
مبلـغی بـه عنـوان کارمـزد از حسـاب آن هـا کسـر نخواهـد 
شـد.  پرداخـت بـا اسـتفاده از کـد دسـتوری: بـا اسـتفاده از 
 #1*۷* شـماره گیری  و  آن  دوم  رمـز  و  بانـکی  کارت 

می توانیـد قبـض سیـم کارت دائمی خود را پرداخت کنید.  

بهترین روش برای پرداخت قبض تلفن کدام است؟
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معاون مالی بانک صادرات ایران خبر داد:
»نیشکر« اوایل دی ماه واگذار می شود

معاون مالی بانک صادرات ایران گفت: شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی 
به ارزش 190 هزار میلیارد تومان اوایل دی ماه عرضه خواهد شد.

به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، سیدمجتبی صالحی در پاسخ 
به پرسش سهامداران در زمینه میزان ارزش روز زیرمجموعه های بانک و برنامه 
این بانک برای عرضه زیرمجموعه های بانک به تشریح روند عرضه سهام شرکت 
توسعه نیشکر و صنایع جانبی پرداخت و افزود: خالص ارزش دارایی مجموعه 
بزرگ شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی بر اساس نظر کارشناسان رسمی 
حدود 190 هزار میلیارد تومان برآورد شده و با نماد »نیشکر« در تابلو معاملات 
بازار سرمایه درج شده و با درنظر گرفتن سایر روش های ارزش گذاری، برای عرضه 

در اوایل دی ماه آماده است.
وی گفت: »نیشکر« طی دهه اخیر افزایش سرمایه نداشته و این ظرفیت وجود 
دارد که سرمایه خود را از طریق تجدید ارزیابی دارایی ها به میزان قابل توجهی 

افزایش دهد.
صالحی افزود: با ظرفیت هایی که در این شرکت وجود دارد، اقدامات اولیه برای 
پذیرش شرکت های »الکل و خمیرمایه رازی« و »کشت و صنعت امام خمینی)ره(« 

در شرکت فرابورس در جریان است و در سال آتی قابل عرضه خواهند بود.
معاون مالی بانک صادرات ایران تأکید کرد: اگرچه ارزش روز بانک زمانی 
تعیین خواهد شد که تمامی دارایی ها و بدهی ها با ارزش متعارف روز ارزیابی شوند، 
اما با عنایت به اتمام فرآیند تجدید ارزیابی دارایی های ثابت بانک و ثبت مازاد 1۲۸ 
هزار میلیارد تومان در بخش حقوق صاحبان سهام، برآیند ارزش پرتفوی بورسی 
میزان حدوداً 5۲ هزار میلیارد تومان، وصول مطالبات و آزادسازی ذخایر، سهم 
مالکیتی شرکت گروه سرمایه گذاری سپهر صادرات و همچنین درنظر گرفتن 
سایر دارایی های فاقد بازار فعال، به رقم حدودی و برآوردی 350 هزار میلیارد 

تومان ارزش ذاتی برای مجموعه بزرگ بانک صادرات ایران می رسیم.
وی خاطرنشان کرد: جهت واگذاری سایر بنگاه ها نیز برنامه های متعددی در 
دستور کار قرار دارد که اطلاعیه های آن در سایت کدال انتشار یافته و ادامه خواهد 

داشت.

"پادشارژ" بانک پاسارگاد راهکاری نوین 
برای مدیریت هزینه ها و درآمد های 

آپارتمان ها
پادشارژ اولین محصول در شبکه بانکی کشور در حوزه مالی- بانکی است که 
به منظور مدیریت هزینه ها و درآمدهای مجتمع های آپارتمانی، طراحی شده است

در حال حاضر در بسیاری از آپارتمان ها برای مدیریت و دریافت هزینه ها، 
معمولًا یک حساب بانکی شخص حقیقی )به نام مدیر یا مدیران به صورت مشترک( 
افتتاح می شود و ساکنان و مالکان، با ابزارهای پرداخت مختلف، از جمله »دستگاه 
کارت خوان«، »انتقال وجه کارت به کارت« و ...، هزینه های مرتبط با ساختمان 
از جمله شارژ، قبض ها، هزینه های عمرانی و ... را به حساب یادشده، واریز و مدیر 
یا خزانه دار ساختمان، با ابزارهای پرداخت متداول، هزینه های یادشده را پرداخت 

می نماید. 
این روش با توجه به محدودیت های موجود چالش های زیادی را برای مدیریت 
هزینه های ساختمان ها ایجاد کرده است. بانک پاسارگاد با نیازسنجی دقیق این 
موضوع و توجه به چالش هایی از جمله »محاسبه مبلغ شارژ و هزینه های مرتبط 
با هر واحد، با استفاده از الگوهای مدنظر«، »یادآوری و دریافت شارژ و هزینه ها 
از ساکنان«، »ثبت اسناد و انجام امور حسابداری ساختمان«، »پرداخت هزینه ها 
و قبض ها«، »برقراری ارتباط، پرداخت دستمزد و نظارت بر عملکرد پیمانکاران« 
و...، با استفاده از ظرفیت های شاخه بانکداری دیجیتالی و شرکت پاد، نرم افزار 
پادشارژ را با هدف مدیریت بهینه هزینه های ساختمان طراحی و در اختیار هم وطنان 

عزیز قرار می دهد.
از جمله قابلیت های اصلی این نرم افزار می توان به موارد زیر اشاره کرد:

    امکان تعریف ساختمان با قابلیت تعریف واحدها و کلیه مالکان و ساکنان؛
   امکان افتتاح حساب دیجیتال به صورت سیستمی و غیرحضوری برای 

ساختمان، مدیر، مالکان/ ساکنان واحد و...؛
   امکان محاسبه شارژ و هزینه ها؛

  قابلیت گزارش دهی مبلغ شارژ و هزینه های پرداخت شده و...؛
   قابلیت انتقال وجه از حساب ساختمان توسط مدیر؛

  قابلیت پرداخت قبوض ساختمان و واحدها؛
   قابلیت ارسال پیامک یادآوری برای پرداخت بدهی واحدها توسط مدیر؛

 و... .
هم وطنان گرامی می توانند نسخه وب  نرم افزار کاربردی پادشارژ را از تارنمای 
podcharge.ir دریافت و پس از تعریف ساختمان توسط مدیر، احراز هویت 
دیجیتالی مدیر و افتتاح حساب دیجیتال به نام ساختمان، تعریف مشخصات هر 
واحد، ارسال پیامک سیستمی به نماینده هر واحد و تأیید مشخصات توسط ایشان 

از خدمات و ویژگی های منحصر بفرد آن بهره مند شوند.

خودنمایی مدیریت بانک صادرات ایران 
مقابل سهامداران

، مهمترین و بهترین راهکار در اداره یک مجموعه، مدیریت پاسخگو است. فناوری 
به اندازه ای بالا رفته که به هیچ عنوان نمی توان و نباید پشت درهای بسته فعالیت کرد. 
از سوی دیگر تنوع بنگاههای اقتصادی به اندازه ای زیاد است که مردم در انتخاب بنگاه 
اقتصادی اختیار تام دارند.یکی از تاثیرگذارترین بنگاههای اقتصادی، بانکها هستند. امروزه 
هیچ فعالیت اقتصادی بدون نقش آفرینی بانکها امکان پذیر نیست. از سوی دیگر بانکها 
به اندازه ای توانمند هستند که وارد بازار سرمایه شده و بخش قابل توجهی از گردش 
مالی بورس به بانکها اختصاص دارد. حضور در بورس، سهامداری را رقم می زند و بانکی 
که سهام خود را در بازار سرمایه عرضه کرده، یعنی خود را در معرض مطالبه گری قرار 
داده و باید پاسخگو باشد.بانک صادرات ایران از بزرگترین و معتبرترین بانکهای کشور 
است که نقش برجسته ای در عرصه فعالیت های پولی و مالی کشور دارد. این بانک در 
بازار سرمایه نیز حضور برجسته ای دارد. اما مدیریت بانک صادرات ایران خود را در مقابل 
سهامداران پاسخگو می داند و به همین دلیل محسن سیفی مدیرعامل بانک صادرات 
ایران در کنفرانس برخط پرسش و پاسخ سهامداران و مدیران بانک شرکت کرد تا اگر 
امکان برگزاری نشست حضوری وجود ندارد، با استفاده از فناوری، به صورت برخط 
عملکرد خود را در معرض نقد سهامداران قرار دهد. سیفی با اشاره به روند بهبود و ارتقای 
شاخص های عملکردی بانک صادرات ایران گفت: اقدامات مناسبی که در سال گذشته 
و شش ماهه ابتدای سال 1403 در بانک صادرات ایران انجام شد، نشان می دهد که روند 
بهبود شاخص های عملکردی بانک به نفع سهامداران خواهد بود. کفایت سرمایه و 
سرمایه نظارتی بانک سال گذشته از منفی به مثبت تغییر یافته و با اقدامات انجام شده 
در شش ماهه نخست، تا پایان سال بهبود مناسبی خواهد داشت.سیفی با تاکید بر اینکه 
سرمایه و منابع بانک افزایش قابل توجهی داشته و تا پایان سال نیز ارتقا می یابد گفت: 
بانک وارد سود عملیاتی شده و انباشت سود خالص بانک نیز بیشتر خواهد شد. وی با 
اعلام اینکه تلاش های فراوانی برای وصول مطالبات شعب داخل و خارج از کشور به 
کار گرفته شده گفت: به زودی آثار و نتایج این تلاش ها، خود را در صورت های مالی به 
نفع سهامداران نشان خواهد داد.مدیرعامل بانک صادرات ایران تصریح کرد: اهتمام ویژه 
مدیران و کارکنان بانک برای بالا بردن کیفیت عملیات بانکی، کاهش تعداد شعب و در 
عین حال تمرکز بر فناوری اطلاعات با قوت و قدرت به کار گرفته خواهد شد تا منافع 

بانک به سهامداران برسد و این امانت را به نحو شایسته ای حفظ کنیم.

خبر

عضو هیات مدیره بانک سپه از پرداخت 11۶ هزار  و 9۸۲ 
میلیارد ریال تســهیلات فرزندآوری و ازدواج از ابتدای ســال 

جاری تا بیســتم آذر ماه توسط بانک سپه خبر داد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه، دکتر مصطفی 
پرتوافکنــان عضو هیات مدیره بانک ســپه با اعلام این خبر 
گفت: بانک ســپه در راســتای اجرای تکالیف ابلاغی بانک 
مرکــزی و به منظور کمک بــه اجرای بهتر قانون حمایت از 
خانواده و جوانی جمعیت، تعداد 19 هزار و 34۶  فقره تسهیلات 
به مبلغ 1۶ هزار و 104 میلیارد ریال به تسهیلات فرزندآوری 

اختصاص داده است.
دکتــر پرتوافکنان، بانک ســپه را در زمره بانک های برتر 
کشور در زمینه اعطای تسهیلات ازدواج و فرزندآوری عنوان 
کرد و اظهار داشت: این بانک با اعطای ۲9 هزار و ۶۷۸ فقره 
تسهیلات ازدواج به مبلغ 100 هزار ۸۷۸ میلیارد ریال تلاش 
داشته تا به سهم خود شرایط ازدواج و تشکیل خانواده جوانان 

عزیز کشــور را تسهیل و تسریع نماید.
وی با بیان اینکه تسهیلات ازدواج و فرزندآوری در قالب 

قرض الحسنه و با کارمزد 4 درصد پرداخت می شود، تصریح 
کرد: تلاش شــده تا فرآیند ارائه تســهیلات به متقاضیان وام 
ازدواج و فرزنــدآوری در اســرع وقــت و در کوتاه ترین زمان 

ممکــن در چارچوب قوانین و مقررات ابلاغی صورت گیرد.
عضو هیات مدیره بانک ســپه خاطرنشان کرد: بانک سپه 
در کنــار پرداخت تســهیلات خرد به آحــاد مختلف مردم در 
سراســر کشور، تلاش داشته تا سیاست های اعتباری خود را 
همراستا با اهداف و برنامه های کلان اقتصادی کشور منطبق 
نمایــد، لــذا حمایت از بخش های واقعی اقتصاد و تامین مالی 
پروژه های زیربنایی را همواره در دســتور کار خود داشــته و 
تاکنون اقدامات موثر و بزرگی در این عرصه انجام داده است

دکتر پرتوافکنان در پایان یادآور شد، بانک سپه از ابتدای 
ســال 140۲ تاکنون همزمان با ابلاغ قانونی بانک مرکزی، 
تعداد339 هزار و 953  فقره تسهیلات به مبلغ بیش از 5۲9 
هزار و 44۸ میلیارد و 909 میلیون ریال تســهیلات تکلیفی 
در حوزه های ازدواج، فرزندآوری، قانون جهش تولید مسکن، 
تســهیلات حمایتی، حوادث قهری و... پرداخت کرده است.

در اجرای تکلیف بانک مرکزی صورت گرفت

اعطای 50 هزار فقره تسهیلات ازدواج و فرزندآوری به مبلغ بیش 
از 11۶ هزار میلیارد ریال توسط بانک سپه

در تاریخ ۲4 آذر ماه 1403، محســن پور کیانی، دبیرکل 
محترم سندیکای بیمه گران ایران، با حضور در شرکت بیمه 
میهن، با سید محمود موسوی، مدیرعامل این شرکت، دیدار 
کردند. این نشســت با هدف بررسی چالش های صنعت بیمه 
و تبادل نظر در خصوص فرصت های موجود برای توســعه و 

تقویت همکاری های بین سازمانی صورت گرفت.
در ابتدای جلســه، محســن پور کیانی به تشریح وضعیت 
کنــونی صنعت بیمــه و چالش های پیش رو پرداخت. وی بر 
لــزوم ارتقای ســطح هم افــزایی میان نهادهــای صنفی و 
شــرکت های بیمــه تأکیــد کرد و اهمیت بهبــود ارتباطات 
درون صنفی را به عنوان عامل اصلی رشــد و پویایی صنعت 

بیمــه معرفی نمود. دبیرکل ســندیکای بیمــه گران ایران 
همچنین به اقدامات و برنامه های در دست اجرا برای تقویت 
زیرســاخت های بیمه ای و پشتیبانی از تصمیمات کلیدی در 

سطح ملی اشاره کرد.
در ادامه سید محمود موسوی، مدیرعامل بیمه میهن نیز 
ضمن معرفی چشــم انداز جدید شــرکت در راســتای بهبود 
خدمــات و رضایتمندی مشــتریان، از ضــرورت نوآوری در 
فرآیندهای کاری و اســتفاده از فناوری های روز برای بهبود 
کیفیت خدمات ســخن گفت. وی بر نقش کلیدی تعاملات 
بین شــرکت های بیمه و نهادهای صنفی تأکید کرد و افزود 
که هم افزایی میان ســازمان های مختلف می تواند به ارتقاء 

کارایی و تحقق اهداف استراتژیک صنعت بیمه کمک شایانی 
نماید.

 این نشســت با بحث های ســازنده و بررسی راهکارهای 
عمــلی به منظور رفع چالش ها و بهره برداری از فرصت های 
موجود، به عنوان گامی مؤثر در جهت گســترش همکاری ها 
و پیشبرد اهداف مشترک در صنعت بیمه قلمداد می شود. دو 
طــرف در پایان بــه لزوم تدوین اســتراتژی های همکاری 
بلندمدت و تداوم گفتگوها برای دســتیابی به نتایج ملموس 

تأکید کردند.
 در این دیدار، بر اهمیت توسعه همکاری های میان سازمانی 
و به ویــژه تقویت روابط با ســایر نهادهــای صنفی به منظور 

بهره برداری از ظرفیت های بالقوه صنعت بیمه تأکید شد. این 
دیدار می تواند نقطه عطفی برای رشــد و تحول در بازار بیمه 
کشــور باشد و زمینه ساز همکاری های بیشتر میان شرکت ها 

و نهادهای فعال در این بخش گردد.

دیدار دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران با مدیرعامل شرکت بیمه میهن: گام های 
استراتژیک برای تقویت همکاری های بین سازمانی و توسعه صنعت بیـــمه

همزمــان بــا ۲5 آذرمــاه روز پژوهــش طی مراســمی از 
پژوهشــگران برتر شــرکت بیمه البرز قدردانی شد.

بــه گــزارش روابــط عمــومی و امــور بیــن الملــل، مدیــر 
ــت  ــن گرامیداش ــن ضم ــن آئی ــرز در ای ــه الب ــل بیم عام
هفتــه پژوهــش و فنــاوری گفــت: پژوهشــگران بــا 
اســتفاده از ابــزار هــای گوناگــون بــه مشــاهده دقیــق تــر 
ــع  ــرای رف ــد و ب ــود می پردازن ــون خ ــر پیرام ــق ت و عمی
مشــکلات جامعــه و ارائــه بهتریــن راهکارهــای علــمی، 

اطلاعــات موثــقی در اختیــار متولیان امور می گذارند.

مــوسی رضــایی بــا اشــاره بــه اینکــه پژوهــش موتــور 
محــرک پیشــرفت و توســعه پایــدار در هــر کشــور اســت 
افــزود: توســعه علــمی، صنعــتی و فرهنــگی هــر کشــور 
بــدون پرداختــن بــه امــور پژوهــشی نــه تنهــا بــا موفقیــت 
چنــدانی همــراه نخواهــد بــود و دانــش بشــری افزایــش 

نخواهد یافت بلکه دچار ســکون و رکود می شــود.
وی در ادامــه، تقویــت نــوآوری را از دیگــر کارکردهــای 
بنیادیــن پژوهــش عنــوان کــرد و گفــت: بــا درک روندهــای 
ــده، شــرکت هــای بیمــه ای  ــار مصــرف کنن ــازار و رفت ب

ــتای  ــود را در راس ــات خ ــولات و خدم ــد محص می توانن
پاســخگویی بــه نیازهــای در حــال تغییــر بیمــه گــذاران 
ارائــه کننــد، از ایــن رو مدیــران بیمــه البــرز بایــد نتایــج 
و دســتاوردهای پژوهــش هــای انجــام شــده را در حــوزه 

هــای کاری مرتبط عملیاتی نمایند.
مــوسی رضــایی همچنیــن بــا اشــاره بــه نکتــه ســنجی 
ــال  ــعار س ــاب ش ــقلاب در انتخ ــم ان ــر معظ ــاص رهب خ
ــئولین و  ــت مس ــت حرک ــا، جه ــذاری ه ــن نامگ گفت:ای
ــه  ــف کشــور از جمل ــالان بخــش هــا و ســطوح مختل فع

بخــش اقتصــادی را مشــخص می کنــد کــه پژوهشــگران 
ــعار  ــا ش ــب ب ــگاهی ژرف و متناس ــا ن ــت ب ــز می بایس نی
ســال یعــنی جهــش تولیــد بــا مشــارکت مــردم، عوامــل 
ــت  ــد را در صنع ــود تولی ــت و بهب ــای تقوی ــت ه و ظرفی
بیمــه و در جهــت شــکوفایی اقتصــادی شناســایی و ارائــه 

نمایند.
در پایــان ایــن آئیــن از خانــم هــا ناهیــد بهارونــد، آیــدا 
رشیــد مهرآبــادی، ســمیه امیــنی فــر و ریحانــه زیلــوچی 

به عنوان پژوهشــگران برتر تجلیل شــد.

تجلیل از پژوهشگران برتر بیمه البرز

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با اشاره به طرح 
راهبردی بانک، اظهار داشت: با انتقال بخش عمده ای از خدمات 
بانکداری اجتماعی و خرد به پلتفرم های دیجیتال، شعب بانک 
باید به سمت ایفای نقش مشاوران مالی حرفه ای حرکت کنند.

سند تحول 3ساله بانک قرض الحسنه مهر ایران رونمایی 
می شود/ توسعه بانکداری دیجیتالی مهم ترین گام تحول خواهد 

بود
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی قرض الحسنه، دکتر »غلامرضا 
فتحعلی« مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران در نخستین 
سفر استانی خود، پس از افتتاح شعبه شاهین ویلای کرج، در 
جلسه ای با حضور رؤسای دوایر ستادی و شعب استان البرز شرکت 

کرد.
وی ضمن تبریک هفدهمین سالروز تأسیس بانک، اظهار 
داشت: بانک قرض الحسنه مهر ایران در حال رشد است و با عبور 
از دوران آغازین، اتفاقات مثبتی در بانک مشاهده می شود که 
حاصل تلاش 5 مدیرعامل قبلی، مدیران ستادی و کارکنان 

است.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران افزود: با توجه به 
اقدامات انجام شده، وجهه و ریسک شهرت بانک به طور قابل 
توجهی بهبود یافته و رضایت مشتریان نیز به بیش از 95 درصد 

رسیده است.
فتحعلی با بیان اینکه تاریخچه، شرح فعالیت ها و موضوعاتی 
که براساس اساسنامه باید دنبال شود، مشخص است، خاطرنشان 
ساخت: با تلاش های مدیران قبلی و حمایت مدیران بانک مرکزی 
و وزارت اقتصاد، نگاه به قرض الحسنه پررنگ تر شده و امیدواریم 
در سال های آینده نیز با توجه به شرایط اقتصادی و تورم کشور، 
سبک بانکداری با نگاه تخصصی به قرض الحسنه را گسترش 

دهیم.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با اشاره به اینکه 
درخت پربار قرض الحسنه به ثمر نشسته، اظهار داشت: برای 
توسعه بانک در حوزه هایی به غیر از واسطه گری مالی، برنامه 
داریم و در بخش های خدمات پرداخت، ارزی و تعهدات وارد 
می شویم و آن ها را به خدمات بانک اضافه می کنیم و بانک 

می تواند در این حوزه ها درآمد داشته باشد.
فتحعلی با تأکید بر اینکه باید روش کسب وکاری جدید ایجاد 
شود تا همه گروه های هدف را پوشش دهد، تصریح کرد: طرح 
کسب وکار بر اساس موضوع فعالیت اساسنامه که آخرین ویرایش 

آن در خرداد ماه امسال بوده، تدوین می شود.
سیستم بانکی ایران در مقایسه با بسیاری از کشورها عملکرد 

خوبی دارد

فتحعلی گفت: سطح خدمات بانکی ایران با بسیاری از 
کشورهای اروپایی برابری می کند. البته، کشورهای حوزه خلیج 
فارس پیشرفت های قابل توجهی داشته اند، اما به طور کلی، 
سیستم بانکی ایران در مقایسه با بسیاری از کشورها عملکرد 

خوبی دارد.
وی با اشاره به اینکه به طور کلی، رویکرد بانکداری در ارائه 
خدمات از حضور فیزیکی به سمت خدمات غیرحضوری تغییر 
کرده است، بیان کرد: به عبارت دیگر، بانک ها در حال گذار از 
بانکداری سنتی به سمت بانکداری الکترونیکی هستند. در این 
راستا، علاوه بر خدمات حضوری در شعبه ها، خدمات متنوعی را 
از طریق کانال دوم مانند اینترنت و تلفن همراه ارائه می دهیم تا 
مشتریان بتوانند به صورت ۷ در ۲4 و شبانه روزی به خدمات 

بانکی دسترسی داشته باشند.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با اشاره به تدوین 
برنامه راهبردی 3 ساله برای بانک، اظهار داشت: با توجه به 
توانمندی ها و انتظارات ذی نفعان، یک برنامه تحول سه ساله 
تدوین خواهد شد و هدف از این برنامه، ارتقای جایگاه بانک و 

دستیابی به اهداف بلندمدت است.
وی افزود: با توجه به تغییرات سریع محیط اقتصادی، تصمیم 
گرفتیم دوره برنامه ریزی را به سه سال کاهش دهیم تا بتوانیم 

به طور مداوم خود را با شرایط جدید تطبیق دهیم.
فتحعلی با بیان اینکه برنامه راهبردی 3 ضلع دارد، تصریح 
کرد: محور اصلی آن طرح کسب وکار است که به گروه مشتریان، 
محصولات و کانال های ارائه خدمت اختصاص دارد. بر اساس 
این طرح هر مشتری با توجه به سلیقه خود خدمت بانک را از 
کانال های پیشخوان، بستر الکترونیک و بستر دیجیتال دریافت 
می کند.مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران افزود: در حال 
حاضر، تمرکز اصلی ما بر بانکداری اجتماعی است؛ بر اساس 
تجربیات گذشته، معتقدیم که مأموریت اصلی ما خدمت رسانی 
به اقشار کم درآمد جامعه شامل کارمندان، کارگران، عشایر، 
دانشجویان، کشاورزان، طلاب و سایر افرادی است که به طور 

سنتی دسترسی محدودتری به خدمات مالی داشته اند.
مردم نهاد  سازمان های  افراد،  بر  علاوه  کرد:  اظهار  وی 
)NGO( و سایر نهادهایی که در حوزه خدمات اجتماعی فعالیت 
می کنند نیز در زمره مشتریان هدف ما در بانکداری اجتماعی قرار 

دارند.
فتحعلی با بیان اینکه بنیادهای خیریه و مجموعه هایی که با 
رویکرد قرض الحسنه به اقشار کم درآمد خدمات ارائه می دهند، 
نمونه هایی از نهادهایی هستند که به نوعی در حوزه بانکداری 
اجتماعی فعالیت می کنند، افزود: این نوع بانکداری، که در بسیاری 

از کشورهای جهان از جمله بنگلادش و برخی کشورهای آسیای 
شرقی و خاورمیانه با موفقیت اجرا شده، در کشور ما نیز در حال 
توسعه است. اگرچه ممکن است هنوز طبقه بندی علمی دقیقی 
برای این نوع بانکداری در کشور وجود نداشته باشد، اما حرکت 
به سمت آن، گامی مهم در جهت کاهش نابرابری های اجتماعی 

و اقتصادی محسوب می شود.
تمرکز بر شخصی سازی محصولات در طرح بازاریابی

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران افزود: گروه هدف 
دوم، بانکداری خرد است. این گروه شامل طیف گسترده ای از 
مشاغل می شود، از جمله وکلا، پزشکان، هتل ها، رستوران ها و 
سایر مؤسسات. ما قصد داریم به این کسب وکارها خدمات بانکی 

تخصصی و متناسب با نیازهای آن ها ارائه دهیم.
وی بانکداری شرکتی را نوع سوم از بانکداری با توجه به 
گروه های مشتریان عنوان کرد و گفت: توسعه بانکداری شرکتی 
با رویکردی متفاوت از مدل های سنتی خواهد بود و قصد داریم 

به شرکت ها در افزایش فروش کمک کنیم.
وی با تأکید بر اینکه ما در حال ایجاد یک اکوسیستم بانکی 
دیجیتال جامع به صورت یک بازارگاه هستیم، تصریح کرد: در 
این مدل 3 گروه هدف یعنی بانکداری اجتماعی، خرد و شرکتی 
یک بازارگاه ایجاد می کنند که در آن ها می توانند کالاهای مورد 

نیاز خود را خریداری کنند یا از خدمات استفاده کنند.
فتحعلی افزود: در مدل بازارگاه به جای اعطای وام های کلان 
با ریسک بالا، می توانیم با ارائه تسهیلات خرید کالا و خدمات 
از طریق پلتفرم، به صورت غیرمستقیم از شرکت ها حمایت کنیم

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران گفت: گام بعدی 
سفارشی سازی محصولات بر اساس نیازها و سلیقه های خاص 
هر گروه است. این رویکرد که در هسته طرح کسب وکار ما قرار 
دارد، اجازه می دهد تا محصولات و خدماتی ارائه دهیم که به طور 

کامل با انتظارات مشتریان مطابقت داشته باشد.
بر شخصی سازی  بازاریابی،  در طرح  اینکه  بیان  با  وی 
محصولات تمرکز خواهیم کرد، افزود: به عبارت دیگر، به 
مشتریان این امکان را می دهیم تا محصولات را مطابق با ذائقه 

و سلیقه خود انتخاب کنند و آن را بسازند.
فتحعلی گفت: گام بعدی، انتخاب کانال مناسب برای ارائه 
خدمات به مشتریان است. هدف ما ارائه 100 درصد خدمات 
بانکداری اجتماعی و ۸0 تا 90 درصد از خدمات بانکداری خرد 

به صورت غیرحضوری و از طریق بستر دیجیتال است.
وی با بیان اینکه کیوبانک نخستین پلفترم سرزمین هوشمند 
بانک است، گفت: در قدم بعدی برای صنف های مختلف پلتفرمی 
طراحی می کنیم که همه امور کسب وکارشان را پوشش دهد؛ با 

ایجاد این پلتفرم ها، مشتریان می توانند به خدمات متنوعی مانند 
افتتاح حساب، انجام تراکنش های ساتنا، پرداخت حقوق کارکنان 

و مدیریت مالی کسب وکار خود دسترسی داشته باشند.
شعب بانک سوپرمارکت مالی می شوند

مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران اضافه کرد: با توجه 
به رویکرد بانک برای دیجیتال سازی خدمات و انتقال بخش 
عمده ای از خدمات بانکداری اجتماعی و خرد به پلتفرم های 
دیجیتال، در چشم انداز جدید، شعب بانک باید به سمت ایفای 

نقش مشاوران مالی حرفه ای حرکت کنند.
وی با بیان اینکه شعب باید به عنوان سوپر مارکت های مالی 
عمل کنند، اظهار داشت: خدمات پرداخت که اکنون به صورت 
مشخص در بانک ارائه می شود، باید به سمت ارائه خدمات ارزش 
افزوده در حوزه مالی گسترش یابد. برای مثال، می توانیم با بستن 
قراردادهای دو طرفه با پلتفرم ها خدمات مالی متنوعی را به 

مشتریان خود عرضه کنیم.
فتحعلی افزود: تاکنون، تمرکز ما بر ارائه خدمات بانکی خرد 
و اجتماعی در پلتفرم خود بوده است. اکنون قصد داریم با ارائه 
نیازهای  از  افزوده، طیف گسترده تری  ارزش  مالی  خدمات 

مشتریان را برآورده سازیم.
وی افزود: در این طرح شعب بانک به سمت ارائه خدمات 

مشاوره مالی، مطابق با مفاد اساسنامه، حرکت خواهند کرد.
فتحعلی خاطرنشان ساخت: بانک قرض الحسنه مهر ایران 
که امسال هفدهمین سال فعالیت خود را جشن می گیرد، در پنج 
سال آینده، همچنان به وظیفه اصلی خود در ارائه تسهیلات 
قرض الحسنه پایبند خواهد بود. با این حال، به دنبال ایجاد تحولی 
اساسی در اکوسیستم خود هستیم تا بتوانیم با جذب منابع متنوع، 
طیف گسترده تری از خدمات مالی را به مشتریان خود ارائه دهیم 

و وابستگی خود را به تسهیلات کاهش دهیم.
وی با بیان اینکه هدف از این طرح پوشش گسترده جمعیت 
کشور و ارائه خدمات مالی متنوع و شخصی سازی شده به بیش 
از ۸0 میلیون ایرانی، تصریح کرد: این رویکرد که در آن مشتریان 
به عنوان محور اصلی فعالیت های بانک در نظر گرفته می شوند، 

اساس برنامه راهبردی سه ساله ما را تشکیل می دهد.
مدیرعامل بانک قرض الحسنه مهر ایران با بیان اینکه ضلع 
بعدی در اجرای طرح راهبردی، برنامه عملیاتی است، گفت: این 
برنامه به زیرساخت ها از جمله سخت افزار و نرم افزار تأکید دارد، 
در بخش سخت افزار پایگاه داده های بانک نقش کلیدی در 
پردازش حجم عظیم داده ها دارند. بنابراین، باید ارزیابی دقیقی 
از وضعیت فعلی آن ها انجام شود و در صورت نیاز، تجهیزات و 

سیستم ها ارتقا یابد.

دکتر »غلامرضا فتحعلی« مدیرعامل بانک:

سند تحول ۳ساله بانک قرض الحسنه مهر ایران رونمایی می شود
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اســتلانتیس اخیرا خبرســاز شــده اســت!  در حالی که 
اطلاعات زیادی درباره کرایسلر، دوج، جیپ و رم شنیده ایم 
اما آلفارومئو به طور واضحی در این اخبار غایب بوده است

زمانی که به استلانتیس فکر می کنید، احتمالا برندهای 
خودرویی مانند کرایسلر، دوج، جیپ و رم بلافاصله به یادتان 
می آیند، اما این ها تنها برندهای زیر این چتر نیستند. فیات 
و آلفارومئــو نیــز زیر چتر اســتلانتیس قرار دارند، اما مدتی 
است که از آن خبر زیادی نشنیده ایم. به نظر می رسد دلیلی 
بــرای ایــن موضوع وجود دارد؛ آلفارومئــو به خوبی عمل 

نمی کند.
تــا ســال ۲0۲۲، آلفا رومئو 135نمایندگی در سراســر 
ایالات متحده داشت و اگرچه این تعداد اصلا بد نیست، اما 
اعداد فروش آن ها داستان متفاوتی را روایت می کند. تا ماه 
ژوئیــه آلفارومئو 4.۷۷۷ خــودرو در ایالات متحده فروخته 
اســت. این آمار به طور میانگین حدود پنج تا شــش خودرو 
در ماه را برای هر نمایندگی نشان می دهد که البته در طول 
ســال هم این تعداد بهبود نمی یابد. اضافه کردن ســه ماهه 
ســوم ۲0۲4 به این مورد، فروش کل آلفارومئو در ایالات 

متحده را به ۶.۸1۸ خودرو  رســاند.
ابتدا آلفارومئو هدف خود را برای فروش جهانی در حدود 
۸0 هزار دســتگاه خودرو برای سال ۲0۲4 تعیین کرده بود. 
اما اگر این روند در چند ماه پایانی سال به طرز قابل توجهی 
تغییر کند، این برند ایتالیایی خوش شــانس خواهد بود که 
به فروش 45هزار دســتگاهی دســت یابد. به طور کلی، اما 
فروش آلفارومئو در ســه ماهه اول ســال به 3۸.9۷5 خودرو 

رسید.
ساده ســازی فرآیند سفارش نشــانه خوبی برای خودرو 
نیســت زیرا معمولا مرحله ای اســت که قبل از حذف کامل 
مدل ها از خط تولید انجام می شــود. متاســفانه، این دقیقا 

چیزی اســت که در آلفارومئو در حال رخ دادن اســت. برای 
ســال ۲0۲5، توناله، اســتلویو و جولیا فقط با یک ســطح 
تجهیزات نامشــخص عرضه خواهند شد. در حالی که هنوز 
می توانیــد گزینه هــایی را برای چند آپشــن انتخاب کنید، 
ویژگی های اســتاندارد ســابق با هزینه اضافی در دسترس 

هستند.
به عنوان مثال، برخی ویژگی های فناوری به یک بســته 
کمک رسانی موجود اضافه شده است. طبق بیانیه مطبوعاتی 
برای هر مدل، اســتلانتیس ادعا می کند این ساده سازی به 
نفع خریداران اســت زیرا مدل های تک تریم به روزشــده، 
ویژگی های استاندارد بیشتری نسبت به تریم های پایه قبلی 

ارائه می دهند. اســتلانتس قبلا اعلام کرده بود هنوز قصد 
ندارد برندهای خود را کاهش دهد اما آینده آلفارومئو چندان 
خوب به نظر نمی رسد. با ورود مدیرعامل جدید و نیاز فزاینده 
به کاهش هزینه ها، ممکن اســت در چند سال آینده مجبور 

شــویم با این برند ایتالیایی خداحافظی کنیم.
مانند دیگر برندهای تحت پوشــش اســتلانتیس، آنها 
برنامه ریــزی کرده اند تا خط تولیــد آلفارومئو را الکتریکی 
کننــد. به گزارش رویتــرز، آلفارومئو تایید کرد قصد دارد تا 

ســال ۲0۲۷ فقط خودروهای برقی را ارائه دهد.
اینکه آیا این تصمیم درباره ایالات متحده درســت است 
یــا نــه، مورد بحث قرار دارد. آلفارومئو اولین خودرو برقیش 

را در اروپا که ابتدا با نام میلان شناخته می شد، اوایل امسال 
عرضه کرد. با این حال، به دلیل فشــارهای سیاسی، نام آن 

به جونیور تغییر داد.
کراس اوور زیرمجموعه آلفارومئو جونیور با پیشرانه های 
تمام برقی و هیبرید در بازار اروپا موجود اســت. متاســفانه، 
به نظر نمی رســد به زودی شــاهد ورود جونیور به ســواحل 
آمریکا باشیم. در ســال ۲0۲3، آلفارومئو کراس اوور توناله 
PHEV را معــرفی کــرد و براســاس زمان بنــدی که 
اســتلانتیس ارائه داده، نسخه به روزشــده استلویو باید در 
نیمه دوم سال ۲0۲5 عرضه شود. جیولیا نیز در سال ۲0۲۶ 

به دنبال آن خواهد آمد.
در اروپا، فروش خودروهای الکتریکی همچنان در حال 
افزایش اســت، بنابراین ممکن اســت جاذبه هایی در آنجا 
وجود داشــته باشــد؛ اما با وجود کاهش فروش آلفارومئو در 
کشــور مبــدأ خود یعنی ایتالیا امیــد چندانی وجود ندارد. از 
ســوی دیگر، آلفارومئو خط تولید نســبتا کوچکی دارد و اگر 
خودروهای الکتریکی آن ها روی پلت فرم STLA طراحی 
شــوند، این موضوع می تواند راهــکاری مقرون به صرفه و 
احتمالا آخرین تلاش برای این خودروســاز ایتالیایی باشد. 
آلفارومئو از زمان بازگشــت برند ایتالیایی به ایالات متحده 

در ســال ۲01۷، موفقیت زیادی را تجربه نکرد.
با کاهش فروش به طرز چشــمگیری در ســال گذشته، 
آینــده ایــن برند بایــد در هاله ای از ابهام باشــد، حتی اگر 
استلانتیس نخواهد این را قبول نکند! در حالی که برندهای 
معتبــر ماننــد جیــپ و رم به خاطر تنوع بیشــتر مدل های 
محصولاتشان ایمن هستند اما آلفارومئو این شرایط را ندارد. 
در حــالی کــه این برند می توانــد در اروپا به کار خود ادامه 
دهد،- با وجود افت فروش- اما ممکن است در آینده نزدیک 

دوباره ایالات متحده را ترک کند.

شرایط عجیب در »آلفارومئو«

بدنه ای که امروز به لحاظ هندسی طراحی می شود، با بدنه ای 
که 30 سال پیش طراحی می شد، از نظر مقاطع، اجزا و ضخامت ها 

بسیار تفاوت دارد و توانسته است ایمنی را افزایش دهد.
باگذشت سال ها و تغییر چهره در خودروها، به تدریج در طراحی 
خودرو، مباحثی مثل آیرودینامیک، ایمنی، ارگونومی، هزینه تولید 
و... مد نظر قرار گرفت تا در ظاهر خودروها صرفا فقط مقوله زیبایی 

مطرح نباشد.
در طراحی خودرو باید هم نظرات مهندســان فنی لحاظ شود 
و هم بخش بازاریابی که مشتریان به دنبال چه خودرویی هستند. 
همان طور که مقوله ایمنی یکی از مؤلفه های طراحی بدنه خودرو 

محســوب می شود، متقابلا مقوله طراحی نیز یکی از مؤلفه های 
ایمنی در هر خودرویی است. طراحی مناسب بدنه می تواند ایمنی 

یک خودرو را افزایش دهد.
به گفته کارشناسان، در طراحی پلت فرم های جدید خودروهای 
داخلی ازجمله شــاهین )سایپا(، تارا و ری را )ایران خودرو( و ایگل 
)کرمان موتــور(، دانــش و فناوری های روز لحاظ شــده، اما در 
پلت فرم های قدیمی به رغم انجام یک سری اصلاحات، عدم لحاظ 

برخی مؤلفه ها در طراحی اولیه، قابل اصلاح نیست.
در طراحی هر ســازه بدنه دو عامل بسیار مهم وجود دارد که 
یــکی از آن هــا »متریال و جنس استفاده شــده« در بدنه و دیگر 

»هندسه سازه تعیین شده در پلت فرم« است. عوامل دیگری مانند 
روش های ساخت و تولید و کیفیت مونتاژ هم در نتیجه کار موثر 
است؛ یک روش ساخت بدنه، »ضربه داغ« است که در این روش، 

ورق قبل از شکل دادن داغ و سپس پرس می شود.
در بحث طراحی هندسی، مهندسان سازه  را به گونه ای طراحی 
می کننــد که بتواند ایمنی ســرنشینان را در تصادفات از روبه رو، 
جانــب، عقب و ســقف حفظ کند. به طور مثــال در طراحی بدنه 
محفظــه ای که موتور در آن قــرار می گیرد یعنی کرامپل زون یا 
همان محفظه ای که هنگام تصادف مچاله می شــود، چند ریل 
اصلی وجود دارد.هندسه این ریل ها باید به نحوی طراحی شود که 
در زمــان تصادف از روبه رو بتوانند ایمنی را حفظ کنند. همچنین 
در تصــادف از بغــل، تیرهای عرضی در کف خودرو وجود دارد که 
می تواند ایمنی را افزایش دهند. طی ســال ها مهندســان ســعی 
کرده انــد در طــراحی، مقاطع و ضخامت ها طوری عمل کنند که 
ایمنی بدنه افزایش پیدا کند. در نتیجه بدنه ای که امروز به لحاظ 
هندسی طراحی می شــود، با بدنه ای که 30ســال پیش طراحی 
می شد، از نظر مقاطع، اجزا و ضخامت ها بسیار تفاوت دارد و توانسته 
اســت ایمنی را افزایش دهد.کارشناســان تولید بدنه خودروهای 
قدیمی به روش های جدید را توصیه نمی کنند، هرچند که ناممکن 
هم نیست. به عنوان مثال؛ با چند تغییر در هندسه بدنه خودرو سمند، 
خودرویی مثل دنا تولید شد که ایمنی پلت فرم سمند را )که همان 
پلت فرم پژو405 بود( افزایش داد. بنابراین ابتدا باید هندسه خودرو 
اصلاح شده و تعداد قطعات و مقاطع و درگیری آن ها نیز اصلاح 

شود.
بدنه خودرو از 500 ورق تشــکیل می شــود که کنار هم قرار 
می گیرند. براساس استانداردهای تولید خودرو در ایران، اگر خودرو 
با ســرعت 5۶ کیلومتر بر ســاعت در تصادف از روبه رو با مانعی با 
ویژگی های مشخص برخورد کند، نباید شتاب سر آدمک داخل 

خودرو از هزار hic عبور کند.
دانــش طــراحی به ما می گوید که در کدام یک از این بخش ها 
باید از ورق نرم استفاده کنیم و در کدام بخش باید از ورق دارای 
استحکام بالا بهره ببریم. درواقع طراح است که بر اساس هنر و 
دانــش خــود، با در کنار هم قرار دادن تمام این ها، بدنه ای تحویل 
می دهد که در برخورد از روبه رو و کنار، استانداردها را پاس می کند

مســئولیت خودروســازان در قبال جان عابران پیاده، تلاش 
طراحان را در زمینه بررسی نقاط سخت جلوی خودرو در پی داشته 

است.
این تلاش ها به اعمال برخی تغییرات در قســمت درِ موتور، 
شیشــه جلو، طراحی جدید ســپر و حتی نصب کیسه هوا بر روی 
خودرو انجامیده است. برای مثال ارتفاع لبه پایینی سپر جلو باید 
به اندازه ای در نظر گرفته شود که به مچ پای عابر برخورد نکند.

ارتفاع پلاک نیز باید به نحوی تنظیم شــود که برخوردی با 
زانوی عابر نداشته باشد. ارتفاع و نرمی جلوپنجره نیز باید به گونه ای 

باشد که منجر به  شکست لگن عابر پیاده نشود.
همچنین محدوده روی درپوش موتور نیز که محل ضربه سر 
اســت، باید کاملا منعطف طراحی شــود. فاصله 10سانتی متری 
موتور تا کاپوت نیز باید رعایت شود تا برخورد سر عابر با کاپوت، 
مانند برخورد با جسم سخت نباشد و سبب جراحت و آسیب جدی 

نشود.

نبود برخی مولفه های ایمنی در طراحی پلت  فرم  های قدیمی

دخالت  های هزینه  زای دولت؛ مانع 
نوسازی پلت  فرم ها در صنعت خودرو

نوسازی پلت  فرم  ها مستلزم سرمایه گذاری گسترده در تحقیق وتوسعه است. 
اما در شرایط فعلی، زیان دهی خودروسازان مانعی جدی در این مسیر است.

سیاست های قیمت گذاری دستوری و فروش تکلیفی خودرو در ایران به عنوان 
ابزاری برای کنترل بازار، پیامدهای منفی عمیقی بر صنعت خودرو داشته است. 
این سیاســت ها نه تنها منجر به زیان دهی خودروســازان شده، بلکه بازار دلالی و 
تقاضای کاذب را نیز تقویت کرده است. با وجود افزایش تولید، عدم توازن میان 
عرضه و تقاضا و کمبود شــفافیت در سیســتم توزیع، مشــکلات بیشتری برای 

مصرف کنندگان واقعی ایجاد کرده است.
کارشناسان بر این باورند برای اصلاح این وضعیت، دولت باید به جای تعیین 
قیمت ها، از سازوکارهای رقابتی و حمایت های مالی از مصرف کنندگان استفاده 
کند. در این راســتا، نوســازی پلت فرم ها و جذب ســرمایه گذاری خارجی نیز از 
اولویت های اســاسی برای ارتقای کیفیت و کاهش هزینه های تولید به شــمار 

می روند.
علی قنبری، اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس در گفت وگو 
با »دنیای خودرو« به بررسی تاثیر سیاست های قیمت گذاری دستوری بر صنعت 

خودروسازی ایران پرداخت.
وی با اشــاره به زیان دهی خودروســازان و تقویت بازار دلالی، بر لزوم اصلاح 
این سیاســت ها تاکید می کند. قنبری پیشــنهادهایی برای افزایش تولید، جذب 
ســرمایه گذاری خارجی و نوسازی پلت فرم های قدیمی ارائه می دهد و به اهمیت 

شفافیت در توزیع و تخصیص ارز برای بهبود کیفیت خودروها اشاره می کند.
سیاســت های قیمت گــذاری دســتوری خــودرو چه تاثیری بــر زیان دهی 
خودروســازان داشته اســت و چه راهکاری برای اصلاح این سیاست ها پیشنهاد 

می کنید؟
قیمت گذاری دستوری به عنوان یکی از ابزارهای دولت برای کنترل بازار، تاثیر 
منفی عمیقی بر صنعت خودرو گذاشته است. اکثریت کارشناسان صنعت خودرو 
و صنایع وابسته تاکید می کنند که این سیاست، قیمت خودرو را در کارخانه بسیار 

کمتر از هزینه تمام شده تولید تعیین می کند.
در نتیجه، خودروسازان با زیان انباشته مواجه می شود و توان مالی لازم برای 
ســرمایه گذاری در تحقیق وتوســعه، نوسازی خطوط تولید و حتی ارتقای کیفیت 
خودروها را از دست می دهند. برای نمونه، ایران خودرو و سایپا در سال های اخیر 
به دلیل زیان های ناشی از این سیاســت نتوانســته اند برنامه های توسعه ای خود را 

اجرایی کنند.
ازســوی دیگر، قیمت گذاری دستوری به جای کمک به مصرف کنندگان، بازار 
دلالی و سودجویی را تقویت کرده است. اختلاف زیاد قیمت کارخانه و بازار آزاد، 
انگیزه بالایی برای خرید خودرو نه برای مصرف، بلکه برای سرمایه گذاری و کسب 
ســود ایجاد کرده اســت. کارشناسان پیشــنهاد می کنند که دولت به جای تعیین 
قیمت ها، از طریق سازوکارهای رقابتی و شفافیت در بازار، توازن عرضه و تقاضا 
را مدیریت کند. همچنین حذف تدریجی این سیاست و جایگزینی آن با حمایت های 
مالی و نظارتی از مصرف کنندگان نهایی، می تواند به حل مشکلات کمک کند.

چرا به رغم افزایش تولید، بازار خودرو همچنان با دلالی و تقاضای کاذب مواجه 
است؟

بازار خودرو ایران در سال های اخیر با تقاضای کاذب گسترده مواجه شده است. 
دلیل اصلی این موضوع، عدم توازن بین عرضه و تقاضا است که به واسطه کاهش 
تولید داخلی، ممنوعیت یا محدودیت واردات و سیاســت های ناکارآمد توزیع به 
وجود آمده اســت. به ویژه فاصله قابل توجه قیمت خودرو در کارخانه و بازار آزاد، 

انگیزه ای برای فعالیت دلالان و سوداگران ایجاد کرده است.
دلالی و واسطه گری نه تنها باعث التهاب بیشتر بازار شده، بلکه امکان خرید 
خودرو با قیمت مناســب برای مصرف کنندگان واقعی را نیز دشــوار کرده اســت. 
کارشناســان صنعت و بازار خودرو معتقدند که برای کاهش تقاضای کاذب، باید 

ابتدا عرضه خودرو افزایش یابد و سپس سیستم توزیع شفاف تر شود.
اجرای سیاست هایی مانند محدودیت فروش خودرو به افراد غیرحقیقی، ثبت نام 
با شروط مشخص )مانند عدم خرید قبلی خودرو از کارخانه( و جلوگیری از ثبت نام 
مکــرر می توانــد به کاهش فعالیت دلالان کمک کند. علاوه بر این، آزادســازی 
واردات خودرو در حدی که بتواند عرضه را افزایش دهد، از دیگر پیشــنهادهای 

کلیدی است که تاثیر قابل توجهی در کنترل تقاضای کاذب خواهد داشت.
با توجه به اهمیت فناوری های نوین در صنعت خودرو، چه برنامه هایی برای 

کاهش وابستگی به پلت فرم های قدیمی پیشنهاد شده است؟
وابســتگی صنعت خودرو ایران بــه پلت فرم های قدیمی یکی از چالش های 
اساسی است. بسیاری از خودروهای تولیدی هنوز از پلت فرم های چند دهه گذشته 
استفاده می کنند که منجر به کاهش کیفیت، افزایش هزینه های تولید و کاهش 
ایمنی شده است. کارشناسان بر این باورند که نوسازی پلت فرم ها، نه تنها کیفیت 
خودروها را ارتقا می دهد، بلکه امکان رقابت با محصولات بین المللی را نیز فراهم 
می کند. این امر مســتلزم ســرمایه گذاری گسترده در تحقیق وتوسعه است، اما در 

شرایط فعلی، زیان دهی خودروسازان مانع جدی در این مسیر است.
ازســوی کارشناســان این حوزه پیشنهاد شده اســت که دولت برای رفع این 
مشکل، تسهیلات بانکی و مشوق های مالیاتی را در اختیار خودروسازان قرار دهد 
تا توان مالی آن ها برای ســرمایه گذاری افزایش یابد. همچنین، ایجاد شــراکت با 
شــرکت های بین المللی می تواند به انتقال فناوری و تســریع روند نوسازی کمک 
کند. در این راســتا، توجه به خودروهای برقی و هیبرید نیز اهمیت دارد، چرا که 
استفاده از فناوری های نوین می تواند تصویر کلی صنعت خودرو ایران را در سطح 

جهانی بهبود بخشد.
برای توسعه همکاری های بین المللی در حوزه تولید خودرو و جذب سرمایه گذاری 

خارجی چه اقداماتی باید انجام شود؟
جذب ســرمایه گذاری خارجی و توســعه همکاری های بین المللی برای رشد 
صنعت خودرو حیاتی است. کارشناسان معتقدند که تولید مشترک با خودروسازان 
خارجی، انتقال فناوری و ارتقای استانداردهای تولید می تواند باعث افزایش کیفیت 
و کاهش هزینه ها شود. اما تحریم های اقتصادی و نبود قوانین حمایتی مناسب، 

مانع بزرگی در این زمینه است.
برای مثال، قراردادهای تولید مشترک که پیش از تحریم ها منعقد شده بودند، 
اغلب متوقف شدند و این مساله بر روند نوسازی صنعت خودرو تاثیر منفی گذاشت. 
برای جذب ســرمایه گذاران خارجی، قوانین مربوط به ســرمایه گذاری و مالکیت 
مشترک بهبود یابد و فضای کسب وکار تسهیل شود. علاوه بر این، رفع تحریم ها 
و بهبــود روابــط بین المللی می تواند زمینه را برای ورود فناوری های پیشــرفته و 
شراکت های سودآور فراهم کند. ایجاد مناطق آزاد تجاری ویژه برای تولید خودرو 
و قطعات نیز از دیگر ایده هایی است که می تواند همکاری های بین المللی را تقویت 

کند.
مشــکلات تامیــن ارز برای واردات قطعات تا چــه اندازه به کاهش کیفیت و 

افزایش هزینه های تولید منجر شده است؟
محدودیت های ارزی یکی از مهم ترین مشکلات صنعت خودرو است که تاثیر 
مســتقیمی بر کیفیت و هزینه تولید دارد. تخصیص نامناســب منابع ارزی و تاخیر 
در تامین ارز باعث شده است که خودروسازان به جای استفاده از قطعات باکیفیت 
خارجی، به قطعات داخلی یا واردات از کشــورهای با کیفیت پایین تر روی آورند. 
این امر منجر به کاهش کیفیت خودروها و افزایش شکایات مصرف کنندگان شده 

است.
کارشناسان حوزه خودرو پیشنهاد می کنند که سازوکار تخصیص ارز بازنگری 
شــود و اولویت بیشــتری به صنایع مادر مانند خودروســازی داده شود. همچنین، 
نظارت دقیق بر هزینه کرد منابع ارزی و جلوگیری از رانت و فســاد در این بخش 
می تواند کمک شایانی به حل مشکلات کند. برای تامین پایدار قطعات، پیشنهاد 
شده است که خودروسازان به جای وابستگی به واردات، ظرفیت تولید داخلی را با 

انتقال فناوری افزایش دهند.

فنّی 

 براساس مطالعاتی که اخیرا انجام شده، فقط چهار درصد مالکان 
خودروهای برقی ادعا کردند که به دنبال تعویض خودرو فعلی شان 

با نمونه های درون سوز هستند.
نرخ پذیرش خودروهای الکتریکی گاهی اوقات به شــدت در 
نوسان است. چیزی که زیاد جابه جا نمی شود، وفاداری پس از داشتن 
یک خودرو الکتریکی است. بر اساس یک مطالعه جدید، 9۲درصد 
پاسخ دهندگان اعلام کرده اند که هرگز به خودروهای درون سوز بر 
نمی گردند. در واقع، از بین تمام گزینه های موجود، تنها یک درصد 
از جمعیت مورد مطالعه بیان داشته اند که قطعا به پلت فرم خودروهای 
صرفا درون سوز باز خواهند گشت. در مورد ۷درصد باقیمانده، 4درصد 
اعتراف کردند که پلاگین- هیبرید )PHEV( را انتخاب می کنند 
و بقیه مطمئن نبودند که انتخاب انها پس از خودروهای برقی چه 

خواهد بود.
البتــه این نظرســنجی از اتحادیه جهــانی خودروهای برقی یا 
»Global EV Alliance« )و به واســطه بلومبرگ( انجام 
شده است، که همان طور که از نامش پیداست، احتمالا بی طرف ترین 
گروه در مورد وسایل نقلیه الکتریکی نیست. در اعلامیه انتشار نتایج 
این تحقیق آمده اســت: »ما باور داریم که حمل ونقل بدون انتشــار 
آلاینده برای مبارزه با تغییرات آب وهوایی ضروری است« و »هدف 
ما سیاره ای است که در آن تمام حمل ونقل پایدار، تمیز و الکتریکی 

باشد!«
از ســوی دیگر، خود مطالعه نســبتا شفاف به نظر می رسد. این 

تحقیق شــامل پاسخ های بیش از ۲3هزار راننده خودرو الکتریکی 
در 1۸ کشور ازجمله ایالات متحده آمریکا، کانادا، اتریش، برزیل، 
فرانسه و هند بوده است. علاوه بر این، نتایج را بر اساس سهم هر 
کشور از کل ناوگان خودروهای برقی در سراسر جهان سنجیده اند. 
این بدان معناست که نتایج حاصل از ایالات متحده بیشتر از نتایج 
مثلا سوئد است. این نکته کلیدی است زیرا در برخی از کشورهای 
کوچک تر مانند ســوئد، نرخ پذیرش خودروهای الکتریکی بسیار 

بالاست.
با ســنجیدن نتایج، تصویر دقیق تــری از واقعیتی که صاحبان 
خودروهای برقی در آن زندگی می کنند به دســت می آوریم. طبق 
گفته تقریبا همه آنها، خودروهای الکتریکی تنها گزینه ای به حساب 
می آیند که از این لحظه به بعد می خرند و این هم به دلیل نگرانی های 

آب و هوایی نیست.
در عوض، تقریبا نیمی از پاســخ دهندگان )45 درصد( از هزینه 
جاری پایین خودروهای برقی در مقایســه با خودروهای گازسوز یا 
گازوئیل اشاره داشته اند. سازگاری با آب و هوا دومین امتیاز بزرگ 
)40 درصــد(، کمک به محیط محلی )3۲درصد(، قابلیت رانندگی 
بدون دردســر )۲1درصد( و هزینه های نگهداری کمتر )1۸درصد( 
بود. به طور خلاصه: داشــتن آن ها ارزان تر، رانندگی بهتر اســت، و 
هر بار که به ایستگاه شارژ می روید کیف پولتان را در حال گریه رها 

نمی کنید.
وقتی سراغ پرسش درباره وظعیت زیرساخت های شارژ می رویم، 

شرایط کاملا متفاوت می شود. یا، به طور خاص، فقدان آن حسابی 
بار منفی برای مالکان ایجاد کرده اســت. این مطالعه نشــان داد که 
بزرگ ترین نقطه ضعف رانندگی با خودروهای الکتریکی در دسترس 
بودن یا در دسترس نبودن ایستگاه های شارژرهای سریع است. این 
بخش از تحقیق توضیح می دهد که چرا تسلا با شــبکه گســترده 
سوپرشارژر همچنان در بین خریداران خودروهای برقی تسلط ایجاد 

کرده است.
براساس نتایج مطالعه انجام شده »هنگامی که در مورد مضرات 
رانندگی یک خودرو الکتریکی از شــما سوال می شود، نتایج نشان 
می دهد مهم ترین اشــکالات در دسترس بودن محدود شارژرهای 
سریع، ماهیت زمان بر شارژ و توقف مکرر برای ایستگاه های شارژ 
ســریع است. مطمئنا، این یک مساله مهم در ایالات متحده بوده و 
واضح است که آمریکایی ها تنها نیستند. آیا هنوز به فکر خودروهای 
برقی بوده یا به دنبال یک شــبکه شــارژ سریع هستید که به اندازه 
توستر شما قابل اعتماد است و به اندازه پمپ بنزین نزدیک شما در 

موقعیت مناسبی قرار دارد؟
چه از خودروهاای برقی تنفر داشته باشید یا علاقه شما در دست 
داشتن سوئیج خودرو درون سوز باشد اما در هر صورت باید پذیرفت 
نمونه های تمام برقی و تمام بنزینی در دو سوی میدانی قرار گرفته اند 
که هنوز بخش میانه آن مشخص نیست و شاید در صورت مشخص 
شدن این نقطه همه مشتریان از آن بهره ببرند و بتوانند از مزایای 

مدنظرشان استفاده کنند.

در هــر صــورت صنعت خودرو در حال تجربه یک تحول بزرگ 
به سمت انرژی های پاک و شیوه های پایدار است. این تغییر نه تنها 
راه حل هایی برای کاهش تاثیرات محیط زیســتی حمل ونقل ارائه 
می دهــد، بلکــه به  طور کلی شیوه تفکر درباره تولید و اســتفاده از 

خودروها را دگرگون کرده است.
این تحول در صنعت خودرو نماد تغییراتی اســت که در دنیای 
امروز به سمت پایداری و حفاظت از محیط زیست پیش می رود. در 
دوره ای که تغییرات اقلیمی به یکی از بزرگ ترین چالش های جهانی 
تبدیل شده است، صنایع مختلف به ویژه خودروسازی، نقش مهمی 
در کاهش آلاینده ها و استفاده از منابع انرژی تجدیدپذیر ایفا می کنند

این تغییرات از دهه ها پیش آغاز شــد، اما در ســال های اخیر، با 
پیشرفت فناوری و افزایش آگاهی عمومی، سرعت بیشتری گرفته 
است. صنعت خودرو در میانه یک انقلاب بزرگ قرار دارد. پذیرش 
انرژی هــای تجدیدپذیــر نه تنها تبعات محیط زیســتی را کاهش 
می دهــد، بلکه به مصرف کنندگان فرصت می دهد نقشی فعال در 

حفاظت از کره زمین ایفا کنند.
با نوآوری هایی مانند پوشــش های خورشیدی و شــارژرهای 
خورشیدی مستقل، صنعت خودرو به سمت آینده ای پایدارتر حرکت 
می کنــد. در ایــن مسیر، همکاری میان خودروســازان، دولت ها و 
مصرف کنندگان کلید موفقیت است. تصمیم هایی که امروز گرفته 
می شود، تاثیری بلندمدت بر آینده حمل ونقل و محیط زیست خواهد 

گذاشت.

 ANCAP تیگو ۸ پرو مکس با موفقیت چشم گیر در تست های ایمنی موسسه معتبر
استرالیا، به معیاری برای خودروهای شاسی بلند لوکس تبدیل شده است. این خودرو با ارائه 
۸۸ درصد حفاظت از سرنشینان و کودکان و همچنین دقت ۸۶ درصدی در رادارهای دستیار 

راننده، به استانداردهای بالایی در ایمنی دست یافته است.
موفقیت در تست های ایمنی مراکز مستقل و معتبر جهانی به طراحی دقیق اجزای بیرونی 
خودرو، شاسی متشکل از استحکامات فولادی و رادارهای کمک راننده با آگاهی محیطی 
بالا بستگی دارد. این ویژگی ها به خودرو کمک می کند تا به طور مؤثر در این نوع تست ها 

شرکت نماید.
موسسه ANCAP که وضعیت ایمنی خودروهای موجود در بازار استرالیا و نیوزیلند 
را به طور مرتب پایش و به روز رسانی می کند، همواره یکی از منابع معتبر برای مصرف کنندگان 
محسوب می شود. بسیاری از مصرف کنندگان در وهله نخست به ایمنی محصولات مدنظر 
خــود توجــه می کننــد و تا زمانی که محصولی نتواند اطمینان خاطر لازم را برای آنها فراهم 

کند، نمی تواند جایگاه معتبری در کشورهای توسعه یافته پیدا کند.
به همین دلیل، شرکت ها همواره تلاش دارند خودروهای خود را با استانداردهای بالای 
ایمنی تولید و روانه بازار کنند. یکی از این خودروها که موفق به کســب 5 ســتاره ایمنی 
ANCAP شده است، تیگو ۸ پرو مکس، محصول پرچمدار فونیکس است که از سوی 
شرکت مادر در استرالیا عرضه می شود و با موفقیت چشم گیر در تست های ایمنی، شناخته 

شده است.
موسســه ANCAP به منظور ارتقای ســطح آگاهی مصرف کننــدگان، داده های 
تفکیک شــده را منتشــر می کند که نقاط ضعف و قوت خودروها را در معرض دید مخاطبان 
قرار می دهد. نگاهی کوتاه به عملکرد تیگو ۸ پرو مکس در تســت های این موسســه نشان 
می دهد که این شاسی بلند توانسته در بخش های مختلف از جمله مراقبت از ایمنی بزرگسالان، 
کودکان، عابران پیاده و پیشــگیری از ســوانح به وسیله رادارهای هوشمند دستیار رانندگی، 

عملکرد مطمئن و قابل اطمینانی را به نمایش بگذارد و 5 ستاره ایمنی را به دست آورد.

موفقیت تیگو ۸ پرو مکس در تســت های پیچیده و ســنگین موسســه ایمنی استرالیا و 
نیوزیلند در حالی است که بسیاری از خودروهای شناخته شده جهانی در تست های مذکور 
مردود یا تنها موفق به کسب یک ستاره ایمنی شده اند. اما تیگو ۸ با موفقیت چشم گیر خود، 

می تواند به معیاری برای سایر خودروها در دستیابی به موفقیت های آینده تبدیل شود.
قفسه اطراف تیگو ۸ از فولاد با استحکام بالا تشکیل شده که از طریق بیش از 100.000 
آزمایش توســعه یافته و مطابق با الزامات ســخت گیرانه مورد بررسی قرار گرفته اســت. در 
نتیجه، فولاد با استحکام بالا بیش از ۶0 درصد از وزن بدنه خودرو را تشکیل می دهد.مناطق 
کلیدی این خودرو، از جمله کابین، با شــش قطعه فولاد فوق العاده با اســتحکام بالا تقویت 
شده اند که مقاومت در برابر برخورد را افزایش می دهد. در بخش پیشانی این شاسی بلند دو 
دیفرانسیل، از آلیاژ آلومینیوم با قابلیت جذب انرژی بالا استفاده شده است که با برخورد اشیاء 
ســخت به خودرو، ضربات را در نقاط مختلف بدنه خودرو جذب می کند و به دلیل خاصیت 

سبک وزن این شاسی بلند، ضربات سنگین به داخل کابین منتقل نمی شود.

خداحافظی همیشگی برقی  سواران با درون  سوزها

ANCAP نگاهی به عملکرد تیگو ۸ در مسیر دستیابی به ۵ ستاره ایمنی


